
ازدوران پرفروغ  بازیکنی تا تیم داری وپیگیری مشکلات ورزش قم وکشور ؛

دکترحسین عبداللهی ونگاه زیبای او به ورزش

از هفده سالگی عشق به نوشتن و رصد کردن اخبار سیاسی، ورزشی واجتماعی 
در او تبلور یافت ودرعین جوانی از چنان پختگی درامر نوشتن ونگاه اصولی داشتن به دنیای پیرامون خود 
برخوردار بودکه خیلی زود خود را درتحریریه دوهفته نامه قم امروز دید وبعنوان « دبیر تحریریه و در زمان هفته نامه 
شدن »قم امروز« سردبیر بودکه این مقطع به دوره شکوفایی مطبوعات قم لقب گرفت. روزنامه »ایمان« به عنوان 
اولین روزنامه استان قم در تاریخ مطبوعات این استان از سال 1379 با سردبیری آن مرحوم منتشر شد که 

تاکنون نیز ادامه دارد. 
جوانی لاغر اندام اما خوش قلب وخوش خلق که شروعی دلپذیر د دنیای رسانه را از سال 68 آغاز کرد وبا 

پایانی غم انگیز درنهم فروردین 1401 به پایان رساند.
بدون شک درمیان اهالی مطبوعاتی قم او بود که پا را فراتر از دایره مطبوعاتی قم گذارد وبا بلوغی کامل خود 
را به دامنه رسانه کشور در پایتخت وصل نمود ومی توان گفت که مدال افتخار مردان رسانه ای قم درطول 33 

خدمت عاشقانه به این عرصه تنها به نام او وصل می گردد.
حسین عبداللهی نازنین را از 30 سال پیش می شناختم آنجا که جوان عاشقی را می دیدم که درتمام لحظات 
پر فراز و نشیب سیاسی،اجتماعی و ورزشی استان حضوری عاشقانه دارد وبا اینکه خود فوتبال بازی می کردو 
فوتبالیستی با قابل و خوشنام بود ودوستدار ارتقا و رشد کیفی فوتبال در قم بود با نگاه درست ومنطقی تیم 

فوتبال روزنامه ایمان را بنا نهاد تا با مدیریت وهمت والای او این تیم خوب بتواند درفوتبال قم چهره شود.
استفاده از اسطوره فراموش نشدنی فوتبال قم حسین وزیری درکناررضا کردیو مهدی رضائی جوان درکادر 
مربیگری نشان از اشتیاق وی برای داشتن یک تیم خوب در سطح فوتبال قم بود.وی با مدیریت عالی  و نگاه 
حرفه ای خود وبا به کارگیری بازیکنان شاخص استان قم در سال 82 بدون شکست تیم فوتبال ایمان قهرمان 
مسابقات فوتبال استان قم شد و بعنوان نماینده فوتبال قم در مسابقات کشوری حضور یافت. تیم فوتسال 
ایمان نیز با قهرمانی در مسابقات فوتسال  استان قم  بعنوان نماینده استان در مسابقات کشوری حضور یافت.

حسین عبداللهی با اینکه بیشتر اوقات زندگی خود را وقف امور سیاسی وجریانات روز کشور نمود اما همواره 
نگاه زیبا ومثبتی به ورزش استان قم و کشور داشت دراین رهگذر دوستان بسیار خوبی هم در راس ورزش کشور 
داشت که هر از چندگاهی بنا به مصلحت قلم به دست میگرفت ومعضلات فراروی ورزش  قم وکشور را با قلم 

زیبایش تحلیل می کرد.
عمر پرافتخار او برای مردم گذشت چون از دل این مردم بود وطعم رنج و محرومیت راکشیده بودوهمواره قلم 

خود را برای مطالبات درست و حمایت از مردم زاد گاهش و سرزمینش جاری و ساری میساخت.
نوشتن بیش از 700 مقاله  و یادداشت گزارش و مصاحبه در مطبوعات استانی و کشوری درطول سالها 

تلاشش درعرصه مطبوعات نشانگر توانایی بزرگ او دراین عرصه بود.
در آغازین روزهای قرن جدید خبر کوچ آسمانی او به سرزمین بهشت دلها را غمگین ساخت.

باور رفتنش سخت بود اما مشیت الهی وتقدیری که به نام او نوشته شد حسین را آسمانی ساخت تا دیدگان 
دوستانش که با شکوه خاص درمراسم بدرقه اش در گلزار شهدا قم گردهم آمده بودند با بارانی از اشک پوشیده 

گردد.
شکوه مراسم خاکسپاری مراسم های یادبود در قم و تهران بیانگر این نکته بود که حرکت درست انسانهای 
وارسته واخلاق مدار در مسیر زندگی با نگاه درست مردم پاس داشته میشود ودکترحسین عبداللهی نیز از 
جنس همین انسانهائی بود که با رفتارومنش پاک اش توانست دلها را از آن خود سازد تا بعد از سفر ملکوتی اش 

همچنان نام و خاطرات نیک اش دراذهان باقی بماند.
روحش شادویادش گرامی باد

در سوگ حسین عزیز 
حسین عبداللهی روزنامه نگار و مدیررسانه ای کشور چهره ملی مطبوعاتی قم در 
نهم  فروردین ماه 1401چشم از جهان فرو بست  و همه دوستان و رفقا و فامیل و بستگان را در بهت و حیرت 

فقدان خویش قرار داد . 
 حسین عبداللهی را نزدیک سه دهه است که می شناختم و به ویژگی های بارز او چه در مباحث روزنامه نگاری 

وخلاقیت های رسانه ای و چه در مباحث اخلاقی و سلامت نفس یه انسان واقعی بود. 
او گذشته از اینکه می توان اورا در ردیف نخبگان قلم و روزنامه نگاری و البته مدیریتی در سطح کشور نام برد ؛ 

در مباحث اخلاقی و دنیا گریزی و صد البته اخلاق و مرام و معرفت نیز مثال زدنی بود .
او یک اصلاح طلب بود ؛ اما یک اصلاح طلب واقعی که قلبش برای مردم و شهر و کشورش می تپید ، او 

هیچگاه از جایگاه اعتدال وارزش های انقلاب  وولایت عدول نکرد .
او با توانایی و جایگاه وارتباطات گسترده ای  که در سطح اول کشوربا مقامات و مسئولین درجه اول کشوری 
داشت می توانست برای خود جایگاه وپست ومقامی دست وپا کند و به سخنی عامیانه پشت خود را ببندد اما ؛ 
حسین عبداللهی اهل این ارتباطات و رابطه های جناحی و سیاسی برای کسب جاه ومقام و مال ومنال دنیا 

نبود ؛ واین رویه را تا آخرین لحظات عمر کوتاه اما با برکت خود ادامه دادو به آن پایبند بود .
یک انسان  واقعی و چشم ودل سیر و  برخوردار از سلامت نفس و پاکی ذات ؛ رک وراست و دارای صراحت 

کلام  که هیچگاه نون را به نرخ روز نخورد ؟!
او هیچگاه تغییر چهره نداد  ،نه زندگی مجللی و نه خانه ای آنچنانی ونه ماشینی و نه هیچ زرق و برقی از 
این دنیای پر فریب که خیلی ها را اسیر خود کرده است ومی کند اما ؛ بازهم این رفیق خوب ما اهل اینجور 

دلبستگی ها نبود که نبود ؛
شوخی نیست بیش از سی سال در عرصه قلم و رسانه کار کنی و پیش هیچ مقام و مسوولی التماس دعا و 

دنیا  نداشته باشی ؟!
و او نداشت که نداشت !او یه دنیا مرام ومعرفت بود و اخلاق واعتدال ومردم داری سرلوحه کارش بود ؛ تا در 

میان اهل قلم به جرات از  استثناها باشد  باشد و بود  ؛ 
اما افسوس وهزاران افسوس که ؛ 

 هرگل به چمن بیشتر  می دهد صفا 
گلچین روزگار امانش نمی دهد 

او رفت ولی یاد ونام وخاطراتش هیچگاه در دلهای ما غروب نخواهد کرد 
روحش شاد ویادش گرامی باد .

نگاهی به ابعاد شخصیتی دکترحسین عبداللهی

چند روزیست با خودم کلنجارمیروم برای پرچمداررسانه استان قم بنویسم ولی 
در شوک رفتن حسین عبداللهی مات و مبهوت مانده ام،دیدیم وشنیدیم خیلی ها برایش تعاریفی بکاربردن 
که هرکدام قابل احترام وبرخی  هم قابل تامل! اما کمتر کسی به نکات ظریف و اصیل حسین عبداللهی اشاره 

داشت،نظر حقیر چیزهایی است که خیلی ها ندیدند و شاید نمی دانستتد. 
حسین جدای از برجستگی قلم و سواد رسانه اش که بی تردید جزء نوادر دهه اخیر بود و شایستگی های 
فنی در حوزه رسانه های نوشتاری ،شاخصه هایی را داشت که شاید نمی توان آنرا بیان نمودوقابل رویت نبود اما 
خانواده محترم ایشان بویژه سرکارخانم طاهری و روح الله)کرمانی(عزیز درک کردند اما مطمئنم نای بیان  آنها را 
تا مدتها نداشته و ممکن است فقط در سینه خود به عنوان گنج پنهان نگه دارند،چرا که معتقدم زنده یاد راضی 
به بیان شان نباشد. اما بنده فقط وفقط گوشه ای از سالها تلاش این عزیز سفرکرده را به  رسم رفاقت بازگو می 

کنم هرچند براین نکته واقفم که هرگز  حق مطلب را ادا نخواهم کرد.
ازشاخصه های دکترحسین عبداللهی میتوان به عشق به کار در حوزه رسانه وبیش از دو دهه در مسیر 
کار دوهفته نامه قم امروز وبعد هفته نامه و روزنامه وزین ایمان دراستان وسپس در نشریات کشور اشاره 
همچون  فرهیخته  دوستان  از  جمعی  با  امروز  قم  داشتنی  دوست  نشریه  بستن  در  عاشقانه  چه  داشت 
چهارمردان  خیابان  محقر  و.. دراتاقکی  استادجعفررضایی  بهشتی،  مهندس  دکترفولادی،دکتردلاوری، 
کارراشروع نمود،رفته رفته نگاه مردم قم را برانگیخت و سالهای بعد در نخستین روزنامه صبح قم با نام ایمان با 

نگاه نقادانه،پیشنهادی و مستقل  تبلورپیدانمود.
حضور فعال در مسائل اجتماعی فرهنگی سیاسی و حتی ورزشی که بارزترین آن حضور در انتخابات شورای 
شهر بعنوان وظیفه وسپس تیم داری موفق درسال82،83 از جمله کارهایی بود که از خود او شنیدم من وظیفه 

خود میدانستم که در این راستا اقدامی داشته باشم و نتیجه آن مهم نبود بلکه حضور را تکلیف می دانستم.
از سوئی قلم زدن در مطبوعات کشور با آن هجمه سنگین بویژه در حوزه سیاست و نگاه بسته وگاها خشن طیف 
های مختلف کار را بر هر روزنامه نگاری سخت می کرد اما نیت وهدف دو مقوله ای بود که از حسین چهره مقاوم 
ونستوه ساخته بود رفتن در سحرگاه از قم به تهرانو قلم زدن با مطالعه و نگارش به روز آخرین تحولات اجتماعی 

سیاسی کشور و برگشت در ساعات پایانی شب کارهرکسی نبود اما فقط یک  عاشق میتواند آنرا بدوش بکشد.
فضای بسته محل کار در قم  و تهران واتاقکی محقر روی تنفس او تاثیر داشت وطی این سالها از هم صحبتی 
با این مرد فعال وپرکار احساس میشد.اما از بارزترین شاخصه های قابل توجه این رفیق سفرکرده عدم  وابستگی 
ودلبستگی برای گرفتن پست و میز بود که اگر این گونه بود بدون شک در دولت یازدهم و دوازدهم این اتفاق 
صورت می گرفت ویا سالهای دیگر،این درحالی است که خیلی ها با هر جناحی به شدت بدنبال لابی گری و پل 
زدن برای تصدی پست های مدیریتی تلاش می کنند ولی به جرات می گویم حسین عبداللهی به رغم داشتن 
کانال های گوناگون و ارتباطات نزدیک وقوی با رجال سیاسی هرگز این کار را نکردواین در حالیست خیلی ها از 

یکصدم موقعیت ایشان استفاده کرده اند.
.نکته قابل بیان از دهها ناگفته،اصالت مرحوم حسین عزیز بود،هرگز خودش را برای کسی نگرفت،هرچند 
غرور و ابهت کاری خود را همیشه حفظ می نمود،هرگز با کار در پایتخت ،پایتخت نشین نشد،و هرگز دست از 
قم و قمی بودن خود نکشید. در طی این سالها رنگ و لعاب تهران برایش دردسازنشد و پیشنهادات اغوا کننده  

زیادی را درقبول  فروش  قلمش)حرمت قلمش( واصالتش نپذیرفت،هرچند تهدیدهایی هم شد و مبارزه کرد.
واما احترام به رفاقت را در سیره اش بارها دیدم ودر چند اتفاق همیشه می گفت به فلانی بگو از ما دلخور 
نباشدوماشما رو دوست داریم، زتده یاد عبداللهی علقه زیادی به خانواده و داشت و معتقدم  حسین که تازه 

مراسم چهلم مادر بزرگوارش  را برگزار نمود ، طاقت دوری مادرش را نداشت .
وچه بسیار تلخ که جامعه ما قدردان سرمایه های خود نبوده و نیست.یکی از مردان فرهیخته در حوزه رسانه 
و مطبوعات را ازدست دادیم مردی که بنظرم برای خود کوپنی درست نکرد که بخواهد خرج کند چون نگاهش 

دلسوزانه بود و بس روحت شاد و یادت گرامی .

جعفر رضایی*
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آیت الله اعرافی در دیدار با اعضای شورای اسلامی شهر قم:

باید فاصله طبقاتی بین مناطق 
در شهر قم به حداقل برسد

مدیرکل محیط زیست استان قم در دیدار با فرماندار شهرستان کهک:

توسعه کهک متناسب با شرایط زیست محیطی این شهرستان باشد

شهر  گفت:برای  کشور  سراسر  علمیه  حوزه های  مدیر   
قم فاصله طبقاتی بین مناطق شایسته نبوده و باید تلاش 
کنیم این فاصله به حداقل برسد. آیت الله علیرضا اعرافی 
از  تقدیر  با  قم،  شهر  اسلامی  شورای  اعضای  با  دیدار  در 

مدیریت شهری در پیشبرد برنامه ها و توسعه شهر به عنوان 
جهان شهر اسلامی اظهار داشت: ارتباط و عبادت خداوند 
معطوف به یک سری عبادات فردی و خاص نبوده و همه 

زندگی می تواند تبدیل به ارتباط و عبادت خداوند شود.
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آیت الله سعیدی در دیدار فرماندار قم :

زدن برچسب تاریخی به بافت فرسوده 
مانع از تحول این مناطق شده است

8
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مدیرکل دامپزشکی استان قم:

هفت تنُ فرآورده خام دامی غیربهداشتی درقم معدوم شد

طرح های نیمه تمام عمرانی در اولویت بودجه بندی قرار گیرند
نباید اجازه بدهیم شهر وارد مرحله بحرانی حاشیه نشینی شود

 تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س( گفت: نباید با 
زدن برچسب تاریخی به بافت فرسوده مانع از ایجاد تغییر 
و تحول در این مناطق شد چرا که این اقدام موجب بروز 
سیدمحمد  الله  آیت  است.  شده  مردم  برای  مشکلاتی 

سعیدی عصر سه شنبه در دیدار فرماندار قم که در حرم 
مطهر حضرت معصومه )س( برگزار شد در سخنانی اظهار 
داشت: موضوع حجاب و عفاف از جمله مسائل مهم در 
شهر مقدس قم است و این موضوع که قم با شهرهای دیگر 

  

مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه قم گفت: مصرف سوخت بنزین در 
تعطیلات نوروز امسال نسبت به مدت مشابه پارسال، ۵۲.۶ درصد افزایش یافت. 
تا ۱۳ فروردین ماه،  سید محمود طاهری افزود: از ۲۶ اسفندماه سال ۱۴۰۰  

به طور میانگین روزانه ۲ میلیون و ۷۲ هزار لیتر بنزین در استان قم مصرف شد.
وی اضافه کرد: این میزان در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۵۲.۶ درصد، در 
مقایسه با سال ۹۹، ۲۰۶ درصد و در مقایسه با سال ۹۸، ۷.۷ درصد افزایش یافته 
است. به گفته وی،  بیشترین میزان مصرف بنزین در ۲۶ اسفند ۱۴۰۰ به دلیل 

تسهیل  را  جاری  سال  در  شهرداری  حرکت  اولویت های  از  یکی  قم  شهردار   
دسترسی مردم و زائران کریمه اهل بیت )س( به حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
برشمرد. سید مرتضی سقائیان نژاد، توجه به مسئله تأمین پارکینگ در شهر قم 
را یکی دیگر از اولویت های کاری شهرداری در سال جاری دانست و ابراز کرد: 
مسئله دیگر تسهیل گری در دسترسی زائران به حرم مطهر که باید به طور ویژه 
مورد توجه قرار بگیرد.  وی سیما و منظر شهری را از دیگر مسائل مهم شهر قم 
و از اولویت های کاری شهرداری قم در سال ۱۴۰۱ دانست و افزود: برای طراحی 

مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی قم خبرداد:
افزایش۵۲.۶ درصدی مصرف بنزین درقم طی نوروز

شهردار قم تاکید کرد؛
لزوم تسهیل دسترسی زائران به حرم مطهر حضرت معصومه)س(
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آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم :
مذاکره کنندگان از مطالبات مردم 

ایران کوتاه نیایند

امــام جمعــه قــم گفــت: مــردم 
کشــورمان در جریــان مذاکــرات 
هســته ای مطالباتــی دارنــد کــه 
باید به آنها توجه داشــته و به هیچ 
عنوان از آن کوتاه نیایند.  آیت الله 
سید هاشم حسینی بوشهری در 
خطبه های نمــاز جمعه این هفته 
شــهر مقدس قم با گرامیداشــت 
2روز بیســتم فروردین ماه روز ملی 

رئیس جمهور در جلسه شورای اداری استان البرز:
توسعه متوازن با پشت میزنشینی 

ممکن نیست 

2 2

وزیر کشور:
 با جریان تکفیری و تروریستی

 به شدت برخورد می شود

بــه  اشــاره  بــا  رئیس جمهــور 
ســفرهای  دلایــل  و  ضرورت هــا 
اســتانی دولت، انجام این سفرها 
را برای بررســی میدانی وضعیت 
استان ها لازم خواند و با رد برخی 
ابهام آفرینی ها درباره هزینه سفرها 
گفت: سفرهای دولت مردمی جزء 
کم هزینه ترین سفرهاست. بعنوان 
مثال بنده برای سفر به استان البرز 

 وزیر کشــور ضمن محکوم 
کردن جنایت تروریســتی در 
حرم مطهر رضوی تاکید کرد: 
با جریان تروریستی و تکفیری 
و ترویج دهندگان این تفکر به 

شدت برخورد خواهد شد. 
احمد وحیدی ضمن محکوم 
کردن جنایت روز ســه شنبه 
در حــرم مطهــر رضــوی، بر  2

با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و جمع زیادی از فعالان سیاسی و اصحاب رسانه  ؛

مراسم بزرگداشت مرحوم دکترحسین عبداللهی
در مسجد نور تهران برگزارشد
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گردشگری مذهبی رکن 
اساسی اشتغالزایی درقم

مهمترین  از  یکی  عنوان  به  می تواند  گردشگری 
محورهای تولید خدمات با اشتغال زایی بالا درکشور 

مطرح شود که نیازمند تحولی دانش بنیان درکارآفرینی های آتی و سیاستگذاری های 
کلان دولت دارد.

 عدم تعیین گستره جغرافیایی گردشگری در مرزهای سیاسی کشورها، تقسیمات 
اداری و قلمرو اقتدار قومی، این صنعت را در بین سایر اولویت های سرمایه گذاری 
هر منطقه ای خاص و منحصر به فرد کرده است، در این بین گردشگری مذهبی 
فرهنگی یکی از شاخه های متعدد این حوزه می باشد که با وجود ظرفیت ها و 
قابلیت های فراوان ایران می تواند به دلیل توانایی ایجاد درآمدزایی پایدار، ارتقاء 
شاخص های رشد اقتصادی و همچنین کارکردها و اثرات آن در گسترش ارزش های 
اعتقادی و فرهنگ اسلامی ایران در سطوح منطقه ای، ملی و بین المللی، محور 
برنامه ریزی جهت ارائه طرح های اشتغال زایی و جذب سرمایه گذار خصوصی قرار 

گیرد.
 زیارت و گردشگری مذهبی که ریشه در باورها و اعتقادات دینی مذهبی ملت ها 
دارد، بنابر مفهوم تخصصی خود و فراتر از وابستگی به زمان و اوقات فراغت، عامل 
مهم جغرافیای انسانی در شکل گیری مسافرت، ایجاد تمرکز و چشم انداز فرهنگی 
است. به استناد مطالعات آمایشی قم، اولویت اصلی توسعه استان، گردشگری است 
و صنعت گردشگری با توجه به کمبود آب، فشار وحشتناک در برداشت از ذخایر 
طبیعی تجدید ناپذیر در گذشته و محدودیت های پیش روی توسعه بخش های 
کشاورزی و صنعتی، می تواند نقش به سزایی در حیات اقتصادی، اجتماعی و حتی 

سیاسی شهر قم داشته باشد.
قم به دلیل برخورداری از اماکن متبرکه، قبرستان های قدیمی، مزار شخصیت های 
برجسته، مسجدها، مدرسه های علوم دینی و مهمتر از همه وجود حرم با کرامت 
حضرت معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران در کنار وجود جاذبه های تاریخی، 
باستانی و طبیعی با تنوع اقلیمی جذاب از مناطق پست کویری در دشت مسیله و 
تالاب های آن و در فاصله کوتاه وجود طبیعت کوهستانی مثال زدنی خود می تواند 
به  و  ایفا کرده  نقش گسترده ای در توسعه گردشگری مذهبی فرهنگی کشور 
عنوان نمادی از هویت و تعاملات فرهنگی و توسعه فرهنگی دینی در سطوح ملی، 

منطقه ای و بین المللی مطرح شود.
 صنعت گردشگری مذهبی یکی از راهکارهای معرفی هرچه بهتر تاریخ، فرهنگ 
و ارزش های اعتقادی و همزیستی مسالمت آمیز ادیان در بین کشورهاست، بقاع 
متبرکه و اماکن مذهبی علاوه بر قداست و معنویت خاص خود، بیانگر آداب و رسوم، 
باورها و اعتقادات و اندیشه های ملت ها است، در این میان شهر قم هر چند از آمار 
زائران و گردشگران مذهبی قابل قبولی برخوردار است، اما به اذعان کارشناسان 

هنوز زیرساخت های گردشگری آن از توسعه یافتگی لازم برخوردار نیست.
لگوی گردشگری شهر مبتنی بر قالب سفرهای کمتر از یک روز می باشد که 
نزدیکی شهر قم به پایتخت و مراکز مهم صنعتی و گردشگری کشور و همچنین عدم 
معرفی صحیح جاذبه های گردشگری و ضعف زیرساختی در توسعه سایر شاخه های 
گردشگری و محدودیت های امکانات اقامتی و بالاخره تأثیر روزافزون بهبود خدمات 

حمل و نقل مسافرتی باعث کوتاه شدن مدت متوسط اقامت در آن شده است.
 زیارت به عنوان تنها جاذبه سفر به قم سالهاست شاکله اصلی ذهن گردشگران 
ایرانی را تشکیل داده است و تغییر این باور نیازمند یک دگرگونی در آینده نگری در 
بازار و تقاضای موجود از یک سو و تنوع در محصول گردشگری از سوی دیگر دارد، 
موضوع مهمی که به نظر می رسد در اولویت اصلی مدیران جدید استانی قرار گرفته 

است.
سید مهدی قریشی معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم ضمن بیان اینکه 
توسعه صنعت درقم در نهایت این استان را گرفتار آلودگی و معضلاتی می کند که 
امروزه شهرهای پیرامونی با آن دست و پنجه نرم می کنند با تاکید بر تقویت و توسعه 
»برند زائر«،  آن را بعنوان راهکار اساسی تکریم، خدمات رسانی و شفاف سازی 
خدمات مراکز اقامتی و خرید تفریحی قلمداد کرده و از عزم مجموعه مدیریتی 
استانداری نسبت به تقویت و توسعه بخش گردشگری و بهبود زائرپذیری قم خبر 

داده است.
 در این بین از اسکان غیر رسمی می توان به عنوان یکی از مهمترین چالش های 
توسعه گردشگری در قم نام  برد، بنابر اظهارات عباس اسکندری مدیرکل اوقاف و 
امور خیریه استان قم فقط در نوروز 1401 بیش از ده ها هزار نفر از گردشگران در 
بقاع متبرکه استان در قالب طرح آرامش بهاری ساماندهی و اسکان موقت شبانه 
یافته اند. مطمئنا برای غلبه بر موانع اجتماعی فرهنگی در پذیرش گردشگر در 
استان باید عواملی مانند شناخت منابع فرهنگی و تاریخی و بهبود شرایط بازدید و 
بهره برداری اقتصادی از آنها، شناخت و احیای منابع طبیعی و حفظ محیط زیست، 
احیا و تقویت سنت ها و هنرهای بومی، بهبود زیرساخت ها و تسهیلات گردشگری، 
استفاده از ظرفیت های انسانی و اقتصادی مراکز جمعیتی و بهبود سیمای شهر 

مورد توجه و بررسی قرار گیرند.
 مواردی که ضعف در آنها را با گشت و گذاری کوتاه در قم و بررسی دقیق برخی 
مولفه های اصلی گردشگری مانند تابلوهای راهنمای نصب شده در محورهای 
شهری می توان مشاهده کرد. عدم مدیریت یکپارچه نهادها و سازمان های تأثیرگذار 
در افق توسعه گردشگری قم نمود بارزی دارد، مسلما وفاق و همکاری متقابل آنها در 
گام اول می تواند در برنامه ریزی هدفمند و کارشناسی توسعه پایدار گردشگری شهر 
قم تاثیر شگرفی داشته باشد تا گردشگری مذهبی به عنوان مهمترین محور توسعه 

استان در سال تولید، دانش بنیان، اشتغال آفرین معرفی گردد.
کنشگر اجتماعی و کارشناس برنامه ریزی محیط زیست

سه قطره خون

علی دارابی
هفته گذشته یک ضارب غیر ایرانی در حرم امن امام رضا)ع( با سلاح سرد به سه 
روحانی حمله ور شد و آنها را با ضربات متعدد کارد سلاخی کرد که تاکنون دو نفر 
آنها حجت الاسلام دارایی و اصلانی به شهادت رسیده اند و جناب پاکدامن روحانی 

سوم هم در بستر قرار دارد.
در این باره چند نکته قابل توجه است؛

١- انگیزه ضارب یا ضاربان هر چه باشد محکوم و مطرود است. گفته شده است 
جانی تکفیری بوده و مصاحبه ها و کلیپ های منتشره از وی گویای این مساله است 
که رسیدگی و صدور حکم در صلاحیت دادگاه خواهد بود که مردم منتظر شدید 
ترین حکم هستند تا هم نقش بازدارنده داشته باشد و هم عبرت آموز برای دیگران 
تا این اقدامات جنایتکارانه برای همیشه ریشه کن شود. با این همه نباید این حادثه 
دستمایه اختلاف افکنی جدید میان شیعه و سنی و یا ایرانی و افغانستانی شود. این 

جنایت را باید در رویکردی تکفیری - وهابیتی مورد بررسی قرارداد.
٢- مسئولان امنیتی و حفاظتی آستان قدس رضوی بی شک مسئول مستقیم 
و پاسخگوی این کوتاهی و یا قصور هستند و جای هیچ اغماض و چشم پوشی ندارد. 
امنیت حرم رضوی خود یک مساله اساسی است که نباید هیچ وقت دستکم گرفته شود.

٣- حوزه های علمیه و روحانیت در تاریخ ایران همواره به مثابه سرمایه اجتماعی 
و از مردمی ترین تشکل ها محسوب میشود. در همه فراز و فرودهای تاریخی و 
اجتماعی راهنما، حامی، همراه و خادم مردم بوده است. در دوران دفاع مقدس 
جمع زیادی از آنان در جبهه های جنگ علیه دشمن بعثی به شهادت رسیدند عده 
ای از آنان اسیر و جانباز شدند. حجت الاسلام اصلانی که در این حادثه شهید شد 

خود رزمنده و برادر دو شهید سرفراز دوران جنگ تحمیلی بود.
٤- این حوادث و رخدادها در عین حال مملو از درس ها و عبرت آموزی است. بسیار 
بجاست حوزه های علمیه و روحانیت شریف و متعهد همانطور که استاد شهید مرتضی 
مطهری )ره( فرمود خود در نقش اصلی و با صلاحیت ترین نهاد به آسیب شناسی نهاد 
روحانیت، چالش ها، فرصت ها و مطالباتی که افکار عمومی از آنها دارند پیشگام شود.

اخبار

مدیرحوزه های علمیه: 

شهیدان دارایی و اصلانی دغدغه 
مشکلات مردم را داشتند

روحانی در حادثه  مناسبت شهادت 2  به  پیامی  در   مدیر حوزه های علمیه 
تروریستی حرم رضوی گفت: آن مجاهدان از روحیه دلسوزی و دغدغه عمیقی 
نسبت به مشکلات مردم و همچنین از کنشگری اجتماعی بسیار بالا در راه 

تحصیل رضایت پروردگار برخوردار بودند. 
به گزارش روز جمعه مرکز خبر حوزه، در پیام آیت الله علیرضا اعرافی آمده است: 
عروج آسمانی اندیشوران مجاهد و روحانیان عالی مقام حجج اسلام و المسلمین 
اصلانی و دارایی که همیاری سطوت حماسه را باشکوه معرفت و دانش در حیات 
پربرکت خویش به منصه ظهور رساندند در ماه مبارک رمضان در یکی از مقدس 
ترین مکان ها به واسطه جنایت کوردلانه عوامل تکفیری و استکباری موجب تاسف 

و تاثر ملت ایران و حوزه های علمیه گردید.
پیام حاکی است: آن مجاهدان پارسا افزون بر تلاش مخلصانه در سنگر ترویج و 
تبلیغ ره آورد انبیای عظام و اولیای کرام، از روحیه دلسوزی و دغدغه عمیق نسبت 
به مشکلات مردم و کنشگری اجتماعی بسیار بالا در راه تحصیل رضایت پروردگار 

برخوردار بودند و سرانجام به مقام والا و فوز عظیم شهادت نائل آمدند.
روحانیت همواره از شهادت استقبال و به آن افتخار کرده است 

 دربخش دیگری ازاین پیام آمده است: حوزه های علمیه و روحانیت اسلام 
همواره در دفاع از اسلام ناب و ارزش های اخلاقی و دینی و وحدت اسلامی و 
منافع و مصالح مردم عزیز پیشگام بوده است و در این راه همه سختی ها را به جان 
خریده و شهادت را با روی گشاده استقبال کرده و بدان افتخار می کند و به فضل 
الهی این راه را ادامه خواهد داد و این شهیدان سرافراز گواهان صدق این عهد و 

پیمان باخدا و مردمند.
پیام حاکیست: اینجانب شهادت این دو بزرگمرد الهی را به محضر مقدس امام 
زمان)عج(، مقام معظم رهبری، مراجع عظام تقلید، حوزه های علمیه و خانواده ها 
و دوستان و بستگان ارجمند ایشان تسلیت عرض نموده، از درگاه خداوند ودود 
برای ایشان، علو درجات و حشر با اولیای الهی و برای بازماندگان، آرامش قلبی 

توام با اجر فراوان و پایدار خواهانم.
 

روزجمعه با حضور اقشار مختلف مردم در مصلای شهر قم ؛

مراسم بزرگداشت شهدای حادثه 
تروریستی مشهد برگزار شد

 مراسم بزرگداشت شهدای حادثه تروریستی حرم مطهر امام رضا)ع( حجج 
اسلام شهید محمد اصلانی و شهید محمدصادق دارایی روز جمعه با حضور اقشار 

مختلف مردم در مصلای شهر قم برگزار شد. 
استاد حوزه علمیه قم در این مراسم با بیان اینکه مقام شهید، مقام حسرت و 
غبطه است، نه مقام تأسف و تأثر، خاطرنشان کرد: شهدا زندگان حقیقی بوده و 
دارای چنان مقام متعالی هستند که بزرگان دین رسیدن به این جایگاه را همواره از 

خداوند متعال طلب کرده اند.
حجت الاسلام و المسلمین سید حسین مؤمنی با بیان اینکه شهدا از رهگذر 
بندگی و جهاد به این مقام دست یافته و جان خود را برای پروردگارشان بذل کرده 
اند، اظهار داشت: آنچه همواره مورد غفلت بوده است، درس گرفتن از سیره 

شهدای ماست که باید به آن توجه جدی داشته باشیم.
وی در ادامه افزود: مردم و مسؤولان ما باید بدانند که شهیدان اصلانی و دارایی 
چگونه زیسته اند که اینگونه با زبان روزه و با لباس مقدس روحانیت و در آغوش 

حضرت علی بن موسی الرضا)ع( در خون خود غلتیده اند.
استاد حوزه علمیه قم با بیان اینکه مکتب والای اسلام بر روی پنج رکن نماز، روزه، 
زکات، حج و ولایت استوار شده است، رکن ولایت را بر اساس روایات افضل دانست 
و گفت: نشانه تحقق ولایت، اطاعت محض از اهل بیت)ع( و برائت از دشمنان 
و هر مطلبی است که ما را از مسیر ایشان دور می کند. وی با بیان اینکه این دو 
شهید بزرگوار در زندگی با برکت خود، همواره جهادی عمل کرده و آرزوی شهادت 
داشتند، تصریح کرد: روحانیت در طول تاریخ همواره از مکتب والای تشیع و 
جامعه ایمانی دفاع کرده و بسیاری از علما و فقهای دین در این مسیر به شهادت 
رسیده اند. مؤمنی همچنین شناسایی عاملان حقیقی و تبیین اهداف این حادثه 
تروریستی را از مطالبات جدی مردم از مسؤولان امنیتی و سیاسی دانست و گفت: 
این مسأله صرفا یک حادثه تروریستی نبوده و قطعه ای از پازل دشمنان برای ایجاد 

تفرقه و دشمنی در جهان اسلام است.

وزیر کشور:

 با جریان تکفیری و تروریستی
 به شدت برخورد می شود

 وزیر کشور ضمن محکوم کردن جنایت تروریستی در حرم مطهر رضوی تاکید 
کرد: با جریان تروریستی و تکفیری و ترویج دهندگان این تفکر به شدت برخورد 

خواهد شد. 
احمد وحیدی ضمن محکوم کردن جنایت روز سه شنبه در حرم مطهر رضوی، بر 
پیگیری و محاکمه عاملان این جنایت تروریستی تاکید کرد و افزود: این اقدام یک 
عملیات تروریستی بسیار شنیع بود که علیه سه نفر مجاهدان پرتلاش و خدمتگزار 
مردم رخ داد که ما به شدت آن را محکوم می کنیم و شهادت شهید بزرگوار این 

حادثه را تبریک و تسلیت عرض می کنم.
وزیر کشور ادامه داد: این واقعه زشت، تلخ و تروریستی نشان داد که دشمن 

دست از ترویج تروریسم در منطقه ما برنداشته است.
وی در گفت وگو با خبرگزاری صداوسیما، با اشاره به اینکه تروریسم منطقه ما، 
یک تروریسم تکفیری و با یک نگاه استکباری است، افزود: آنها داعش و دیگر گروه 
های تروریستی را ایجاد کرده اند و آبشخور فکری آن ها هم به شکل مستقیم یا غیر 
مستقیم همان جریان استکباری است که در قالب جریان تکفیری عمل می کند.
وحیدی گفت: جریان تکفیری به خود اجازه می دهد افراد تلاشگر و خدمتگزار 
را در یک مکان مقدس و در ماه مبارک رمضان بدون دلیل و بدون هیچ جرمی مورد 
حمله تروریستی قرار دهد. وزیر کشور افزود: جریان تکفیری یک جریان کاملا 
ساخته غربی است که این نوع تفکرات تروریستی را ترویج می کند، بدون شک این 
جریان شاخه ای از عملکرد استکبار جهانی است که ما این جریان را محکوم می 
کنیم. وی تاکید کرد: البته این واقعه نشان می دهد روحانیت همیشه در صف اول 

مقدم خدمت و همچنین در خط مقدم مقابله با دشمن بوده و هست.
وزیر کشور گفت: روحانیت همچنان با قدرت در صحنه هست و ما به مجاهدت 
این عزیزان افتخار می کنیم که در مناطق محروم زحمات زیادی را متحمل می 
شوند. وحیدی ادامه داد: دشمن تلاش دارد با ایجاد این جریان های تروریستی 
به اختلافات مذهبی و قومی ملت های دوست دامن بزند، اما در تحقق اهداف 

خود موفق نخواهد شد.
  

نماینده ولی فقیه در سپاه: 

ایران با اقتدار و صلابت با دشمنان اسلام 
مبارزه می کند 

 نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در پیامی درپی حادثه حرم 
رضوی گفت: نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران با قدرت و صلابت همانند 
گذشته با دشمنان دین مبین اسلام و خاندان مطهر اهل بیت مبارزه کرده و مایه 

عزت و آبروی جهان اسلام خواهد بود. 
حجت الاسلام والمسلمین عبدالله حاجی صادقی روز پنجشنبه در بخشی از 
این پیام با تبریک و تسلیت شهادت مظلومانه جانباز سرافراز اسلام روحانی مخلص 
اقدامات  والمسلمین محمد اصلانی نوشت:  و جهادگر جناب حجت الاسلام  
سخیف و ناشایست دشمنان خللی بر عزم ، اراده و نیت مجاهدانه ی برادران شیعه 
و سنی وارد نمی کند بلکه به حرمت خون های بی گناه ریخته شده، شجره طیبه 

وحدت بین مسلمانان تقویت خواهد شد.

انجام  دولت،  استانی  سفرهای  دلایل  و  ضرورت ها  به  اشاره  با  رئیس جمهور 
برخی  رد  با  و  خواند  لازم  استان ها  وضعیت  میدانی  بررسی  برای  را  سفرها  این 
ابهام آفرینی ها درباره هزینه سفرها گفت: سفرهای دولت مردمی جزء کم هزینه ترین 
سفرهاست. بعنوان مثال بنده برای سفر به استان البرز از مترو استفاده کردم و افطار 

را نیز میهمان دانشجویان خوابگاه دانشگاه خوارزمی بودیم. 
آیت الله دکتر سیدابراهیم رئیسی که شامگاه پنج شنبه در جلسه شورای اداری 
استان البرز سخن می گفت، تحقق توسعه پایدار و متوازن در کشور و محرومیت زدایی 
از نقاط کم برخوردار را با پشت میزنشینی و مدیریت تمرکزگرا ناممکن دانست و 
خاطرنشان کرد: پس از برگزاری دور اول سفرها حتماً دور دوم سفرها را نیز برای 
رسیدگی و بررسی وضعیت و نحوه اجرای مصوبات دور اول سفرها برگزار خواهیم 

کرد.
با مرور فضایل ماه مبارک رمضان، گفت:  ابتدای این جلسه  رئیس جمهور در 
دگرخواهی و مردم دوستی در پرتو خداخواهی و خدادوستی از مهم ترین آموزه های 
ماه رمضان هستند که این آموزه یکی از کارآمدترین و مؤثرترین تحقق جامعه آرمانی 

و الهی است.
آیت الله رئیسی اعتقاد به حضور و نظارت مستمر خداوند متعال بر افعال و کردار 
آدمی را مهم ترین نظام نظارتی در اسلام دانست و افزود: در نظام مدیریت اسلامی، 
افراد خود را پیش و بیش از هر نهاد و شخص دیگری تحت نظر و به تعبیر دیگر در 

محضر خدا می بینند.
دکتر رئیسی با بیان اینکه در چنین نظام کنترلی روابط ناسالم، فساد و تبعیض 
به هیچ وجه مورد قبول نیست، اظهار داشت: در نظام اخلاقی حاکم بر جمهوری 
اسلامی چنین مسایلی به شدت مذموم است و این مسایل در دولت تحول خواه و 
فسادستیز قبیح تر و مذموم تر است. چرا که نظام اداری مطلوب دولت تحول خواه 

نظامی عادلانه است.

رئیس جمهور مردم دوستی را جلوه ای از خدادوستی خواند و تصریح کرد: سرلوحه 
کار ما در دولت مردمی، مردم دوستی و مردم خواهی است و این روش کار مخلصانه 

برای مردم بزرگترین درس ماه رمضان برای ما است.
آیت الله رئیسی در ادامه با اشاره به مشاهدات و بررسی های خود در سفر به استان 
البرز، با بیان اینکه کارهای بسیاری برای پیشرفت استان البرز انجام شده، اما کارهای 
زیادی نیز باقی مانده است، خاطرنشان کرد: امروز ضرورت متحول کردن وضعیت بر 
کسی پوشیده نیست، اما باید این نکته را در نظر داشته باشیم که تحول با کار عادی 
رقم نمی خورد، بلکه نیاز به حرکت جهشی و کار جهادی دارد. البته این به معنای 
نادیده گرفتن برنامه ریزی، تأمین اعتبارات و حرکت براساس برنامه نیست، اما همه 

اینها وقتی به نتیجه می رسد که مجاهدانه کار کنیم.
رئیس جمهور از مدیران و صاحبنظران استان البرز خواست که نظام مسایل استان 
البرز را تهیه و مسایل را اولویت بندی کنند و گفت: یکی دیگر از شروط موفقیت 
بکارگیری نیروهای جوان حزب اللهی، انقلابی، کارآمد و البته با اولویت نیروهای 
بومی است. بکارگیری نیروهای کارآمد بومی این احساس را در جوانان ایجاد می کند 

که در استان محل زندگی خود جایگاه و اهمیت دارند.
دکتر رئیسی افزود: یکی دیگر از الزامات موفقیت توجه به اهمیت مدیریت و 
بکارگیری مدیران کارآمد است که نقش بسیار تعیین کننده ای در ایجاد تحول دارند.

تخت های  کمبود  جمله  از  استان  مشکلات  برخی  به  ادامه  در  رئیس جمهور 
بیمارستانی در البرز، کمبودهای سرانه آموزشی و نیاز به احداث مدارس جدید 
مشکلات ناشی از مهاجر پذیری استان، مشکلات ناشی از قرار گرفتن زندان های 
موجود در استان بر حریم شهرها به دلیل توسعه این شهرها، لزوم ارتقاء شاخص های 
برای  لزوم چاره اندیشی  مواد مخدر،  قاچاق  و  با سرقت  ارتباط  در  بویژه  امنیتی 
جلوگیری از خشک شدن تالاب صالحیه در استان البرز اشاره و تأکید کرد که در این 

سفر تصمیمات خوبی برای رفع این مشکلات اتخاذ شده است.
آقای رئیسی همچنین با اشاره به درخواست استاندار البرز برای ارتقاء تقسیمات 
کشوری در استان و تبدیل 3 شهر به شهرستان از استاندار خواست که گزارش این 
موضوع را به هیأت دولت ارایه کند تا در اسرع وقت بررسی های لازم در این باره انجام 

و در صورت تایید کارشناسی، در خصوص آن تصمیم گیری شود.
رئیس جمهور همچنین از مدیران استان خواست که در خارج از چارچوب اداری 
جلسات و نشست های مستمری با فرهیختگان و صاحبنظران استان در حوزه های 
مختلف حتی آن دسته از کارشناسانی که نظراتی مخالف با آنان دارند، برگزار کرده و 

از مشاوره و نظرات آنان برای حل و فصل مسایل بهره بگیرند. 
وزرای »صنعت، معدن و تجارت«، »بهداشت، درمان و آموزش پزشکی«، »جهاد 
کشاورزی« و »میراث فرهنگی و گردشگری« نیز در این جلسه گزارشی از حضور و 

بازدیدهای خود از شهرستان های استان های البرز ارایه کردند.
همچنین سید صولت مرتضوی معاون اجرایی رئیس جمهور به تشریح روند بررسی 
مسایل و مشکلات استان البرز و چگونگی تصویب مصوبات این سفر استانی و 

برنامه ریزی های انجام شده برای اجرای این مصوبات پرداخت.

رئیس جمهور در جلسه شورای اداری استان البرز:

توسعه متوازن با پشت میزنشینی ممکن نیست

عباس جعفری*

جریان  در  کشورمان  مردم  گفت:  قم  جمعه  امام 
مذاکرات هسته ای مطالباتی دارند که باید به آنها توجه 

داشته و به هیچ عنوان از آن کوتاه نیایند. 
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در خطبه های 
نماز جمعه این هفته شهر مقدس قم با گرامیداشت روز 
بیستم فروردین ماه روز ملی فناوری هسته ای افزود: 
بدون تردید جمهوری اسلامی ایران به دنبال استفاده 
صلح آمیز هسته ای است و آن را حق مسلم خود می 

داند.
وی با بیان اینکه فناوری هسته ای از ضرورت های 
امروز جامعه ماست، اما متأسفانه برخی در داخل کشور 
این مسأله را انکار می کنند، اظهار داشت: ما در جریان 
مذاکرات تضمین می خواهیم که بعدها آمریکایی ها 

نسبت به توافق انجام شده بدعهدی نکنند.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه 
جمهوری اسلامی ایران به دنبال راستی آزمایی طرف 
های غربی بوده و آنها باید جلوتر از ما به تعهدات خود 
عمل کنند، گفت: پرونده NPT و مسأله سلاح هسته 

ای ایران باید در جریان مذاکرات خاتمه پیدا کند.
وی همچنین سپاه پاسداران انقلاب را از ارکان نظام 
مقدس جمهوری اسلامی دانست و گفت: قطعا در 
جریان مذاکرات هسته ای، تحریم سپاه پاسداران نیز 
باید برداشته شود و این چهار شرطی است که مردم 
آنها کوتاه  از  نباید به هیچ عنوان  کشورمان داشته و 

بیاییم.

دشمنان می خواهند روحانیت را از چشم مردم 
بیندازند 

وی همچنین با اشاره به سالروز شهادت آیت الله سید 
محمدباقر صدر و خواهر فاضله ایشان، نام و یاد شهدای 
حادثه تروریستی مشهد را گرامی داشت و گفت: جهاد 
و شهادت سیره علما و روحانیت شیعه است و دشمنان 
پس از ترور شخصیتی روحانیت، به ترور شخص روی 
دشمنان  اینکه  بیان  با  بوشهری  حسینی  اند.  آورده 
می خواهند تمام مشکلات کشور را به گردن روحانیت 
انداخته و روحانیت را از چشم مردم بیندازند، تصریح 
کرد: امروز روحانیون و طلبه های جهادی در تمامی 
عرصه های خدمت رسانی به مردم حضوری مؤثر دارند.
وی فرمان جهاد تبیین رهبر معظم انقلاب اسلامی را 
نیز مورد توجه قرار داد و گفت: این جهاد متوجه همه 
اقشار مردم است و همه در هر شغل و جایگاهی که 
حضور دارند، باید توطئه دشمنان را که می خواهند 
نقاط قوت را کوچک شمرده و نقاط ضعف را بزرگ جلوه 

دهند، خنثی کنند.  
با  خود  از سخنان  دیگری  دربخش  قم  جمعه  امام 
اشاره به نامگذاری امسال با عنوان سال »تولید، دانش 
بنیان، اشتغال آفرین« تأکید کرد: تولید دانش بنیان 
آثار و برکاتی برای کشورمان به دنبال دارد که دشمنان 
را دچار بهت و حیرت می کند و ما باید بدانیم که تولید 
گره گشای مسائل و مشکلات اقتصادی و اجتماعی 
ماست و اگر فقر در جامعه باشد، عوارض و ناهنجاری 

های فراوانی به دنبال دارد.  
آموزش  تردید  بدون  اینکه  بیان  با  همچنین  وی 
حضوری دانش آموزان و دانشجویان نسبت به آموزش 
و  مردم  البته  کرد:  خاطرنشان  دارد،  برتری  مجازی 
مسؤولان باید شیوه نامه های بهداشتی را کاملا رعایت 
کنند، زیرا کرونا هنوز تمام نشده و نباید با سهل انگاری 

دچار موج دیگری از کرونا شویم.
حرمت ماه مبارک رمضان حفظ شود 

حسینی بوشهری در بخش دیگری از سخنان خود 
مسأله تظاهر به روزه خواری از سوی برخی افراد را مورد 
توجه قرار داد و گفت: شهر ما باید در تراز یک جامعه 
ایمانی و اسلامی باشد و هرکس به عذری روزه نگرفته 
باشد، نباید با تظاهر به روزه خواری به آموزه های دینی 
دهن کجی کند. وی با بیان اینکه حرمت ماه مبارک 
رمضان باید حفظ شود و مسؤولان به این مسأله مهم 
توجه جدی داشته باشند، گفت: ما مسلمان هستیم 
و این مسلمانی ما ربطی به انقلاب ندارد و ما پیش از 
انقلاب هم روزه می گرفتیم، پس اگر کسی با مسؤول 

و مجموعه ای مشکل دارد، نباید در برابر خدا بایستد.
امام جمعه قم با بیان اینکه روزه خواری در جامعه 
که  و کسی  و زشت شمرده شود  قبیح  باید  اسلامی 
به این کار دست می زند را باید متوجه کارش کنیم، 
گفت: دشمنان می خواهند مردم ما را نسبت به مسائل 
فرهنگی بی تفاوت کنند، به گونه ای که معروف و منکر 

جای خود را عوض کنند.

آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم :

مذاکره کنندگان از مطالبات مردم ایران کوتاه نیایند

مراسم ترحیم  دکتر حسین عبداللهی مدیرمسئول روزنامه آرمان با حضور وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و جمع زیادی  از فعالان سیاسی و اصحاب رسانه  در مسجد 

نور تهران برگزار شد.
براساس این گزارش ،عصر روز چهارشنبه ١7 فروردین مراسم ترحیم  وبزرگداشت  
دکتر حسین عبداللهی مدیرمسئول روزنامه آرمان با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و جمع زیادی  از فعالان سیاسی و اصحاب رسانه   و خانواده آن مرحوم  به 

همت  انجمن مدیران مسئول روزنامه های غیر دولتی در مسجد نور تهران برگزار شد.
در این مراسم دکتر اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ،دکتر اسحاق جهانگیری، 
محمد رضا عارف ،مهندس محسن هاشمی،علی ربیعی، حجت الاسلام دعایی مدیر 
مسئول روزنامه اطلاعات،سرمست استاندار سابق قم، جواد امام،محمدعلی ابطحی ، 
احمد حکیمی پورو تعداد زیادی از چهرهای شاخص سیاسی و رسانه ای اصلاح طلب 

و معاون محترم مطبوعاتی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی  حضور داشتند.
مصطفی کواکبیان دبیرکل حزب مردمسالاری و مدیرمسئول روزنامه مردمسالاری در 
این مراسم گفت: شاید دو دهه از نزدیک با این عزیز آشنایی داشتم و می دیدم که او 
یک روزنامه نگار متعهد بود که درد مردم را داشت و برای نظام و انقلاب اسلامی، بسیار 

دغدغه مند بود.
وی افزود: حسین عبداللهی در انجمن روزنامه های غیر دولتی که خود بنده توفیق 
راه اندازی آن را داشتم، یکی از فعالان و عضو هیئت مدیره بود و فعالانه مسائل را دنبال 

می کرد.
 مدیرمسئول روزنامه مردمسالاری با بیان این که حسین عبداللهی یک چهره با 
اخلاق رسانه ای بود، گفت: دیدیم که بعد از ارتحال آقای عبداللهی و در پیام های 

تسلیت، خط و ربط سیاسی هم مطرح نبود و از اصولگرا گرفته تا اصلاح طلب و 
خلاصه افرادی که حتی مختصر آشنایی با او داشتند، پیام تسلیت دادند.

این فعال سیاسی با بیان این که سه خصوصیت در حسین عبداللهی برجسته 
بود، گفت: او واقعا دغدغه مردم و مطالبات مردمی داشت و هیچ گاه از مردم جدا 
نبود؛ درست است که از لحاظ سیاسی برای خود خط و ربطی داشت اما مطالبات 
او مطالبات مردم بود و در این زمینه زبانزد اهالی رسانه بود؛ او شجاعت کم نظیری 

داشت.
وی با بیان این که حسین عبداللهی علاوه بر ویژگی دغدغه مندی برای مطالبات 
مردم و همچنین ویژگی شجاعت، ویژگی دیگری که سخت کوشی در انجام امور باشد 
را هم داشت، افزود: در زمانی که اقتصاد رسانه ها دچار مشکلات عدیده بود و هم 
اکنون هم هست، و واقعا اکنون با سختی می توان روزنامه ای را منتشر کرد اما او با تمام 
توان این کار را می کرد و سخت کوش بود؛ من واقعا در بین فعالان عرصه مطبوعات، به 
درجه سخت کوشی آقای عبداللهی ندیده ام و شاید همین سخت کوشی باعث شد 

که در سن ۵1 سالگی از میان ما پر بکشد.
در ادامه این مراسم حجت الاسلام و المسلمین رضوی از خطبای برجسته تهران 
به بیان ویژگی برجسته مرحوم دکترحسین عبداللهی پرداخت گفت: مردمی بودن 
و سخت کوشی و حرکت در مسیر اصلاح جامعه از ویژگی اصلی این  چهره شاخص 

رسانه ای کشور بود.
وی درادامه برحمایت از رسانه ها و آزادی بیان تاکیدکرد و اظهارداشت :بایدبیش 
ازاین از رسانه ها و افرادی که در زمینه برملا کردن نام مفسدان اقتصادی تلاش 

می کنند حمایت شود تا شاهد ریشه کنی هر گونه فساد در کشور باشیم.

با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و جمع زیادی از فعالان سیاسی و اصحاب رسانه  ؛

مراسم بزرگداشت مرحوم دکترحسین عبداللهی در مسجد نور تهران برگزارشد
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پیامدهای فشار خون بالای کنترل نشده

بدن شما برای اینکه عملکرد درستی داشته باشد نیاز به تعادل خاصی بین 
هورمون ها دارد. عدم تعادل هورمونی می تواند مشکلاتی برای سلامتی ایجاد 
کند. در این مطلب، به برخی از دلایل بالا بودن سطح استروژن و علائمی که ایجاد 
می کند می پردازیم. آیا می دانید استروژن چیست؟ استروژن یک هورمون جنسی 

زنانه است که در اصل تخمدان ها و سپس غدد آدرنال آن را ترشح می کنند.
استروژن عامل ظاهرشدن ویژگی های زنانه است. در خانم ها استروژن باعث 
رشد سینه ها و قاعدگی می شود. استروژن سیستم قاعدگی و عملکرد سیستم 
باروری را تنظیم می نماید. از سویی دیگر، تستوسترون هورمون مردانه است که 
در بیضه ها تولید می شود. عملکرد اصلی تستوسترون، رشد دادن جنسی و حفظ 

ویژگی های جنسی مردانه است.
هرچند استروژن هورمونی زنانه و تستوسترون هورمونی مردانه است اما هر دو 

هم در زنان و هم در مردان وجود دارند.
علت بالا بودن سطح استروژن

بالا بودن سطح استروژن می تواند مرتبط با دلایلی تصادفی و یا حتی عادت های 
بدی مانند موارد زیر باشد: . اعتیاد به الکل . مصرف زیاد فست فود . برخی از 

داروها
این دلایل نیز می توانند سبب افزایش سطح استروژن شوند:

. بیماری های قلبی و عروقی . بالا بودن سن )که باعث کاهش تستوسترون 
می شود( . چاقی

. کم کاری تیروئید
. در مورد مردان، تومورهای بیضه

. قرارگرفتن در معرض فیتواستروژن ها یا زنواستروژن ها
. افت غیرعادی سطح پروژسترون

. در مورد افراد دیابتی، مشکلات انسولین
. مصرف داروهای حاوی استروژن

. مصرف استروئید
. مصرف مواد مخدر

. قرص های کنترل بارداری
. مشکلات سیستم گوارش

. مشکلات کلیوی
. قرارگرفتن در معرض محصولات شیمیایی مانند سموم کشاورزی

. سیروز
علائم استروژن بالا

. تورم
. تورم و دردناک شدن سینه )مثلًا در اثر تغییرات فیبروکیستیک سینه(

. افزایش علائم پیش از قاعدگی و کاهش میل جنسی
. پریودهای نامنظم

. سردرد و مشکل در به خاطر سپردن اطلاعات
. تغییرات خلق وخو

. افزایش وزن
. ریزش مو

 . سردی دست ها و پاها
. خستگی و کسالت

. مشکلات خواب
اثرات استروژن بالا در مردان

گاهی سطح استروژن یا تستوسترون می تواند بالاتر از حد ایده آل باشد. وقتی 
چنین اتفاقی می افتد، تعادل هورمونی که ضامن عملکرد درست بدن است 

وجود ندارد.
مشکلات ناباروری

استروژن تا حدودی در تولید اسپرم های سالم نقش دارد. وقتی استروژن بالایی 

در بدن وجود دارد، تعداد اسپرم های موجود در مایع منی کاهش می یابند و این 
یکی از علت های ناباروری در مردان است.

اگر شما و همسرتان مدتی است برای بارداری تلاش می کنید، باید با پزشک 
مشورت نمایید. پزشک می تواند با انجام آزمایش هایی مشخص کند آیا مشکل از 

بالا بودن استروژن است یا نه.
ژینکوماستی یا بزرگ شدن سینه مردان

استروژن باعث افزایش رشد بافت سینه می شود. استروژن زیاد می  تواند منجر به 
رشد غیرطبیعی سینه در مردان شود. این مسئله بر اعتمادبه نفس خیلی از مردها 
اثر می گذارد. خوشبختانه می توان با جراحی پلاستیک این مسئله را برطرف کرد. 

اختلال نعوظ
تعادل میان استروژن و تستوسترون از جهت رویدادهای جنسی نیز اهمیت 
دارد. ازاین رو، عملکردهای جنسی ممکن است تحت تأثیر عدم تعادل هورمونی 
قرار بگیرند، مثلًا فرد دچار اختلال نعوظ شود. البته لازم به یادآوری است که 

اختلال نعوظ ناشی از مشکلات هورمونی چندان شایع نیست.
علت های بالا بودن استروژن در مردان

دلایل زیادی برای بالا بودن استروژن در بدن یک مرد وجود دارد. استروژن بالا 
می تواند ژنتیکی یا ناشی از عواملی مانند استرس، چاقی، یک سری از تومورها، 
مشکلات هورمونی مانند هیپوگنادیسم یا برخی از عوارض کبدی باشد. سطح 
استروژن می تواند به دلیل مصرف داروهایی مانند درمان جایگزین تستوسترون 
نیز  روانپزشکی  داروهای  از  سری  یک  و  آنتی بیوتیک ها  از  بعضی  برود.  بالا 

می توانند منجر به افزایش استروژن در بدن شوند.
بالا بودن استروژن چگونه تشخیص داده می شود؟

پزشک با کمک یک آزمایش خون ساده می تواند مشخص کند سطح استروژن 
در بدن شما چه وضعیتی دارد. بعد از تشخیص می تواند داروهایی تجویز کند تا 
تعادل هورمونی در بدنتان برقرار شود. ضمناً به شما توصیه می کند تغییراتی در 

سبک زندگی خود ایجاد کنید.
چگونه از بالارفتن سطح استروژن پیشگیری کنید؟

راه های زیادی برای پیشگیری از افزایش استروژن وجود دارد. خیلی مهم است 
که یک سری از عادت ها را تغییر دهید. با اقداماتی ساده می توانید خدمت زیادی 

به سلامتی تان بکنید.
. الکل مصرف نکنید.

. میوه و سبزی بیشتر مصرف کنید.
. غذاهای چرب نخورید.
. استرستان را کم کنید.

. بیشتر فیبر مصرف کنید.
. دست کم سه بار در هفته ورزش کنید.

استروژن بالا می تواند ریسک دیگر بیماری  ها و عوارض را افزایش دهد، مثلًا 
سرطان سینه. همچنین اگر سطح استروژن برای مدت زمان طولانی بالا بماند 

می تواند منجر به سرطان اندومتر شود.
با پزشک مشورت کنید

پزشک  کنید.  مراجعه  پزشک  به  است  بهتر  دارید  غیرمعمول  علائمی  اگر 
متخصص می تواند علت این علائم را مشخص کند. ضمناً خیلی مهم است که 

عدم تعادل هورمونی و علت اصلی آن را هر چه سریع تر مداوا کنید.
درمان به موقع عدم تعادل استروژن بسیار مهم است. پیش از این پزشک باید 
علت ها را مشخص کند. یادتان باشد هر عارضه ای درصورتی که زودتر تشخیص 
داده شود راه حلی دارد. علاوه بر همهٔ اینها، بهترین کاری که می توان برای 
پیشگیری از بیشتر بیماری ها انجام داد، درپیش گرفتن یک سبک زندگی سالم 

است.

بالا بودن استروژن چگونه تشخیص داده می شود؟

چگونه سوخت و ساز بدنمانعلائم و نشانه های استروژن بالا را بشناسید
 را تقویت کنیم

متابولیسم از کلمه یونانی »متابولیسمو« گرفته شده است که به معنای تغییر 
است. زمانیکه مردم به متابولیسم اشاره می کنند، واقعاً در مورد میزان متابولیسم 
صحبت می کنند، که به ساده ترین عبارت، تعداد کالری هایی است که هر روز 

سوزانده می شود.
 از آنجا که تعادل انرژی بر وزن تأثیر می گذارد، متابولیسم به دو دسته متابولیسم 
آهسته یا سریع تقسیم می شود. درک محاوره ای متابولیسم آهسته به معنی تمایل 
به افزایش وزن بدون پرخوری است، در حالی که داشتن متابولیسم سریع به 

توانایی پرخوری بدون افزایش وزن اشاره دارد.
اما این موضوع تنها در مورد وزن نیست - سلامت متابولیک کل بدن را در بر می 
گیرد. »کیسی مینز« پزشک و بنیانگذار و مدیر مرکز »دیابت و پوکی استخون« در 
پورتلند، می گوید: متابولیسم مجموعه ای از مکانیسم های سلولی است که از غذا 

و محیط انرژی تولید می کند تا به تک تک سلول های بدن نیرو دهد.
اجرا می شوند،  آرامی  به  انرژی  تولید  زمانیکه مسیرهای  وی می گوید: 
سلامت متابولیک مطلوبی را تجربه می کنید که برای بهزیستی کلی بنیادی 
است. دکتر مینز می گوید در نتیجه، بدن می تواند از گلوکز یا چربی به طور 
موثر برای انرژی استفاده کند و در عین حال سطح انسولین و قند خون را 

ثابت نگه دارد.
از طرف دیگر، وقتی از سلامت متابولیک خوبی برخوردار نباشید، سلول های 
شما - یعنی نیروگاه های تولید انرژی در داخل سلول ها به نام میتوکندری - 
نمی توانند انرژی لازم را برای عملکرد صحیح تولید کنند و اختلال در عملکرد و 

بیماری ایجاد می شود.
مطالعات نشان می دهد که 88 درصد از آمریکایی ها به دلیل رژیم غذایی و 
سبک زندگی مدرن غربی، از نظر متابولیک سالم نیستند. بیماری قلبی، سکته، 
سرطان،  افسردگی،  چرب،  کبد  بیماری  عقل،  زوال  آلزایمر،  چاقی،  دیابت، 

ناباروری و اختلال نعوظ همگی با مشکلات متابولیسم مرتبط هستند.
اکنون در این گزارش به روش هایی برای تقویت متابولیسم بدن اشاره شده 

است.
بافت عضلانی بدون چربی بسازید

بلکه  هوازی،  فعالیت های  انجام  تنها  نه  بدنی  فعالیت  دستورالعمل های  در 
تمرینات قدرتی نیز توصیه شده است. هرچه فرد از بافت عضلانی بیشتری 
برخوردار باشد، کالری بیشتری می سوزاند، به همین دلیل است که افراد قوی 

تنها با نشستن کالری بیشتری می سوزانند.
یکی از بهترین روش ها برای عضله سازی، انجام تمرینات مقاومتی است. هر 
2 پوند )907 گرم( افزایش عضله در بدن،  90 کالری اضافی در روز می سوزاند و 

میزان متابولیسم را در حالت استراحت افزایش می دهد.
ورزش کنید

سوزاندن حدود 3000 کالری در هفته از طریق ورزش داوطلبانه یک هدف سالم 
برای دستیابی به یک متابولیسم سالم است. این میزان کالری سوزی معادل پیاده 
روی حدود چهار مایل )6.43 کیلومتر( در روز است. اگر این کار برای شما دشوار 
است، می توانید پنج بار در هفته 30 دقیقه فعالیت بدنی با شدت متوسط انجام 
دهید. پزشکان توصیه می کنند  که در طول روز بیشتر حرکت کنید، پیاده روی 
مختصری بعد از صرف غذا داشته باشید و یا هر نیم ساعت دو دقیقه  پیاده روی 

کنید.
فیبر بیشتر مصرف کنید

در دستورالعمل های غذایی توصیه می  شود که زنان حداقل 2۵ گرم و مردان 
38 گرم فیبر دریافت کنند. گیاهان واقعاً تنها منبع فیبر هستند، بنابراین با خوردن 

گیاه بیشتر، به طور طبیعی فیبر بیشتری دریافت خواهید کرد.
به گفته پزشکان، فیبر هضم را کند می کند و از جذب مقداری گلوکز از طریق 
هضم جلوگیری می کند. همچنین از یک میکروبیوم سالم پشتیبانی می کند که 
تأثیر قوی بر سلامت متابولیک و التهاب دارد. برخی از غنی ترین منابع فیبر شامل 
دانه های چیا، دانه های ریحان، دانه های کتان، لوبیا، عدس، آووکادو و برخی 

میوه ها، به ویژه تمشک هستند.
قند کمتر مصرف کنید

اگر می خواهید سلامت متابولیک خود را تقویت کنید، زمان آن است که مصرف 
قند و شکر را محدود کنید. در کوتاه مدت، قند اضافی می تواند منجر به کاهش 
انرژی و اضطراب در اواسط روز شود. در درازمدت، می تواند منجر به آسیب و 
التهاب شود که به مشکلاتی مانند بیماری قلبی، سرطان، آلزایمر و زوال عقل 
کمک می کند. برای رفع این مشکل، غذاهایی را که بیش از 2 تا 3 گرم قند افزوده 

در هر وعده دارند، حذف کنید.
سپس از مصرف بیش از حد غذاهای حاوی آرد سفید تصفیه شده که در بدن به 
قند تبدیل می شود، خودداری کنید. متأسفانه، این خوراکی ها شامل شیرینی، 

کلوچه، کیک، تورتیلا، پاستا و نان است.
آب بنوشید

شما این موضوع را میلیون ها بار شنیده اید، اما دلیل خوبی برای نوشیدن دو 
لیتر )یا هشت لیوان( آب در روز برای جلوگیری از کم آبی وجود دارد. پزشکان می 
گویند، نوشیدن آب می تواند سرعت متابولیسم را کاهش دهد، زیرا اجازه نمی دهد 

قند و چربی به ماهیچه ها برسند.
نور مستقیم اول صبح خورشید 

با دریافت نور مستقیم خورشید در اول صبح و اجتناب از قرار گرفتن در معرض 
نور مصنوعی اضافی در محدوده زمان خواب، می توان به متابولیسم بدن کمک 
کرد. به گفته پزشکان، نور مستقیم اول صبح خورشید به بدن سیگنال می دهد که 
چه زمانی از روز است و سیگنال های ژنتیکی و هورمونی در بدن ایجاد می کند که 

به طور مناسب متابولیسم را تنظیم می کنند.
خواب را در اولویت قرار دهید

سلامتی و متابولیسم شما به خواب مناسب بستگی دارد. حتی یک شب خواب 
کوتاه، یا فقط رفتن به رختخواب در زمانی متفاوت از حالت عادی، می تواند 
حساسیت بدن به انسولین را کاهش دهد و به افزایش هورمون های استرس و 

افزایش گلوکز در روز بعد کمک کند.
 کارشناسان بهداشت به طور کلی توصیه می کنند که بزرگسالان هفت تا 9 
ساعت در شب بخوابند. اگر واقعاً برای خوابیدن مشکل دارید، با پزشک خود 
صحبت کنید تا مشکلات اساسی که استراحت شما را مختل می کند، برطرف 

کند.
تا حد امکان از سموم خودداری کنید

در دنیای امروز دوری از سموم تقریباً غیرممکن است، اما تمام تلاش خود را 
بکنید. دکتر مینز می گوید: هر یک از سموم موجود در غذا، محصولات مراقبت 

شخصی، آب و هوا می تواند به سلامت متابولیک شما آسیب بزند.
غذاهای  امکان  صورت  در  متابولیسم،  مخل  شیمیایی  مواد  کاهش  برای   
ارگانیک را انتخاب کنید، محصولات مراقبت شخصی یا خانگی که شامل عطر 
هستند را حذف کنید ، از پلاستیک کمتری برای نگهداری غذا، آب و سایر 
محصولات در خانه استفاده کنید و روی محصولات با کیفیت بالا سرمایه گذاری 

کنید. 

سلامت

روزه داری و معده درد؛

توصیه هایی برای پیشگیری از ناراحتی های 
معده در روزه داری

در این ماه، برخی افراد دچار مشکلاتی در معده مانند نفخ، آروغ زدن، بد هضمی و 
ریفلاکس اسید می شوند. این مشکلات فقط برای کسانی ایجاد نمی شود که از قبل 
مشکلات گوارشی دارند، بلکه افرادی که هرگز مشکلات گوارشی نداشته اند نیز ممکن است 

دچار شوند و دلیل آن نیز عادت های غذایی طی ساعت هایی است که افراد روزه نیستند.
ماه مبارک رمضان نهمین ماه قمری و ماه مقدسی برای ما مسلمانان است که در آن 
روزه می گیریم. در این ماه، برخی افراد دچار مشکلاتی در معده مانند نفخ، آروغ زدن، بد 
هضمی و ریفلاکس اسید می شوند. این مشکلات فقط برای کسانی ایجاد نمی شود که 
از قبل مشکلات گوارشی دارند، بلکه افرادی که هرگز مشکلات گوارشی نداشته اند نیز 
ممکن است دچار شوند و دلیل آن نیز عادت های غذایی طی ساعت هایی است که افراد 

روزه نیستند.
پُرخوری نکنید

وقتی غذای زیادی در معده تان دارید، فشار داخل معده بسیار زیاد شده و باعث می شود 
اسید معده به سمت بالا و مری آمده و سوزش سردل ایجاد کند. به دلیل محدود بودن 
اسیدهای گوارشی در معده، غذای زیادی به مدت زمان بیشتری برای گوارش نیاز خواهد 
داشت و همین باعث می شود فرایند گوارش کُند شود. پُری معده منجر به درد و ناراحتی 

می شود.
آهسته و با تمرکز غذا بخورید

آهسته غذا خوردن نه تنها برای گوارش مفید است بلکه کمک می کند کمتر بخورید. 
یادتان باشد 20 دقیقه طول می کشد تا معده پیام سیری را به مغزتان ارسال کند. پس در 
همان ابتدا غذای کمتری در بشقابتان بگذارید، هر لقمه را خوب بجوید و بافت و طعم و عطر 

آن را خوب احساس کنید.
غذای چرب و پُرادویه و سرخ شده کمتر بخورید

و می  تواند سبب ریفلاکس شود.  را کم می کند  چربی، سرعت گوارش و هضم غذا 
غذاهای تند و ادویه دار می توانند موجب معده درد شوند. بیشتر غذاهای رستورانی، سرخ 
شده یا پُرادویه هستند. پس مهم است که برای تهیه غذا در خانه یک برنامه ریزی درست 

داشته باشید و غذای خانگی بخورید.
بعد از افطار پیاده روی کنید

اگر بعد از صرف افطار پیاده روی نکنید، احتمال اینکه به سوزش معده یا ریفلاکس دچار 
شوند زیاد است؛ بنابراین بعد از افطار به یک پیاده روی کوتاه بروید. به طورکلی، سعی کنید 

برنامهٔ ورزش روزانه خود را در ماه رمضان حفظ کنید.
مصرف داروهایتان را ادامه دهید

آنتی اسید،  افرادی که به دلیل مشکلات گوارشی داروهایی مصرف می کنند، مانند 
آنتی هیستامین و یا مهارکنندهٔ پمپ پروتون، باید به مصرف داروهای خود ادامه دهند.

با این راهکارها از یبوست پیشگیری کنید
یبوست یکی از معمول ترین مشکلات گوارشی طی روزه داری است. شاید تصور کنید 
طی روز چون چیزی نمی خورید طبیعی است که به یبوست دچار شوید؛ اما نباید این گونه 
باشد. شما باید به مصرف فیبر و آب در ماه رمضان بیشتر توجه کنید. قرار نیست مکمل 
فیبر مصرف کنید چون شرایط را بدتر خواهد کرد. فیبر را از غذاهای طبیعی مانند میوه ها و 
سبزی ها و نان و غلات کامل دریافت کنید. ضمناً به اندازه کافی آب بنوشید تا این میزان فیبر 

بیشتری که مصرف می کنید، نتیجه را معکوس نکند و دچار یبوست نشوید.
مراقب اسهال هم باشید

اسهال مشکل شایعی طی ماه رمضان نیست اما عده ای ممکن است بعد از خوردن 
سحری یا افطار به این مشکل دچار شوند که دلیل آن اغلب، ترکیب غذایی است. از خوردن 
غذاهای بسیار چرب یا بسیار شیرین پرهیز کنید، باعجله غذا نخورید، غذاها را کاملًا پخته 

شده مصرف کنید، و غذا را درست در یخچال نگهداری کنید تا آلوده نشود.
 تیره شدن ادرار یا کم ادرار شدن

هرچند این مسئله یک مشکل گوارشی نیست اما یک عملکرد بدنی است که طی ماه 
رمضان و روزه داری بسیار رایج است. اغلب، افراد فکر می کنند طبیعی است طی روز ادرار 
نکنند یا ادرارشان تیره باشد اما در واقع این علامت خوبی نیست. چه تیرگی ادرار و چه ادرار 
نکردن طی روز اغلب علامت دهیدراته شدن بدن است. ادرار شما باید طی روز زرد روشن 
باشد که البته ممکن است در ساعات پایانی روزه داری کمی تیره شود. اگر طی روزه داری، 

بدنتان هیدراته باشد خواهید دید که مثل روزهای دیگر به دستشویی می ر وید.
در مصرف خرما زیاده روی نکنید

خرما یکی از خوردنی های مرسوم در ماه رمضان است که اغلب هم در سحری و هم در 
افطاری وجود دارد. یک عدد خرما تقریباً 1.6 گرم فیبر دارد که به این معناست که برای 
جلوگیری از یبوست بسیار خوب است. اما باید بدانید خرما کربوهیدراتی به نام فروکتان 
نیز دارد که در روده تخمیر شده و گاز ایجاد می کند. پس در مصرف خرما زیاده روی نکنید.
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دادستانی عمومی و انقلابی قم گفت: روزه خواری در 
اماکن عمومی جریحه دار کردن عفت و اخلاق عمومی 
از طریق تجاهر به ارتکاب حرام در اماکن عمومی است، 
توقیف  افراد متخلف  به  رو خودروهای مربوط  این  از 

می شود. 
حجت الاسلام حسن غریب با تاکید بر اینکه مردم 
مومن و خداجوی استان همواره زیر سایه کریمه اهل 
بیت حضرت معصومه)س( ، ادب حضور در ضیافت 
پروردگار و فضای معنوی و پرفیض ماه رمضان و شهر 
و  تدابیر  داشت:  اظهار  می نهند،  ارج  را  قم  مذهبی 
ماه  شئون  و  حرمت  حفظ  برای  قضایی  دستورهای 
مبارک رمضان در شهر مقدس قم به اداره اماکن، پلیس 
امنیت اخلاقی و سایر دستگاه های استان ابلاغ شده 

است.
وی روزه خواری در ملاعام و انظار عمومی را طبق 
ماده 638 قانون مجازات اسلامی، جرم دانست و از 

افرادی که به دلایل شرعی و پزشکی نمی توانند روزه 
بگیرند خواست با احترام به ماه رمضان، از روزه خواری 

در ملاعام خودداری کنند.
دادستان قم، روزه خواری در اماکن عمومی اعم از 
را  صنفی  واحدهای  در  و  خودرو  داخل  شهر،  سطح 
شامل جرم جریحه دار کردن عفت و اخلاق عمومی از 
طریق تجاهر به ارتکاب حرام در اماکن عمومی عنوان 
کرد و بیان داشت: خودروهای مربوط به افراد متخلف، 
توقیف می شوند و واحدهای صنفی که ضوابط ابلاغی 
اداره اماکن در ماه مبارک رمضان را رعایت نکنند، پلمب 

خواهند شد.
خصوص  در  اماکن  بر  نظارت  پلیس  طرح  به  وی  
تامین نظم و امنیت واحدهای صنفی و اماکن عمومی 
از قبیل مراکز اقامتی، پذیرایی، حمل و نقل، پایانه های 
مسافربری، اغذیه فروشی ها و استخرها در ماه رمضان 
اشاره کرد و افزود: صدور مجوز فعالیت شبانه از اذان 

حسب  صنفی  واحدهای  برای  صبح  اذان  تا  مغرب 
واحدهای  خدمات  ارائه  برای  مجوز  صدور  شرایط، 
صنفی بین راهی محل تردد مسافران و مراکز پذیرایی 
مستقر در سطح شهر زیارتی قم برای مسافران با شرایط 
لازم، صدور مجوز برای واحدهای صنفی دارای غذای 
بیرون بر و دیگر مراکز ویژه در دستور کار قرار گرفته 

است.
سینماها،  استخرها،  فعالیت  شد:  یادآور  وی 
قهوه خانه ها، باشگاه های ورزشی و پذیرایی رستوران ها 

قبل از افطار ممنوع اعلام شده است.
دادستان قم با آرزوی توفیق هر چه بیشتر شهروندان 
در بهره مندی از ماه پر فضیلت رمضان ابراز امیدواری 
کرد: امسال نیز مانند سالهای گذشته شاهد کاهش 
جرایم در استان باشیم و مردم شریف استان همچون 
پیش در تعظیم شعائر اسلامی و پاسداشت حرمت این 

ماه اهتمام ویژه ورزند.

دادستان قم:

 روزه خواری در اماکن عمومی، جریحه دار کردن عفت عمومی است   

استاندار قم: 

از عادی انگاری کرونا در استان
 جلوگیری شود

استاندار قم با اشاره به اثرگذاری واکسیناسیون عمومی در کاهش فوتی های کرونایی، 
گفت: افزایش پوشش واکسیناسیون عمومی باید در اولویت اقدامات قرار گرفته و از 

عادی انگاری بیماری جلوگیری شود. 
سیدمحمد تقی شاهچراغی روز چهارشنبه در جلسه ستاد مدیریت بحران در سالن 
کرامت استانداری با ابراز نگرانی از افزایش مبتلایان و افراد مشکوک کرونا، اضافه کرد: 
برای جلوگیری از افزایش بیماران کرونایی لازم است تا مبحث مدیریت هوشمند کنترل 

کرونا بیش از همیشه مورد توجه باشد.
استاندار قم با بیان اینکه مصوبات ستاد ملی مبارزه با کرونا لازم الاجراست، تاکید 
کرد: مسوولان استانی باید تمام مصوبات این ستاد را به جزء در مواردی که اقتضائات 

استانی در آن وجود دارد بصورت کامل اجرا کنند.
شاهچراغی با تاکید بر اهمیت رعایت پروتکلهای بهداشتی و افزایش واکسیناسیون 
عمومی گروه های سنی جامعه گفت: ارتقای ضریب واکسیناسیون دانش آموزی از 

مباحث مهمی است که هم اکنون  در این استان احساس می شود.
وی با انتقاد از وضعیت نامطلوب واکسیناسیون در استان قم ابراز داشت: افزایش 
ضریب واکسیناسیون در جامعه نیازمند تقویت و توسعه اقدامات ایجابی و اقناعی است.
استاندار قم با انتقاد از وضعیت واکسیناسیون کارمندی، تاکید کرد: علاوه بر ضرورت 
افزایش درصد واکسیناسیون کارکنان دستگاه های اجرایی، اقدمات و فعالیت های 
میدانی قرارگاه شهید سلیمانی نیز با مسوولیت فرماندار قم باید مجددا با قوت تداوم 

پیدا کند.
ظرفیت نیروهای جهادی برای مبارزه با مواد مخدر بکار گرفته شود

استاندار قم همچنین روز چهارشنبه در جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر 
استان قم با اشاره بر نقش مهم نیروهای جهادی و مردمی در عرصه های اجتماعی، 
بر لزوم تلاش برای استفاده از ظرفیت های تاثیرگذار این بخش در زمینه مبارزه با مواد 

مخدر تاکید کرد. 
شاهچراغی با بیان اینکه قم یک شهر زیارتی و معنوی است، افزود: مدیریت شهری 
با همکاری مجمع خیرین سلامت در زمینه پاکسازی چهره و منظر شهر از جلوه های 

نامناسب معتادین متجاهر اقدام کند.
استاندار قم با اشاره به لزوم اثربخشی عینی اقدامات دستگاه ها و نهاد های مرتبط 
در موضوع مبارزه با مواد مخدر در سطح جامعه، تصریح کرد: فعالیت های فرهنگی 
و پیشگیرانه در حوزه سوء مصرف مواد مخدر از جمله اقداماتی است که می تواند در 

کاهش گرایش نسل جوان به این بلای خانمان سوز نقش آفرینی کند.
وی با تاکید بر دغدغه مندی همه در موضوع مبارزه با مواد مخدر، ادامه داد: استفاده 
از ظرفیت نیروهای جهادی- تبلیغی و نیز مردمی کردن فعالیت های مبارزه با مواد 
مخدر می تواند اثر بخشی مهمی در نتیجه طرح ها و برنامه های پیشگیری و مبارزه با 

این پدیده شوم را در بر داشته باشد.
استاندار قم همچنین به نقش رسانه و اطلاع رسانی درخصوص مبارزه با مواد مخدر 
اشاره و خاطر نشان کرد: استفاده از روش های خلاقانه رسانه ای و آموزش تبعات 
مصرف مواد مخدر در بین نسل جوان و خانواده ها می تواند در پیشگیری از ابتلاء به 

این معظل در جامعه موثر باشد.
راه اندازی مرکز جامع سرطان قم نیازمند کمک های خیرین و دولت است

 شاهچراغی  همچنین در جلسه بررسی روند ساخت و راه اندازی مرکز جامع سرطان 
استان ، با تاکید بر پیگیری جدی و جهادی برای راه اندازی مرکز جامع سرطان استان 

گفت: تکمیل و راه اندازی این مرکز نیازمند کمک های ویژه خیرین و دولت است. 
استاندارقم ، با اشاره به سابقه این طرح و پیگیری های صورت گرفته برای آماده سازی 

آن افزود: در سفر رییس جمهوری به قم، اعتبار خوبی برای این مرکز مصوب شد.
وی با تاکید بر لزوم پیگیری برای تخصیص به موقع منابع و اعتبارات مالی مورد نیاز 
طرح ادامه داد: دستگاه های متولی باید با پیگیری های جدی و جهادی خود، موانع و 

مشکلات پیش روی این طرح را مرتفع کنند.
وی با تقدیر از نقش افراد نیکوکار در توسعه زیرساخت های درمانی استان گفت: 
بخش دولتی نیز باید با تمام توان سهم خود را برای اجرایی شدن این طرح به کار بگیرد 
تا ان شاءالله با کمک و همیاری خیرین، شاهد تکمیل و بهره برداری از این مرکز مهم و 

حیاتی برای بیماران سرطانی باشیم.

ذوالنوری دردیدار سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت قم:

درج قیمت تولید کننده مانع غارت جیب 
مردم توسط واسطه ها می شود

قیمت  درج  اهمیت  بر  تاکید  با  اسلامی  شورای  مجلس  در  قم  مردم  نماینده   
مصرف کننده و قیمت تولیدکننده بر روی کالاهای مصرفی، گفت: با اجرای قدرتمند 
این طرح بتدریج واسطه ها و گردن کلفت هایی که جیب مردم را غارت می کنند؛ کنار 

می روند. 
حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری شامگاه پنجشنبه در دیدار با اکبر ابدالی سرپرست 
سازمان صنعت، معدن و تجارت قم، طی سخنانی اظهار داشت: بدون تردید طرح 
شفافیت قیمت )درج قیمت تولید کننده( بر روی کالاها یکی از طرح های خوب و 

سنگین وزارت صمت است که باید حمایت شود و با قوت اجرایی گردد.
ذوالنوری ادامه داد: در کنار قیمت تولید کننده قیمت مصرف کننده نیز برای 
شفافیت بر روی کالاها درج شود؛ این مهم باعث حذف واسطه ها واز بین رفتن تخفیف 

های کذایی و عوام فریب می شود.
وی با اشاره به برخی مقاومت ها در اجرای طرح درج قیمت تولیدکننده و مصرف 
کننده بر روی کالاها، برای اجرای دقیق و کامل این طرح تاکید و آن را یکی از اقدامات 
بزرگ در حفظ حقوق مصرف کننده و بهبود وضعیت اقتصادی تولیدکنندگان دانست.

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در ادامه با اشاره به اهمیت تقویت بعد 
بازرسی و نظارت، خاطرنشان کرد: علاوه بر مباحث صنف و صنعت، نحوه استخراج و 
مصرف منابع معدنی استان نیز نیازمند نظارت مستمر برای جلوگیری از تضعیف حقوق 

روستائیان و نابودی محیط زیست است.
ذوالنوری با تاکید بر ضرورت تغییر قوانین مربوط به بازرسی و نظارت در کشور، افزود: 
لازم است در این خصوص هزینه جرایمی صنف و صنعت به حدی سنگین باشد که به 
نوبه خود سبب تقویت بعد نظارتی و تامین هزینه های جاری در کنار بعد بازدارندگی 

آن شود.
حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی قم  فراتر از 8۵هزار میلیارد 
ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در حدود 2 هزار و 400 واحد 

صنعتی و تولیدی استان برای بیش از 60 هزار نفر فرصت اشتغال ایجاد شده است.
 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم  خبرداد:

توزیع سه هزار و ۶۰۰ تُن برنج و شکر
 برای ماه رمضان 

 مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: 3 هزار و 600 تُن برنج و شکر برای 
عرضه در بازار قم به مناسبت ماه رمضان تدارک دیده شده است و در صورت نیاز استان 

به حجم بیشتری از این اقلام، این کار انجام خواهد شد. 
سعید محمدی  اظهارداشت :در همین رابطه 700 تُن برنج هندی، 700 تُن برنج 
تایلندی، یکهزار و 200 تُن شکر برای مصرف خانوار و یکهزار تُن شکر نیز برای مصرف 

صنف و صنعت در قم درنظر گرفته شد و کار عرضه آن به بازار استان در جریان است.
وی ادامه داد: با برنامه ریزی صورت گرفته، قم در مناسبت های مختلف همچون ماه 
مبارک رمضان در زمینه تامین کالاهای اساسی مورد نیاز مردم با محدودیتی مواجه 
نیست و در حال حاضر اقلام یاد شده با قیمت مصوب در فروشگاه های معتبر استان 

در دسترس قرار دارد.
وی با اشاره به تدارک مناسب کالاهای اساسی طی ایام نوروز در قم نیز افزود: در این 
ایام نیز سهمیه قابل توجهی از برنج و شکر برای مصرف مردم و صنف و صنعت استان 
تخصیص یافت که توزیع آن توانست نقش مهمی در پاسخ به نیاز بازار و مدیریت آن 

داشته باشد.
محمدی گفت: همچنین وضعیت ذخیره سازی گندم در قم برای تامین نان مورد 
نیاز مردم استان در ماه مبارک رمضان مطلوب است و پیش بینی های لازم در این رابطه 
انجام شده تا با همکاری نانوایان، نان سفره های افطار مردم به بهترین صورت ممکن 
در دسترس ایشان قرار گیرد. وی بیان کرد: درسالجاری نیز موضوع ترویج استفاده از 
نان  با سبوس بالا در قم، توسط اداره کل غله و خدمات بازرگانی استان به صورت جدی 
دنبال می شود و از همه مردم می خواهیم به منظور حفظ سلامت خود از این نوع نان 

که دارای خواص فراوان است، استفاده کنند. 

مسئول بسیج سازندگی سپاه قم:

طرح آبرسانی به 12 روستای قم توسط 
بسیج سازندگی اجرا می شود

مسئول بسیج سازندگی سپاه امام علی  بن  ابیطالب)ع( قم از آغاز احداث مخازن 
آب و شروع عملیات عمرانی آبرسانی به 12 روستای استان بعد از ماه مبارک رمضان 

خبر داد. 
علیرضا ایراندوست روز پنجشنبه در گفت و گو با خبرنگاران، بیان کرد: در طرح 
آب رسانی به روستاهای قم نیز که با تفاهم نامه با آبفای استان و همکاری گروه های 
خیرآباد،  روستای  به  آبرسانی  پروژه  می شود،  انجام  سازندگی  بسیج  و  جهادی 

قجه داغی و فیض آباد قم معروف به خط قیام در دستور کار قرار دارد.
وی گفت: در دو روستای خیرآباد و قجه داغی حفر کانال، لوله گذاری، ریگلاژ لوله 
و پرکردن خط حفاری توسط گروه های جهادی فنی انجام و آبرسانی تکمیل شده 
است و انجام این عملیات در روستای فیض آباد نیز بعد از ماه مبارک رمضان ادامه 

پیدا می کند.
بخش مرکزی قم با بیش از هفت هزار و ۵00 کیلومتر مربع دارای 2 دهستان قنوات 

و قمرود است که جمعیتی حدود 3۵ هزار نفر دارد.
وی تاکید کرد: احداث مخازن آب و آبرسانی به 12 روستای قم نیز طرح ویژه ای 

است که پس از ماه ضیافت الهی پیگیری خواهد شد.
ایراندوست اظهار داشت: دغدغه مندی نسبت به معیشت و زندگی محرومان از 
خصوصیات نیروهای جهادی است و چنین افرادی با روحیه و انگیزه بسیار بالا، 
همچون ایثارگری های برگرفته از دوران دفاع مقدس، به ارائه خدمت به محرومان 

جامعه می پردازند.
نیروهای  برای  را  معنوی  مختلف،نشاط  اقشار  از  محرومیت  زدودن  افزود:  وی 
جهادی که با تمام وجود و بدون نگاه صنفی به فکر حل مشکلات محرومان هستند، 

به دنبال دارد و بسیار ارزشمند است.
وی بااشاره به اینکه فعالیت های بسیج سازندگی دردو بخش تعریف می شود، گفت: 
بخش اول شامل حرکت های مردمی گروه های جهادی استان در مناطق محروم 
کشور است و این گروه ها، بسیجیانی از قشرهای مختلف جامعه شامل دانشجو، 
دانش آموز، روحانیِ مساجد و محلات و مشاغل آزاد هستند که برای خدمت رسانی، 

به مناطق محروم هجرت می کنند.
وی افزود: از 24 اسفند سال گذشته تا 13 فروردین جاری، نزدیک به یکهزار و ۵00 
جهادگر از قم در قالب 31 گروه جهادی و 4 قرارگاه در مناطق محروم 11 استان 
کشور از جمله ایلام، بشاگرد، قلعه گنج کرمان، قزوین و غیره به ارائه خدمات مختلف 
در عرصه های عمرانی، فرهنگی، آموزشی، پزشکی، کشاورزی، دامپزشکی و ساخت 

موکب اربعین در مهران پرداختند.
ایراندوست با اشاره به فعالیت 4 قرارگاه مذکور ادامه داد: قرارگاه بزرگ دانشجویی 
عهد خدمت در ایام نوروز، شامل 3۵0 دانشجوی خواهر و برادر بود که در روستاهای 

محروم شهرستان هلیلان استان ایلام فعالیت می کردند.
وی افزود: قرارگاه حضرت زهرا)س( نیز با حضور خواهران دانشجوی بسیجی، در 9 
روستای بخش مرکزی قم به فعالیت های پزشکی، آموزشی و فرهنگی می پرداختند.

وی گفت: قرارگاه حضرت معصومه )س( مستقر در بندر امام خمینی)ره( نیز 
به انجام فعالیت های عمرانی و ساخت منزل مسکونی برای روستاییان محروم این 

منطقه مبادرت می ورزید.
ایراندوست بخش دوم فعالیت های بسیج سازندگی را اجرای طرح های عام المنفعه 
با امضای تفاهم نامه با دستگاه های مختلف به منظور کاهش هزینه های عمرانی نام 
برد و افزود: در این زمینه، تفاهم نامه ای با کمیته امداد امام خمینی)ره( مبنی بر 
احداث ۵0 واحد مسکونی ویژه مددجویان به امضا رسید و در نوروز امسال احداث 

10 واحد از واحدهای مذکور آغاز شد.
وی توزیع بسته های معیشتی در ماه مبارک رمضان به همت پایگاه های بسیج و 
مدیران محلات قم را نیز بخش دیگری از طرح های بسیج سازندگی برشمرد و عنوان 
کرد: بعد از اتمام فعالیت قرارگاه های مذکور، مدیران جهادی، مقرهای جدیدی را 
نیاز فعالیت گروه های مردمی  و عرصه های مورد  برای شناسایی مناطق محروم 

تشکیل خواهند داد.

مدیرعامل آبفای استان قم خبرداد:

آغاز عملیات بزرگ تعمیر خط انتقال آب قم
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به این که عملیات بزرگ اصلاح و 
تعمیر شیرهای خط انتقال قدیمی آب از سد 1۵ خرداد به قم آغاز شد گفت: گذشت 
زمان باعث فرسودگی و نقص کارایی شیرهای تخلیه آب وهوای موجود بر روی این 

خط لوله 70 کیلومتری شده است. 
حسن بختیاری با اشاره به قدمت حدود 30 ساله خط انتقال قدیمی آب 1۵ 
خرداد به قم، افزایش هدر رفت، کاهش کیفیت آب و مشکلات ناشی از وقوع حوادث 
غیرمترقبه به دلیل فرسودگی شیرها را از جمله ضرورت های تعمیر پیشگیرانه در 
خط انتقال برشمرد و ابراز داشت: در همین راستا برنامه ریزی و هماهنگی های لازم 

به منظور اصلاح و تعمیر شیرهای موجود صورت گرفت.
وی با اشاره به این که تعویض 44 فقره شیر تخلیه فرسوده آب و هوا و نصب 20 شیر 
جدید در دستور کار قرار گرفت، یادآور شد: عملیات اجرایی اصلاح و تعمیر از صبح 
امروز آغازشده و طبق برنامه ریزی های صورت گرفته حدود 10 روز به طول خواهد 

انجامید.
وی با بیان اینکه تأمین آب روستاهای مسیر، مجتمع آبرسانی 80 روستا و بلوار 
غدیر، شهرک قدس و صفاشهر توسط خط لوله قدیمی انتقال آب به قم انجام 
می شود، تصریح کرد: با اقدام های گسترده فنی، مهندسی و پشتیبانی و تلاش 
شبانه روزی و همه جانبه، برنامه ریزی لازم به منظور آبرسانی به مناطق یاد شده در 

طول مدت عملیات اصلاح و تعمیر صورت گرفته است.
بختیاری با بیان اینکه در طول این مدت برخی از روستاهای مسیر به صورت تانکر 
ثابت و سیار آبرسانی می شوند، از صبر و شکیبایی مردم در طول اجرای این پروژه 

قدردانی کرد.
وی با بیان اینکه در حال حاضر سه پیمانکار با 12 اکیپ در نقاط مختلف خط 
انتقال در حال عملیات تعویض و نصب شیرها هستند، گفت: تنها مشکل ما تخلیه 
آب موجود در خط لوله است که به علت فرسودگی و از کارافتادگی شیرها به کندی 

انجام می شود.
 

مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی قم خبرداد:

افزایش۵2.۶ درصدی مصرف بنزین درقم 
طی نوروز

مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه قم گفت: مصرف سوخت بنزین در 
تعطیلات نوروز امسال نسبت به مدت مشابه پارسال، ۵2.6 درصد افزایش یافت. 

سید محمود طاهری افزود: از 26 اسفندماه سال 1400  تا 13 فروردین ماه، به طور 
میانگین روزانه 2 میلیون و 72 هزار لیتر بنزین در استان قم مصرف شد.

وی اضافه کرد: این میزان در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۵2.6 درصد، در مقایسه 
با سال 99، 206 درصد و در مقایسه با سال 98، 7.7 درصد افزایش یافته است.

به گفته وی،  بیشترین میزان مصرف بنزین در 26 اسفند 1400 به دلیل مراسم 
نیمه شعبان بود که 20.3 درصد از متوسط روزهای تعطیل بیشتر مصرف شده است.
طاهری با اشاره به افزایش مصرف گاز سی ان جی نیز گفت: مصرف گاز سی ان 

جی در تعطیلات امسال در مقایسه با سال گذشته، 18.۵ درصد بیشتر بوده است.
وی افزود: مصرف سی ان جی در سال 1400 در مقایسه با سال 99، ۵3 درصد 
افزایش یافته و مصرف آن در سال 99 نسبت به 98 و همچنین در سال 98 نسبت به 

97 به ترتیب 31 و سه درصد کاهش یافته است.
وی بیان کرد: 63 باب جایگاه عرضه فرآورده های نفتی در استان قم وجود دارد که 
از این تعداد، در 41 باب سوخت سی ان جی عرضه می شود که 21 باب دومنظوره و 

20 باب نیز تک منظوره است.
مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی قم خاطرنشان کرد: در صورتی که متقاضیان 
احداث جایگاه های توزیع سوخت شرایط لازم را دارا باشند، مجوز بهره برداری صادر 

می شود.

 مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور گفت:برای شهر قم فاصله طبقاتی بین 
مناطق شایسته نبوده و باید تلاش کنیم این فاصله به حداقل برسد.

آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار با اعضای شورای اسلامی شهر قم، با تقدیر از 
مدیریت شهری در پیشبرد برنامه ها و توسعه شهر به عنوان جهان شهر اسلامی اظهار 
داشت: ارتباط و عبادت خداوند معطوف به یک سری عبادات فردی و خاص نبوده و 

همه زندگی می تواند تبدیل به ارتباط و عبادت خداوند شود.
وی به ماه رمضان اشاره کرد و افزود: ماه رمضان علاوه بر برقراری ارتباط با خداوند، 
می تواند افراد را به خادم حقیقی و قلبی خداوند و مردم تبدیل کرده و کار شورای 

اسلامی با خدمت به مردم از این دسته از عبادات است.
امام جمعه قم، عملکرد مدیریت شهری در قم را مثبت ارزیابی کرد و گفت: در 
ساختن شهر قم که قلب تپنده معرفتی و فکری ایران و جهان اسلام است هر چه کار 
سنجیده و دقیق انجام شود، کم بوده و باید بدانیم از شهر قم روح عبادی و اندیشه 
اسلامی به ایران و جهان فرستاده می شود و هر خدمت به این قلب تپنده خدمت به 
جهان است. وی به شعاع قم در سراسر دنیا اشاره کرد و گفت: با توجه به چند دهه 
فعالیت بین المللی، می توانم بگویم تجلی کاری که در قم انجام شده در جهان دیده 
می شود و این منوط به کار علمی نبوده و حتی اجرای پروژه های عمرانی نیز شامل 

می شود.
را  ادامه اجرای پیوست های فرهنگی  مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور در 
موردتوجه قرارداد و تأکید کرد: اجرای پیوست های فرهنگی باید علاوه بر نگاه بومی، 
با نگاه بین المللی و جامع اجرا شود، زیرا علاوه بر شهر در کشور و جهان نیز تأثیر 
دارد. وی به لایحه بودجه کشور اشاره کرد و به خوانش آن اصرار ورزید و ابراز کرد: 
بنده در شورای نگهبان بودجه را بررسی کرده و بودجه سال 1401 انبساطی بوده 
و اقلام متعددی داشته که بعضی به صورت مستقیم و بعضی به طور غیرمستقیم با 
مدیریت شهری در ارتباط است. عضو مجلس خبرگان رهبری ادامه داد: با خوانش و 
دقت در بودجه 1401 کشور می توانیم از تبصره های بودجه در تأمین بودجه مدیریت 
شهری استفاده کرده و سابقه استفاده از این تبصره ها در شهرداری قم وجود داشته 

که نیاز به کار قوی تری دارد.
وی توجه به رویکرد مردمی و مشارکت خواهی را لازم و ضروری خواند و خاطرنشان 
کرد: نگاه مردم به شهرداری و کارهای انجام شده نگاه ارتقایی بوده و ارتباط بیشتری 
برقرارشده و در چند سال گذشته اعتماد مردم جلب شده است که می توان در 
مشارکت بیشتر مردم از آن استفاده کرد. آیت الله اعرافی سپس با تأکید بر قواعد 
شهرسازی و معماری اذعان کرد: ما نمی توانیم از شهرداری و شهرسازی توقع زیادی 
داشته باشیم، زیرا دانشگاه و حوزه در این بخش کار زیادی انجام نداده و شاهد فقر 

نظریه و الگوی معماری اسلامی و شهرسازی هستیم.
وی با ابراز تأسف از نبود الگوهای نوین در معماری اسلامی یادآور شد: نگاه شورای 
شهر و شهرداری می تواند با همه کاستی ها مؤثر بوده و حوزه نیز کارهای مختصری 
را انجام داده است و باید این رویکرد تقویت شود و شما از دانشگاه و حوزه این الگو 
را بخواهید. عضو شورای نگهبان ادامه داد: رویکرد ایرانی اسلامی بانشاط معنوی و 
همچنین اخلاقی روبه ضعف است که باید با آسیب شناسی و تقویت علمی جبران 
شود، همچنین هم افزایی بین دستگاه ها بسیار تقویت شده و بدانیم عمران شهری 
و پیشبرد برنامه های شهری یک امر بخشی نبوده و کاملًا فرا بخشی است و نیاز به 
همراهی دارد. وی عدالت منطقه ای را نیز مطرح کرد و یادآور شد: برای شهر قم 
فاصله طبقاتی بین مناطق شایسته نبوده و باید تلاش کنیم این فاصله به حداقل 
برسد و نکته دیگر آسیب های اجتماعی در همه بخش ها است که باید از خیلی از 
آسیب ها با توسعه و عمران جلوگیری شود و من این موضوع را با استاندار نیز مطرح 

کرده ام.
شهرداری  کمک  با  حاشیه نشینی  مشکلات  رفع  کرد:  تأکید  اعرافی  آیت الله 
قابل حل بوده و نباید اجازه بدهیم شهر وارد مرحله بحرانی شود، بافت فرسوده نیز در 
بودجه کشور به آن توجه شده و باید این نگاه غیر کارشناسانه به بافت فرسوده اصلاح 

شود تا مشکلات حل شده و حوزه علمیه نیز آماده همکاری با شهرداری است.
طرح های نیمه تمام عمرانی  در اولویت بودجه بندی قرار گیرند

 وی با ابراز تشکر از اتمام پروژه هایی با قدمت نیم قرن در قم بیان کرد: برای شهر قم 
مطلوب نیست پروژه های با قدمت نیم قرن نیمه تمام باقی بماند و امیدواریم مدیریت 

شهری باهمت به اتمام این پروژه ها اقدام کند.
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور به بودجه بیش از 12 هزارمیلیاردی طرح 
تعالی خانواده اشاره کرد و گفت: استفاده از این بودجه نیازمند تشکیل کارگروه در 
استان بوده و با تشکیل کمسیون بانوان و خانواده می توانید از این فرصت استفاده 
کنید. وی همچنین به تسهیلات کشوری برای استفاده در ساماندهی پیرامون حرم 
اشاره کرد و اظهار داشت: با ایجاد همگرایی و افزایی بین دستگاه ها و تأمین بودجه از 

تهران می توان مشکلات پیرامون حرم را در کمتر از دو سال حل کنید.
آیت الله اعرافی امام جمعه قم تصریح کرد: برای 10 سال آینده نقشه جامعی برای 
ساخت مساجد باید تدوین شود و توازن ساخت مساجد باید موردتوجه مدیریت 

شهری قرارگرفته تا شهر قم الگوی کشور شود.
وی در نام گذاری ها نیز جهت گیری شهرداری را درست دانست و افزود: برای نام 
گذار نیاز به یک نگاه جامع و فعال داشته و باید یک نقشه راه برای آن تدوین شود و 

برای تشکیل مراکز پژوهشی باید علمی و قوی وارد شد.
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور توجه مدیریت شهری در مناسب سازی معابر 
برای کم توانان حرکتی را قابل تقدیر خواند و یادآور شد: توجه مدیریت شهری به 

فناوری و هوشمند سازی خوب بوده و هر چه در این بخش هزینه شود اسراف نیست 
و کم است. وی در پایان بر همکاری حوزه علمیه با شورای اسلامی شهر و شهرداری 
تأکید کرد و گفت: در حوزه حمل ونقل نیز کارهای خوبی در شهر انجام شده و اگر 
درراه اندازی مترو ما بتوانیم کاری انجام دهیم اعلام آمادگی برای همکاری می کنیم.

رئیس شورای اسلامی شهر قم خبرداد:
افزایش ۲۱ درصدی بودجه ۱۴۰۱ شهرداری قم

 رئیس شورای اسلامی شهر قم  نیز دراین دیدار از افزایش ٢١ درصدی بودجه 
١٤0١ خبر داد و گفت: مراحل تصویب بودجه امسال کم حاشیه ترین روند را نسبت 
به چند سال گذشته داشته و بودجه ١٤0١ منظم ترین و با اولویت ترین بودجه در 

چند سال گذشته با در نظر گرفتن شرایط مردم بوده است.
دکتر حسین اسلامی ، به برنامه های شورای اسلامی شهر قم در تصویب بودجه 
اشاره کرد و اظهار داشت: بودجه شهرداری در سال 1400 به مبلغ سه هزار و 600 

میلیارد تومان بود که تقریباً 9۵ درصد آن تحقق پیداکرده است.
وی تورم واقعی حاکم بر اقتصاد کشور را موردبررسی قرارداد و افزود: در سال 1401 
برای اداره شهر ضرورت داشت بودجه شهرداری به بیش از 8 هزار میلیارد افزایش 

پیدا کند  اما این عدد فشار مضاعفی را به مردم وارد می کرد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم افزایش بودجه در سال 1401 را 21 درصد اعلام 
کرد و گفت: بودجه 1401 با عددی بالغ بر 4 هزار 2۵0 میلیارد تومان به تصویب 
رسید که امیدواریم از محل درآمدهای پایدار در طول سال نسبت به افزایش عملکرد 
اقدام نمائیم. وی به دانش بنیان شدن مدیریت شهری با توجه به دغدغه های مقام 
معظم رهبری اشاره و بیان کرد: این اقدام از شورای شهر قم آغاز و مرکز پژوهش های 
علمی  رویکرد  با  شهری  مدیریت  شدن  دانش بنیان  برای  شهر  اسلامی  شورای 
فعال شده است. وی دعوت به همکاری از نخبگان را مطرح کرد و گفت: امروز مرکز 
پژوهش های شورای اسلامی شهر از نخبگان برای همفکری در پیشبرد برنامه های 

استفاده می کند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم یکی از برنامه های شورای اسلامی شهر را توجه به 
بافت قدیمی شهر عنوان کرد و یادآور شد: فلسفه اهتمام به بافت داشتن و حفظ 

هویت بوده اما متأسفانه امروز با عکس این موضوع مواجهه هستیم.
وی ادامه داد: امروز افراد بومی در حال تخلیه بافت فرسوده و قدیمی بوده و اتباع 
خارجی در این بافت ساکن شده اند که این موضوع آسیب شناسی شده و کمسیون 
شهرسازی جلسات متعددی را برای حل این موضوع تشکیل داد که بخشی از 
مشکلات مربوط به مدیریت شهری بوده اما بخشی از مشکلات به اداره کل میراث 
و فرهنگی، کمیسیون ماده ۵ استان و شورای عالی شهرسازی و معماری در تهران 
برمی گردد. اسلامی از برگزاری جلساتی در قم و تهران جهت بازنگری محدوده 
و ضوابط بافت تاریخی خبر داد و افزود: پیشنهاداتی را شورای اسلامی شهر و 
شهرداری ارائه داده و امیدواریم به نتیجه ای مطلوب رسیده و بتوانیم بافت فرسوده را 

ساماندهی کرده تا مردم بومی به سودی برسند و در بافت فرسوده بماند.
ساماندهی پارکینگ شرقی در دستور کار قرارگرفته است 

و خاطرنشان کرد: ساماندهی  اشاره  نیز  به ساماندهی ضلع شرقی حرم  وی 
پارکینگ شرقی در دستور کار قرارگرفته است و کار بسیار سنگین و حجیم است اما 
باید انجام شود زیرا زائران در شهر قم نخستین تصویری که می بینند پارک شرقی 

بوده و شاهد نابسامانی در پیرامون حرم هستند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد: مسائل زیادی در این محدوده وجود 
داشته و هزینه زیادی نیاز دارد که باید با کمک بخش خصوصی این کار انجام شود 
اما بخشی از کار نیز معضلات حقوقی پیداکرده است. وی در ادامه به دغدغه های 
مقام معظم رهبری به تحکیم خانواده نیز اشاره کرد و گفت: برای خنثی کردن توطئه 
در هدف قرار دادن بنیان خانواده، کمسیون بانوان و امور خانواده در ابتدای شورای 
جدید عملیاتی شده و کار در حال پیگیری است. اسلامی از مأموریت بعضی از 
افراد برای قبح شکنی در حوزه فرهنگ اشاره کرد و گفت: شورای اسلامی شهر قم 
تشکیل کمسیون بانوان و امور خانواده را باهدف ارتقاء فرهنگی دینی شهر تشکیل 

داده و امیدواریم سایر دستگاه ها نیز به کمک ما بیایند.
۱۷ پروژه ناتمام  تکمیل می شود

وی اولویت در بودجه سال 1401 را اتمام پروژه های نیمه تمام عنوان کرد و گفت: 
17 پروژه ناتمام در شهر وجود دارد که باید در سال 1401 نهایی شده که در حال 

انجام نیز است و در صورت اتمام آنها پروژه جدید آغاز خواهد شد.
اسلامی از لحاظ شدن یک تبصره در بودجه سال 1401 با تأکید کمیسیون 
فرهنگی و اجتماعی خبر داد و یادآور شد: تمامی پروژه ها که در شهر قم اجرا 

می شود باید دارای پیوست نگاری فرهنگی اجتماعی باشند.
وی ادامه داد: هدف از اجرای پیوست نگاری فرهنگی حفظ هویت در اجرای 
پروژه ها  بوده تا تنها نگاه عمرانی به موضوعات وجود نداشته باشد، همچنین برای 
حل معضلات حقوقی مردم با شهرداری و حفظ حق مردم نیز کمسیون حقوقی 

واردشده و به کمک حقوقدانان و مشاوران حقوقی سعی در حل آن ها دارد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: مشکلات حقوقی با مدیر مربوطه در 
شهرداری و حقوقدانان و شاکی در شورای اسلامی بررسی شده و قضاوت می شود و 

سعی شده بیشتر مشکلات در شورا و بدون مراجعه به دادگاه حل شود.
وی به اقدامات کمیسیون خدمات شهری در ایام نوروز نیز اشاره کرد و گفت: 
اقدامات شورای شهر و شهرداری از سه ماه قبل از نوروز شروع شده و برنامه ریزی لازم 
با دقت انجام شد و به نظر می رسد مدیریت شهری کارنامه قابل قبولی را ارائه دادند.

آیت الله اعرافی در دیدار با اعضای شورای اسلامی شهر قم:

باید فاصله طبقاتی بین مناطق در شهر قم به حداقل برسد
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کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد:

خطری تهدیدکننده بازار سرمایه نیست
یک کارشناس بازار سرمایه گفت: در حالت کلی بازار روند صعودی را در پیش 
می گیرد و در وضعیت فعلی مشکل چندان خاصی تهدیدکننده روند معاملات 

بازار نیست. 
»آراد پورکار« کارشناس بازار سرمایه  در گفت وگویی روند معاملات بورس در هفته 
ای که گذشت را مورد ارزیابی قرار داد و افزود: همیشه در روزهای نخست سال و 
تحت تاثیر نزدیک شدن به برگزاری مجامع شاهد ورود پول به بازار سهام هستیم، 
حتی در سال 1400 و در زمان اوج ریزش شاخص بورس چنین اتفاقی در بازار 

رخ داد.
وی با تاکید بر اینکه اکنون این مساله با افزایش قیمت کامودیتی ها و نیز موضوع 
مربوط به برجام همراه شده است، ادامه داد: افزایش قیمت کامودیتی ها که به 
واسطه جنگ روسیه و اوکراین به وجود آمد، باعث شد تا بازار حالتی از  تعادل را 

به خود بگیرد.
پورکار گفت: زمانی که قیمت کامودیتی ها افزایش پیدا کرد، روند تعادلی بازار 

شتاب بیشتری را به خود گرفت و زمینه ایجاد تقاضا در بازار فراهم شد.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: اکنون یکی از مهمترین نکات مدنظر 
بازار، در نظر گرفتن متغیرها و پارامترهایی است که در تحلیل بازار مورد نظر فعالان 

بازار قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه در وضعیت فعلی مسائلی مانند نرخ بهره بدون ریسک مورد 
توجه بازار قرار گرفته است، گفت: اگر در بازار با کاهش نرخ بهره بدون ریسک 
ادامه دار  بازار  روند صعودی  و  بود  بازار خواهد  نفع  به  اتفاق  این  همراه شویم، 
می شود که در کنار آن تداوم افزایش قیمت کامودیتی ها نیز بر صعود شاخص 

بورس تاثیرگذار خواهد بود.
پورکار اضافه کرد: تثبیت متغیرهای تاثیرگذار بر روند معاملات بورس، می تواند 
سبب افزایش ارزندگی بازار شود و در نیمه نخست سال شاهد وجود مشکلی در 

روند بازار نخواهیم بود، اما این مساله به همه سهام حاضر در بازار صدق نمی کند.
این کارشناس بازار سرمایه به علت نوسانات ایجاد شده در بازار طی هفته اخیر 
اشاره کرد و گفت: شاخص کل و نیز برخی از صنایع بورسی از مقاومت های مهمی 
عبور کردند؛ بنابراین طبیعی است که شاخص بورس در محدوده های فعلی در 

نوسان باشد.
وی با بیان اینکه در وضعیت فعلی مشکل چندان خاصی تهدیدکننده روند 
معاملات بازار نیست، افزود: افزایش قیمت دلار و نیز وجود ابهام در فضای بازار 
روند معاملات بازار را تحت تاثیر خود قرار داد و این اتفاقات باعث ایجاد احتیاط 

سهامداران برای ورود نقدینگی به این بازار شد.
و  داد  قرار  بینی  پیش  مورد  را  بلندمدت  در  بازار  معاملات  روند  پورکار، 
خاطرنشان کرد: در حالت کلی بازار روند صعودی را در پیش می گیرد؛ این در 
حالی است که در مقطعی از زمان شاهد وجود برخی از نوسانات و اصلاح شاخص 
بورس خواهیم بود، اما وجود چنین روندی نباید زمینه ساز نگرانی سهامداران در 

بازار باشد.

دبیر شورای هماهنگی بانک های دولتی :

پرداخت وام ازدواج 12۰ میلیون تومانی 
لازم الاجراست 

دبیر شورای هماهنگی بانک های دولتی گفت:پرداخت وام ازدواج 120 میلیون 
تومانی لازم الاجراست.

علیرضا قیطاسی گفت: بانک ها همکاری لازم را در پرداخت وام ازدواج دارند، اما 
اگر به هر دلیلی مشکلی در این زمینه وجود داشت، متقاضی می تواند در سامانه 
ثبت شکایت در سایت بانک مورد نظر، نسبت به ثبت شکایت خود اقدام کند که در 

24 ساعت رسیدگی خواهد شد.
وی افزود: بانک مرکزی 10 فروردین 1401 بخشنامه تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج را به شبکه بانکی ابلاغ کرد. این ابلاغیه به استناد بند الف تبصره 16 قانون 

بودجه 1401 کشور است که جزئیات پرداخت تسهیلات در آن قید شده است. 
دبیر شورای هماهنگی بانک های دولتی ادامه داد: وام ازدواج متناسب با منابع 
بانک ها از محل 100 درصد سپرده قرض الحسنه و ۵0 درصد سپرده های جاری 

آنهاست. 
قیطاسی با اشاره به اینکه در حال حاضر بانک ها مکلف هستند براساس نظام 
اعتبارسنجی نسبت به اخذ ضامن از متقاضی اقدام کنند، تاکید کرد: مبلغ وام 
ازدواج برای زوجینی که تاریخ ازدواجشان از اول فروردین 97 به بعد است 120 
میلیون تومان با کارمزد 4 درصد و مدت بازپرداخت 10ساله تعیین شده است. 

افراد زیر 2۵ سال نیز 1۵0 میلیون تومان دریافت خواهند کرد. 
دبیر شورای هماهنگی بانک های دولتی با بیان اینکه تمامی بانک ها موظف 
شده اند که ماهانه گزارش عملکرد خود در این حوزه اطلاع رسانی کنند، اظهار 
کرد: بانک ها همراهی کامل را در این زمینه خواهند داشت و مشکلی دراین زمینه 
وجود ندارد. متقاضی باید در سامانه ثبت نام کند و بعد از تکمیل مدارک، بانک 
مورد نظر براساس منابع و ظرفیت آن به متقاضی معرفی می شود. براساس آمار، 
90 درصد افراد متقاضی وام ازدواج در سال 1400، تسهیلات خود را دریافت 

کرده اند و بانک ها همکاری بسیار خوبی را در این زمینه داشته اند. 
وی افزود: اگر به هر دلیلی متقاضیان با مشکلی در این زمینه مواجه شدند 
می توانند به سایت بانک مورد نظر خود مراجعه و در سامانه رسیدگی به شکایات 
نسبت به ثبت شکایت خود اقدام کنند که ظرف 24 ساعت پاسخ مناسب ارائه 

خواهد شد. 
به گفته وی، در حال حاضر این قانون لازم الاجراست چرا که از سوی بانک 
مرکزی ابلاغ شده و قطعا هماهنگی لازم با شورای پول و اعتبار نیز انجام گرفته 

است.
 

جزئیات جدید از توافق اخیر درباره آزادسازی بخشی از منابع ارزی ایران؛

هفت میلیارد دلار ارزهای مسدودی 
ایران آزاد می شود

هفت میلیارد دلار از ارزهای مسدودی ایران با توافق امضاشده، به طور انتقال 
بانکی به حساب های ایران واریز خواهد شد. 

به گزارش ایرنا، بر اساس توافق صورت گرفته با برخی کشورهای طرف قرارداد 
ارزی  منابع  از  توجهی  قابل  بخش  مسدودی  رفع  برای  لازم  چارچوب  ایران، 

مسدودشده کشور، مشخص و مورد توافق قرار گرفته است.
بر اساس این چارچوب توافق شده، وجوه مسدودی باید در یک بازه زمانی 

مشخص طی چند هفته، در حساب های ایران وصول شود. 
چارچوب این مسیر برای رفع مسدودی منابع ارزی، مشابه چارچوب توافق شده 
با انگلیس است که در آن قالب رقمی در حدود 470 میلیون یورو در حساب های 

ایران وصول شد.
میزان منابع ارزی که با اجرای موافقت نامه اخیر آزادسازی خواهد شد، هفت 

میلیارد دلار برآورد شده است.
این هفت میلیارد دلار به حساب های ایران واریز می شود، که نشانه هایی از باز 
شدن تدریجی محدودیت های بانکی علیه ایران است به نحوی که حتی پس از 

برجام نیز چنین نقل و انتقال بانکی سابقه نداشته است.

»تولید،  که  به شعار سال  اشاره  با  اقتصادی  کارشناس مسایل  یک 
دانش بنیان و اشتغال آفرین« است، گفت: مقام معظم رهبری در یک 
دهه گذشته بیشترین تاکید را روی بحث تولید داخلی و اقتصاد مقاومتی 
داشتند و بار دیگر توجه به »تولید« را به عنوان شاه کلید حل مسایل 

اقتصادی کشور مورد تاکید قرار دادند. 
و »اشتغال« جزو کلیدواژه هایی هستند که در   »تولید«، »اقتصاد« 
سال های اخیر همواره مورد تاکید رهبر معظم انقلاب قرار گرفته است و 
ایشان در انتخاب شعار سال همیشه این موضوعات را درنظر داشته اند؛ 
چرا که یکی از مشکلات کشور، بخش تولید و چالش هایی است که 

فعالان این عرصه و تولیدکنندگان با آن  دست و پنجه نرم می کنند.
رهبر انقلاب اسلامی سال ها روی حمایت از تولید ملی و رفع موانع تولید 
تاکید داشتند؛ چنانچه در دوره های گذشته بر روی واژه ها و توصیه های 
مورد نظر رهبری متمرکز و به ظرفیت های داخلی توجه می شد، اکنون 
وضعیت اقتصادی و معیشتی مردم به مراتب بهتر بود. با روی کار آمدن 
دولت سیزدهم، بار دیگر روحیه  خودباوری و اتکا به ظرفیت های داخلی 

به کشور تزریق و بارقه امید در میان اقشار مختلف مردم روشن شد که 
وضعیت اقتصادی کشور رو به بهبودی خواهد رفت که در این چند ماه 
گذشته این موضوع خودش را در وضعیت اقتصادی و ایجاد ثبات نشان 

داده است.
»فرشید ایلاتی« کارشناس مسایل اقتصادی روز پنجشنبه در این ارتباط 
به خبرنگار اقتصادی ایرنا، گفت: رهبر انقلاب اسلامی تولید را اِکسیر 
حل مشکلات اقتصادی می دانند که بیانگر اهمیت این واژه در وضعیت 
فعلی اقتصاد کشور است. بنابراین قبل از پرداختن به بحث دانش بنیان 
و اشتغال آفرین، باید بحث تولید را به عنوان کلید واژه مهم مورد تاکید 
رهبری، مورد توجه ویژه قرار دهیم و روی تولیداتی که در کشور داریم، 
یک بازنگری داشته باشیم؛ اینکه آیا باید همه تولیداتی که در کشور وجود 
دارد، به این سمت ببریم یا بخشی از تولیدات را به سمت دانش بنیان و 

اشتغال آفرین سوق دهیم.
تولید باید به سمت دانش بنیان شدن حرکت کند

این کارشناس اقتصادی یادآور شد: یکسری صنایع داریم که صنایع 

هایتک هستند، صنایعی که تکنولوژی بالا و لب مرز دانش را به خود 
اختصاص داده اند، اما یکسری تولیدات از سطح پیچیدگی و سطح 
دانش کمتری برخوردارند که عمده تولیداتی که کشور، در قالب این 
بخش است. بنابراین باید مسیر اقتصاد مقاومتی از تولیدات ابتدایی و 
ساده شروع شود و به محصولات هایتک و دانش بنیان برسد؛ به عبارت 
ساده تر باید همه هسته تولیدات را به سمت دانش بنیان حرکت دهیم، به 
عنون مثال در تولید کفش که شاید ده ها واحد تولیدی کوچک و متوسط 
در کشور وجود دارد را دانش بنیان کنیم، یعنی از طراحی گرفته تا مواد 
اولیه و فرآیند تولید محصول را با استفاده از روش های جدید دانش بنیان 

برای تولید استفاده کنیم.
وی با بیان اینکه تک تک اجزای تولید کفش، باید دانش بنیان شود، 
افزود: اگر این تعریف را به سایر بخش ها تسری دهیم، می توان موضوع 
دانش بنیان شدن تولید را هدفگذاری کرد، اما این کار به نحوه تعامل و 
مدل مشارکتی شرکت های دانش بنیان با بخش ها تولیدی یک کشور 
بستگی دارد؛ اینکه چطور می توان یک کارگاه سنتنی تولید کفش را با 
یک شرکت دانش بنیان هایتک در حوزه فناوری های تولید مواد اولیه که 
مرتبط با تولید کفش باشد، تلفیق کرد. برای تلفیق دانش و تجربه نیازمند 
یک هسته و حلقه میانی هستیم که بتواند ارتباط بین بخش های دانش 

بنیان کشور را با شرکت های تولیدی برقرار کند.
ایلاتی ادامه داد: اگر این حلقه های میانی بتوانند موضوع انتقال دانش 
از شرکت های دانش بنیان به شرکت های تولیدی که بیشتر متوسط 
و کوچک هستند، را فراهم کنند، به بخش اشتغال آفرینی نیز خواهیم 
رشد، اما چنانچه به سمت صنایع سنگین و بزرگ برویم و بخواهیم موضوع 
دانش بنیان را در این صنایع پیاده کنیم، بخش اشتغال آفرینی را در 

سطح مطلوبی نخواهیم داشت.
وی در خصوص ناچیز بودن سهم صنایع سنگین در اشتغال آفرینی، 
گفت: فرضا در رابطه با پتروشیمی ها، گرچه تولیدات با ارزشی دارند، 
اما به خاطر حجم بالای سرمایه گذاری، اشتغال بالایی ایجاد نمی کنند 
به همین دلیل باید تمرکز روی بخش تولیدات کوچک و متوسط باشد و 
با سیاست گذاری روی این بخش، خود به خود اشتغال آفرینی محقق 
خواهد شد؛ از طرفی، شرکت هایی که بتوانند از طریق شرکت های دانش 
بنیان تولیدات ارزان تر، باکیفت تر و از سطح دانش بالاتری تولید کنند، 

می توانند فروش بیشتری داشته باشند و اشتغال بیشتری را رقم بزنند.

 یک کارشناس اقتصادی 

رونق تولید شاه کلید حل مسایل اقتصادی کشور است

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

به تقاضای  به پرونده کلاسه 1400114430001001412مربوط  1- رای شماره 140060330001012618مربوط 
موسسه جهانی حافظان قرآن کریم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 16۵/4۵مترمربع پلاک شماره7108 اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 42662 مورخ 1397/04/17دفترخانه۵2 قم )م الف 

)13200
2- رای شماره 140060330001011933مربوط به پرونده کلاسه 1400114430001001298مربوط به تقاضای آقای 
رضا حاجی باقری فرزند غلامعلی درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 100مترمربع پلاک شماره 733فرعی از 1113۵ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید حسین مدرسی سند مالکیت 

مشاعی صادره در دفتر192 صفحه 271 )م الف 13276(
3- رای شماره 140060330001011417مربوط به پرونده کلاسه 1400114430001001187مربوط به تقاضای آقای 
حسن آقا زیارتی فراهانی فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 144مترمربع پلاک شماره10914 اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 226۵1 مورخ 1400/08/16دفترخانه66 قم )م الف 

)13277
4- رای شماره 140060330001012021 مربوط به پرونده کلاسه 13991144300010022۵8مربوط به تقاضای خانم 
معصومه رکابدار فرزند رضا در سه دانگ از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 28/80 مترمربع پلاک شماره 4 
فرعی از 11201 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ناصر فاضل سند 
مالکیت مشاعی صادره در دفتر 293 صفحه ۵41 وبه موجب سند رسمی شماره 6۵029مورخ 1369/11/28 دفترخانه 6 

قم )م الف 13279(

۵- رای شماره 140060330001012022 مربوط به پرونده کلاسه 13991144300010022۵9مربوط به تقاضای 
خانم زهرا رکابدار فرزند رضا در سه دانگ از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 28/80 مترمربع پلاک شماره 4 فرعی از 
11201 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ناصر فاضل سند مالکیت 
مشاعی صادره در دفتر 293 صفحه ۵41 وبه موجب سند رسمی شماره 6۵029مورخ 1369/11/28 دفترخانه 6 قم )م الف 

)13278
6- رای شماره 140060330001011936 مربوط به پرونده کلاسه 1400114430001001399مربوط به تقاضای آقای 
ابوالفضل نادعلی فرزند امان اله درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 169/30 مترمربع پلاک شماره 18/3071 فرعی 
از 102۵0 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از خانم ها فریسا وفریا 
مسلمی سند مالکیت مشاعی صادره دردفتر 429 صفحه 4۵۵ وبه موجب سند رسمی شماره 180386 مورخ 1394/02/10 

دفتر3 قم)م الف 13280(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به 

این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و آفتاب یزد(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۱/۲۰
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۲/۰۴
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140060330002019207 شماره  1-رأی 
1400114430002001194 مربوط به تقاضای آقای عونعلی بیات فرزند 
مرتضی علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 12۵/62 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2100/1 اصلی واقع درقم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از 

محرمعلی سلیمانی صفحه 8۵ دفتر 26)م الف13274(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140060330002018806 شماره  رأی   -2
1400114430002001310 مربوط به تقاضای خانم فاطمه بتوئی فرزند 

محمد حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 102/66 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2304اصلی واقع درقم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 484 دفتر 

۵26)م الف1327۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14006033000201882۵ شماره  رأی   -3
فرزند  بابائی  صمد  آقای  تقاضای  به  مربوط   1400114430002000676
احمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
72 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1999/366 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از حسین خازنی 

صفحه 477 دفتر209)م الف13281(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به 

مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 
به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و آفتاب یزد(
نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۱/۲۰
نوبت دوم: ۱۴۰۱/۰۲/۰۴
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی تحدید حدود الصاقی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 62۵00 متر مربع پلاک ثبتی 49 فرعی از 27اصلی 
واقع در بخش 3 جعفرآباد اراضی روستای خیر آباد  که بنام خانم لیلا رستمی فرزند مراد میباشد.در جریان ثبت است که به 
علت عدم حضور مالک بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 1۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا بنا به تقاضای کتبی 
نامبرده باستناد ماده 8 آئین نامه از قانون الحاقی موادی به قانون ساماندهی وحمایت از تولید وعرضه مسکن)صدور اسناد 
مالکیت واقع در محدوده روستاهای بالای 20 خانوار وشهرهای زیر 2۵ هزار نفر جمعیت( تحدید حدود پلاک مذکور در روز 
دوشنبه مورخ 1401/02/۵ ساعت 9/30 صبح در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع اهالی وخصوصا 
به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند 
مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین ومجاورین طبق 
ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب 73/2/2۵ معترضین ظرف 
مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این 

اداره ارائه نمایند./ن
 )م الف ۱۵۱۲۸(
تاریخ انتشار آگهی: شنبه ۱۴۰۱/۰۱/۲۰
محمدرضا خدایاری -رئیس ثبت اسناد جعفرآباد

-----------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای سید سعید جواد زاده کاشانی)با وکالت از طرف آقای احمد شاطری وخانم سمانه کلانتری خلیل آبادی( با ارائه 
یک برگ استشهاد شهودی اعلام داشته که ششدانگ پلاک 1026۵/۵9 اصلی بخش 1 قم که در دفترالکترونیک شماره 
139720330001013906 طی سند اقاله شماره 19363-97/4/6دفتر 74 قم ثبت و سند مالکیت به شماره 96 ب 
210400 به نام نامبرده صادر وتسلیم شده است وبعلت جابجائی،سند مالکیت مزبورمفقود گردیده وتقاضای صدور سند 
مالکیت المثنی را نموده است.لذا به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در1نوبت به تاریخ ذیل آگهی 
تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف مدت 10 روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از 

انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./)م الف 1۵131(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت اسناد منطقه یک قم
تاریخ انتشار: ۱۴۰۱/۰۱/۲۰

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای رمضان کریمی راهجردی با ارائه دوبرگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک 
148 فرعی از  129اصلی واقع در بخش نه قم به نام رمضان کریمی راهجردی در صفحه 93 دفتر ۵ ذیل ثبت 7۵2 
ثبت و سند مالکیت به شماره 034746 صادر شده است که سند مالکیت اولیه به علت سهل انگاری مفقود گردیده 
و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند.لذا مراتب به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون 
ثبت در1نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند 
مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند 
تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات 

اقدام خواهد شد.
/)م الف ۱۵۱۳۲(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت اسناد منطقه یک قم
تاریخ انتشار: ۱۴۰۱/۰۱/۲۰

-----------------------------------------
آگهی تغییرات 

ملی  شناسه  و   ۵146 ثبت  شماره  به  خاص  سهامی  صبا  دهکده  تفریحی  گردشگری  شرکت  تغییرات  آگهی 
به موجب  و  العاده مورخ 06/01/1401  به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق   10860999230
مجوز شماره 3۵/13۵/14012مورخ 09/01/1401 اداره کل میراث فرهنگی ، گردشگری و صنایع دستی استان قم 
تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1- آقایان محمد بابائی فرزند غلامرضا به شماره ملی 038۵896093 به سمت رئیس هیئت 
مدیره ، محمد بابائی فرزند حسین به شماره ملی 038۵896182 به سمت نایب رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل ، حسین 
بیک وردی به شماره ملی 038۵۵287۵2 به سمت عضو هیئت مدیره برای مدت دو سال انتخاب شدند.کلیه اسناد و اوراق 
بهادار و تعهدآورشرکت از قبیل چک ،سفته، بروات، قراردادهاو عقوداسلامی و نامه های عادی و اداری با امضاء مدیرعامل 
آقای محمد بابائی فرزند حسین به شماره ملی038۵896182منفرداً و با مهرشرکت معتبرمی باشد. 2- آقایان سیدجواد 
جلالی نژاد به شماره ملی 0037161131 به عنوان بازرس اصلی و علی حاجی پورقمی به شماره ملی 0384320۵21 
به عنوان بازرس علی البدل برای مدت یکسال انتخاب گردیدند. 3- روزنامه کثیرالانتشار ایمان جهت درج آگهی های 

شرکت تعیین شد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۱۲۹۷۰۰۵(



 شنبه-20فروردین ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 65476

 فوتبال ایران که همواره با مشکلات و حواشی مختلفی دست و پنجه نرم 
می کند، این روزها بیش از همیشه گرفتار بیانیه های باشگاه های مختلف 
شده است. بیانیه های که به جای دفاع از حق باشگاه خودی به محلی برای 
فرافکنی و بازی با احساسات هواداران برای فرار از واقعیت تبدیل شده است. 
فوتبال  در  عجیب  اتفاقی  گذشته  شب  پنجشنبه  گزارش  این  براساس 
ایران رخ داد و پس از صدور آرای کمیته انضباطی؛ باشگاه های استقلال، 
پرسپولیس، گل گهر سیرجان و حتی پیکان تهران شروع به انتشار بیانیه های 
مختلف برعلیه یکدیگر کردند.البته جنگ بیانیه نویسی بین استقلال و پیکان 
مربوط به دیدار هفته جاری این دو تیم است که با تساوی بدون گل به اتمام 

رسید و صحبت های »فرهاد مجیدی« پس از اتمام دیدار، آغازی بر جنگ این 
دو باشگاه در فضای مجازی بود.

همچنین آرای کمیته انضباطی در خصوص شهرآورد پایتخت و البته دیدار 
استقلال و گل گهر هم موجب شد تا باشگاه های به اصطلاح حرفه ای فوتبال 
ایران از عصر پنجشنبه تا آخر شب در تکاپو برای بیانیه نویسی باشند. اقدامی 

که آدمی را به یاد رفتار کودکان می اندازد.
باشگاه های ایرانی که از حرفه ای بودن فقط نامش را یدک می کشند و از 
امکانات و اقدامات گرفته تا رفتار اعضای آنها در مسابقات هیچ نشانه ای از 
حرفه ای گری ندارد بازهم نشان دادند که سالها با رسیدن به دنیای فوتبال 

حرفه ای فاصله دارند.
بسیار عجیب است که در این بین کمیته انضباطی و کمیته اخلاق فدراسیون 
فوتبال هم تصمیمی برای برخورد قاطع داشتن با باشگاه ها نداشته اند و اگر 
از همان روز اول که بیانیه نویسی و جنگ در فضای مجازی بین باشگاه های 
لیگ برتری مُد شد، برخورد قاطی از سوی ارکان قضایی فدراسیون فوتبال 
صورت می گرفت، اکنون شاهد این همه اهانت، پرخاشگری و استفاده از 

کلمات سخیف بر علیه یکدیگر در فوتبال کشورمان نبودیم. 
اگر باشگاهی بخواهد از به صورت محترمانه از حق باشگاه خود دفاع 
خصوص  به  باشگاه ها  اینکه  اما  ندارد  مخالفت  آن  با  فردی  قطعا  کند، 
سرخابی های پایتخت هر روز و هرساعت در تکاپوی انتشار بیانیه بوده و با 
رفتاری غیرحرفه ای، کلماتی سخیف را برعلیه هم استفاده کنند، دور از شان 
یک باشگاه بزرگ و معتبر است. اکنون استفاده از احساسات هواداران در 
فوتبال ما مد شده و تهمت زدن به تیم های دیگر، راهی برای فرار از واقعیت 
است. بیانیه نویسی در فوتبال ایران هرج و مرج ایجاد کرده و این اقدام به 

نسل جوان فوتبال و طرفداران آسیب جدی وارد می کند.
همین بیانیه های باشگاه ها موجب می شود تا جوانان علاقمند به فوتبال در 
فضای مجازی به جنگ علیه هم پرداخته و زیبایی های ورزش و به خصوص 
فوتبال را فراموش کرده و تنها به استقبال حواشی بروند. این در حالی است 
که اکنون فوتبال در دنیا یک بنگاه بزرگ اقتصادی برای درآمدزایی و همچنین 

بهانه ای برای ایجاد شادی و نشاط در بین آحاد جامعه است.
عجیب است کمیته انضباطی و کمیته اخلاق فدراسیون چرا با باشگاه هایی 
که مدام در حال ایجاد تنش هستند برخورد قاطع نمی کند. اکنون که فوتبال 
ایران خالی از مدیران کاربلد و توانمند شده است انتظار می رود فدراسیون 
فوتبال تعارفات و شاید هراس از باشگاه های پرهوادار را کنار گذاشته و اجازه 

ندهد فوتبال کشورمان بیش از این به حاشیه کشیده شود.
به خوبی می بینیم دیگر حرمت ها در بین مربیان، بازیکنان و حتی مدیران 
باشگاه ها از بین رفته و آنها برای فرار از انتقادات هواداران، برای احساسات 
آنها نقشه کشیده تا خودشان را ابقاء کنند. پس میلیون ها هوادار باید واقع بین 
بوده و فریب این بیانیه ها را نخورده و مسوولان فدراسیون و حتی ورزش نیز 
هرچه سریعتر اقدامات لازم را انجام داده و برخورد قاطعی با باشگاه های 

فرافکن داشته باشند. 

فرافکنی و بازی با احساسات برای فرار از واقعیت؛

معضل بیانیه در فوتبال ایران

ورزشی

گفت:  خوزستان  فولاد  فوتبال  تیم  سرمربی   
با  را  تیم  این  الغرافه می توانستیم  برابر  دیدار  در 
موقعیت هایی که خلق کردیم، شکست دهیم اما 

با بدشانسی دو امتیاز از دست دادیم. 
جواد نکونام پنجشنبه شب  پس از تساوی بدون 
گل فولاد برابر الغرافه در لیگ قهرمانان آسیا اظهار 
داشت: تیم ما می توانست پیروز این بازی باشد و 
در صورتی که با اختلاف دو یا سه گل  می بردیم، 
تیم  توانستیم  خورد.  می  رقم  عادلانه ای  نتیجه 
خوب، پرمهره و بازیکنان خوب الغرافه را کنترل و 

آنها را مجبور به دفاع کنیم. می دانستیم حریف در ضدحمله و ضربات ایستگاهی خطرناک است اما بخوبی 
آنها را کنترل کردیم. وی افزود: در مالکیت توپ و ایجاد موقعیت هم به فرصت های خوبی دست پیدا کردیم اما 
امروز بدشانس بودیم و دو امتیاز را از دست دادیم. سرمربی الغرافه از فوتبال ایران شناخت خوبی دارد و مربی 

صاحب سبکی است و از دوستانش در ایران برای شناخت فولاد کمک گرفته است.
سرمربی تیم فولاد خوزستان ادامه داد: تیم ما نشان داد که می تواند هر تیمی را تحت فشار قرار دهد و نشان 
دادیم اگر بدشانسی نیاوریم می توانیم به موفقیت برسیم. امروز شانس به فولاد کمک نکرد و در ضربات آخر 
دقت نداشتیم و همین امر سبب شد تا به یک امتیاز برسیم. از گل نکردن موقعیت ها ناراضی هستم اما از 

عملکرد بازیکنان در این هوای گرم و با رطوبت رضایت دارم.
وی با اشاره به اینکه هدف و برنامه ما مشخص است، گفت: در این بازی سعی کردیم به گل برسیم. 6 دیدار 
در پیش داریم و نیاز است که در تمام بازی ها تمرکز داشته باشیم. دیدار با الغرافه برای ما تجربه شد و حال باید 
تمرکز خود را روی دیدار بعدی بگذاریم. زیرا تیم  ما عملکرد خوبی داشت و همه تیم فولاد را تحسین می کنند.
نکونام یادآور شد: برابر تیمی بازی کردیم که در زمین خود با 11 نفر دفاع می کند. اینکه بتوانیم در کل بازی 
موقعیت ایجاد کنیم، دشوار است اما توانستیم با کنترل ستاره های حریف، موقعیت ایجاد و آنها را وادار به دفاع 
کنیم. الغرافه خط حمله بسیار خطرناکی دارد و علاوه بر گلر ما که در این بازی یک بار هم توپ در چارچوب 

نگرفت، تیم  نیز موفق شد موقعیت های خیلی خوبی خلق کند. نگاه ما به آینده و بازی بعدی است.

 سرمربی تیم فوتبال سپاهان گفت: دو نیمه متفاوت را در بازی با پاختاکور داشتیم. در نیمه اول بازیکنان هم بد بودند 
اما در نیمه دوم فوق العاده عمل کردند. 

 محرم نویدکیا پنجشنبه شب در نشست خبری پس از دیدار تیمش مقابل پاختاکور در هفته نخست لیگ قهرمانان آسیا 
که با برتری 3 بر یک زردپوشان همراه بود، اظهار داشت: درست است که تیم من در این جدال به برتری رسیده اما دلم 

می خواهد واقعیت های فوتبال را بگویم.
وی افزود: یک نیمه  فوق العاده بد در نیمه نخست داشتیم به طوری که از نظر تاکتیکی خیلی بد بودیم. هافبک های 
ما خیلی به مدافعان نزدیک بودند. فضاهای خیلی زیادی از دست دادیم و برای تیمی مثل سپاهان این موضوع اصلا 

خوب نبود.
سرمربی تیم فوتبال سپاهان تاکید کرد: در نیمه دوم برعکس نیمه اول،  بچه های ما فوتبال فوق العاده عالی را به نمایش 
گذاشتند. موقعیت های خیلی زیادی به دست آوردند و حتی می توانستیم شرایط بهتری هم داشته باشیم اما نباید از 

واقعیت بگذریم که آن ها هم موقعیت های خوبی داشتند که ممکن بود کار ما را مشکل کنند.
نویدکیا تاکید کرد: روی هم رفته باید مشکلاتی که در نیمه اول داشتیم را حل کنیم تا در بازی های بعدی بهتر باشیم 

ولی از بازیکنان به خاطر زحماتی که کشیدند خیلی ممنون هستم.
وی با اشاره به مشکلات سپاهان در روزهای اول اقامت در عربستان گفت: یکی دو روز اول اینجا مشکلاتی جزئی 
داشتیم ولی دوست داشتم از مسوولان برگزار کننده مخصوصا باشگاه التعاون تشکر کنم که تمام تلاششان را کردند 

مختصر مشکلات ما را به نحو احسن حل کنند. از آن ها خیلی ممنون هستم که شرایط خوبی برای ما فراهم کردند.
نویدکیا در خصوص اینکه چه اتفاقی افتاد سپاهان در نیمه دوم توانست برگردد، گفت: در نیمه اول دیدیم خیلی از 
لحاظ نظم و تاکتیکی اشتباه می کنیم. باید این واقعیت را قبول کنیم که بعضی اوقات مخصوصا در بازی های اول ممکن 
است این اتفاقات برای تیم بیفتد. درست است مالکیت توپ داشتیم ولی مالکیتی که نتوانیم به یک سوم دفاعی حریف 

برسیم، به هیچ دردی نمی خورد.
نوید کیا تاکید کرد:ن بر اساس صحبت هایی که داشتیم در نیمه دوم سعی کردیم هافبک ها را طوری قرار بدهیم که از 
فضاهای چپ و راست هافبک هایشان استفاده و بیشتر در مسائل هجومی شرکت کنیم. فکر می کنم موفق هم شدیم. 
روی ضربات ایستگاهی هم خوب کار کرده بودیم. چون روی برنامه ای که داشتیم و فیلم هایی که از حریف دیده بودیم، 
مقداری روی ضربات ایستگاهی مشکل داشتند. سعی کردیم از آنها استفاده کنیم که فکر می کنم بازیکنانمان این کار 

را خیلی خوب انجام دادند.

جوادنکونام:

 با بدشانسی دو امتیاز از دست دادیم
محرم نویدکیا:

 بازیکنانم در نیمه اول فوق العاده بد و در نیمه دوم عالی بودند

ستاره فوتسال قم در لیست نهایی
 تیم ملی بزرگسالان 

مسعود عباسی ستاره قمی تیم فردوس با نظر وحید شمسایی سرمربی تیم ملی 
فوتسال در لیست نهایی تیم ملی برای مسابقات مقدماتی جام ملت های آسیا 

حضور یافت. 
براساس این گزارش، مسعود عباسی ستاره آینده دار تیم فوتسال فردوس، با 
درخشش در رقابت های باشگاهی فصل 1400 توانست نظر کادر فنی تیم ملی 
فوتسال را به خود جلب کند و در نهایت به اردوی تیم ملی دعوت شد، حال با نشان 
دادن آمادگی بدنی در تمرینات در لیست نهایی تیم ملی فوتسال قرار گرفته است.

مرحله مقدماتی فوتسال قهرمانی آسیا در منطقه جنوب و مرکز قاره، از روز 
نوزدهم فروردین ماه به میزبانی کشور قرقیزستان برگزار می شود، تیم ملی فوتسال 
ایران در گروه A این رقابت ها در کنار قرقیزستان، ترکمنستان و مالدیو قرار دارد؛ 
لازم به ذکر است دو تیم از این گروه به مرحله نهایی رقابت های مقدماتی قاره کهن 
صعود می کنند. شاگردان وحید شمسایی طبق برنامه از ساعت 30و19 دقیقه روز 
چهارشنبه هفدهم فروردین ماه، تهران را به مقصد قرقیزستان ترک می کنند، تیم 
ملی ایران، ابتدا به امارات می رود و بعد از حدود 3 ساعت ترانزیت در فرودگاه دبی، 

عازم قرقیزستان می شود.
بر این اساس، علیرضا رفیعی پور، مسلم اولادقباد، حسین طیبی، محمدرضا 
سنگ سفیدی، باقر محمدی، سعید مؤمنی، سعید احمدعباسی، مهدی کریمی، 
مسعود یوسف، سالار آقاپور، محمدحسین درخشانی، حمزه کدخدایی، مسعود 

عباس و مرتضی عزتی بازیکنان ایران در این تورنمنت هستند.
برنامه بازی های تیم ملی فوتسال کشورمان نیز به شرح زیر است:

یکشنبه بیست و یکم فروردین ماه
ایران - مالدیو؛ ساعت 1۵ و 30 دقیقه

دوشنبه بیست و دوم فروردین ماه
ایران - ترکمنستان؛ ساعت 1۵ و 30 دقیقه

سه شنبه بیست و سوم فروردین ماه
ایران- قرقیزستان ساعت 18 و 30 دقیقه

معاون حقوقی باشگاه استقلال: 

گل محمدی باید ۶ ماه محروم می شد
معاون حقوقی باشگاه استقلال گفت: با توجه به رفتار »یحیی گل محمدی« 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در شهرآورد پایتخت، او باید حداقل 6 ماه محروم 

می شد. 
فرشید سمیعی روز جمعه در گفت وگو با یک برنامه تلویزیونی، اظهار داشت: 
بیانیه باشگاه استقلال در خصوص رای کمیته انضباطی در شهرآورد بود. باید 
ببینیم حرکت سرمربی محترم پرسپولیس بدرفتاری است یا حمله به سوی داور؟ 
این اعتراض ساده بود یا حمله؟ آیا او با دو دست خود جلال مرادی را هُل نداد؟ 

مرادی مقام رسمی برگزاری بود.
وی افزود: اگر  سهیل مهدی و جلال مرادی نبودند خدا می داند چه اتفاقی در 
آن دیدار رخ می داد. حمله سرمربی پرسپولیس به گونه ای بود که دیگران مانع 
از ضربه زدن او به داور شدند. در نتیجه معتقدیم هر فرد منصفی این مساله را به 

راحتی تشخیص می دهد و گل محمدی باید حداقل 6 ماه محروم می شد.
سمیعی ادامه داد: کمیته انضباطی بر اساس شرایط موجود، بد رای نداد. 
چون آنها افرادی هستند که بدون پناه و حمایت فدراسیون تنها مانده اند و از آنان 
می خواهند فوتبال را درست کنند. کمیته انضباطی باید آنقدر پشتوانه داشته باشد 
که یک باشگاه به خودش اجازه ندهد بر علیه شان بیانیه بدهد. در نهایت هم که 

هواداران آنان را تهدید کرده اند.
وی در خصوص اینکه چرا بیانیه نویسی باشگاه ها تمام نمی شود؟ گفت: چندماه 
پیش جلسه گذاشتند که تمام کنید، اما بازهم نشد. توصیه های صورت گرفت و 
اگر مانع اجرا قانون می شد دوستان به خودشان اجازه نمی دادند تعهد را شکسته 

و دوباره بیانیه بدهند.
 

هیات کاراته استان قم اعلام کرد؛

حضور 3 کاراته کار قمی
 در اردوی تیم ملی بزرگسالان 

 سه کاراته کای قم برای شرکت در چندین رویداد مهم جهانی به اردوی تیم ملی 
فراخوانده شدند. 

مسابقات  نخست  مرحله  قم،  استان  کاراته  هیات  عمومی  روابط  گزارش  به 
انتخابی تیم ملی مردان روز 1۵ فروردین ماه در مجموعه ورزشی کبکانیان تهران 
برگزار شد که مرتضی نعمتی در وزن منهای 67 کیلوگرم با شکست رقبای خود 

جواز حضور در اردوی تیم ملی را بدست آورد.
اردوی تیم ملی کاراته بزرگسالان کشور دوشنبه هفته آینده به میزبانی آکادمی 
ملی المپیک در تهران آغاز می شود که در این بین علی اکبر بختیاری از باشگاه 
انقلاب در وزن منهای 60 کیلوگرم، مرتضی نعمتی در وزن منهای 67 کیلوگرم 
و محمود نعمتی در وزن مثبت 84 کیلوگرم هر دو از باشگاه استقلال سه نماینده 

کاراته استان قم در این اردو حضور دارند.
 ملی پوشان کاراته ایران در دو بخش بانوان و آقایان در سالجاری به مسابقات  
کاراته وان پرتغال از 2 تا 4 اردیبهشت، کاراته وان مراکش از 23 تا 2۵ اردیبهشت، 
بازیهای جهانی کاراته از 17 تا 18 تیر، مسابقات قهرمانی آسیا از ۵ تا 9 مرداد، 
بازیهای کشورهای اسلامی از 19 تا 20 مرداد ، کاراته وان آذربایجان از 11 تا 13 
شهریور، بازیهای آسیایی هانگژو چین از 20 تا 22 شهریور و آخرین مرحله کاراته 

وان 2022 از 1۵ تا 17 مهر اعزام خواهند شد.
 

مناجاتی پیشکسوت فوتبال ایران:

 شانس صعود داریم
پیشکسوت فوتبال ایران با اشاره به همگروهی ایران با انگلیس، امریکا و برنده 
پلی اف اروپا در جام جهانی 2022 قطر گفت: شانس صعود به مرحله حذفی این 
رویداد بزرگ را داریم و معتقدم در این مسیر مربیان ایرانی می توانند بیشتر به تیم 

ملی کمک کنند. 
مهدی مناجاتی در خصوص قرعه کشی جام جهانی 2022 قطر گفت: در گروه 
خوبی قرار گرفتیم که در آن بازی با آمریکا نسبتا سبک تر است. انگلیس بازیکنان 
خیلی خوبی دارد. ایران هم کم تیمی نیست و قطعا تیم های دیگر هم به این باور 
رسیده اند که به راحتی نمی توانند ما را شکست دهند. وی افزود: می توانیم شانس 
صعود از گروه را داشته باشیم. با توجه به لژیونرها و بازیکنان خوبی که در اختیار 
داریم، می توانیم به اولین صعودمان در تاریخ به دور بعدی فکر کنیم.   سرمربی 
اسبق تیم ملی در رابطه با عملکرد دراگان سکوچیچ افزود: بنده از قدیم با آوردن 
مربی خارجی برای تیم ملی موافق نبودم. مربیان ایرانی خوبی داریم که هوش 
سرشاری دارند. آنها با توجه به شناخت کافی از بازیکنان و شرایط فوتبال ایران 
می توانند عملکرد خیلی بهتری نسبت به گزینه های خارجی داشته باشند. 
که  کنیم  انتخاب  را  کنیم کسانی  باید دقت  کرد:  تصریح  فوتبال  پیشکسوت 
علاقه مند به رشد و پیشرفت فوتبال بوده و اهل باند بازی نباشند. مناجاتی در مورد 
شانس های اول قهرمانی جام جهانی بیان کرد: تیم های برزیل، آرژانتین، انگلیس 

و فرانسه شانس اول قهرمانی در جام جهانی 2022 قطر هستند. 

دعوت پینگ پنگ باز قمی به تیم ملی جوانان 
پینگ پنگ باز آینده دار قمی به اردوی تیم ملی جوانان فراخوانده شد.

براساس این گزارش، کادر فنی تیم ملی پینگ پنگ جوانان فهرست ده نفره 
بازیکنان دعوت شده به تمرینات آماده سازی این تیم را اعلام کرد که سیدعلی 
سجادیان، نماینده پینگ پنگ قم در این اردوست. اردوی تمرینی جوانان پسر 
تنیس روی میز کشور با حضور نفرات دعوت شده از 21 فروردین تا 4 اردیبهشت 

در مرکز استعدادیابی و آموزش شهید عضدی تهران برپا می شود.

آگهی موضوع ماده 3 قانون وماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی اداره ثبت اسناد واملاک جعفریه
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک ثبت جعفریه تصرفات مالکانه مفروزی متقاضی پرونده های تشکیلی 

طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تایید نموده اند.
پرونده کلاسه 139911443000۵000041  به  1-رای شماره 14006033000۵000368 -1400/11/2۵مربوط 
مربوط به آقای علی صالح فرزند اسمعیل به کدملی 038۵696892 در قسمتی از/ ششدانگ ساختمان به مساحت 
202/73 مترمربع پلاک 9۵ فرعی از ۵۵ اصلی شهرستان جعفر آباد موسوم به اراضی گازران نو مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از عباس مرادبگلو)م الف13201(
 139911443000۵000047 کلاسه  پرونده  به  14006033000۵0003۵8-1400/11/24مربوط  شماره  2-رای 
مربوط به آقای ابراهیم صالح فرزند عباس به کدملی 038310۵447در قسمتی از/ ششدانگ ساختمان به مساحت 
233/60مترمربع پلاک شماره فرعی از ۵۵ اصلی شهرستان جعفر آباد موسوم به اراضی گازران نو مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از سید کاظم موسوی )م الف13202(
پرونده کلاسه 140011443000۵0000۵6  به  رای شماره 14006033000۵000410-1400/12/12مربوط   -3
مساحت  به  ساختمان  ششدانگ  از/  قسمتی  کدملی 038۵69۵6۵9در  به  حسین  فرزند  صالح  رضا  آقای  به  مربوط 
206/0۵مترمربع پلاک شماره فرعی از ۵۵ اصلی شهرستان جعفر آباد موسوم به اراضی گازران نو مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از ابوالقاسم شکرالهی )م الف13203(
پرونده کلاسه 140011443000۵000010  به  رای شماره 14006033000۵000377-1400/11/30مربوط   -4
مربوط به آقای مصطفی رستمی فرزند محمد به کدملی 03831198۵۵در قسمتی از/ ششدانگ ساختمان به مساحت 
13۵/07مترمربع پلاک شماره فرعی از 28 اصلی شهرستان جعفر آباد موسوم به اراضی علی آباد نظر خانی مبایعه نامه عادی/

سند رسمی 10104-1393/12/0۵ دفتر 96 قم)م الف13204(
پرونده کلاسه 139911443000۵00003۵  به  رای شماره 14006033000۵000369-1400/11/2۵مربوط   -۵
مساحت  به  ساختمان  ششدانگ  از/  قسمتی  کدملی 0386784086در  به  احمد  فرزند  مرابکلو  داود  آقای  به  مربوط 
2۵2/17مترمربع از پلاک شماره 9۵ فرعی از ۵۵ اصلی شهرستان جعفر آباد موسوم به اراضی گازران نو مبایعه نامه عادی از 

احمد مراد بگلو مالک رسمی )م الف1320۵(
پرونده کلاسه 140011443000۵000012  به  رای شماره 14006033000۵000378-1400/11/30مربوط   -6
مربوط به خانم مدینه مصطفایی فرزند مختار به کدملی 0372361803در قسمتی از/ ششدانگ ساختمان به مساحت 
1۵0/10مترمربع پلاک شماره فرعی از ۵۵ اصلی شهرستان جعفر آباد موسوم به اراضی گازران نو مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از امامقلی محمدی )م الف13206(
پرونده کلاسه 140011443000۵000047  به  رای شماره 14006033000۵000376-1400/11/30مربوط   -7
مربوط به آقای محسن خشن فرزند حسین رضا به کدملی 0383100۵۵0در قسمتی از/ ششدانگ ساختمان به مساحت 
406/7۵مترمربع پلاک شماره 31 فرعی از ۵۵ اصلی شهرستان جعفر آباد موسوم به اراضی گازران نو مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از امامقلی محمدی )م الف13207(
پرونده کلاسه 140011443000۵000034  به  رای شماره 14006033000۵00037۵-1400/11/30مربوط   -8
مربوط به آقای مصطفی محمدی فرزند فیروز به کدملی 0386784191در قسمتی از/ ششدانگ ساختمان به مساحت 
186/92مترمربع پلاک شماره 31 فرعی از ۵۵ اصلی شهرستان جعفر آباد موسوم به اراضی گازران نو مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از امامقلی محمدی )م الف13208(
پرونده کلاسه 139911443000۵000037  به  رای شماره 14006033000۵0003۵7-1400/11/24مربوط   -9
مربوط به آقای سید حمید موسوی فرزند سیدمهدی به کدملی 0371206431در قسمتی از/ ششدانگ ساختمان به 

مساحت 1۵2 مترمربع پلاک شماره فرعی از ۵۵ اصلی شهرستان جعفر آباد موسوم به اراضی گازران نو مبایعه نامه عادی مع 
الواسطه از سید یداله موسوی )م الف13209(

10- رای شماره 14006033000۵000374-1400/11/28مربوط به پرونده کلاسه 139911443000۵000044 
مربوط به آقای علی اصغر پاکدامن فرزند غلامرضا به کدملی 0370098۵۵2در قسمتی از/ ششدانگ ساختمان به مساحت 
191/63مترمربع پلاک شماره 31 فرعی از ۵۵ اصلی شهرستان جعفر آباد موسوم به اراضی گازران نو مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از امامقلی محمدی )م الف13210(
11- رای شماره 14006033000۵000379-1400/11/30مربوط به پرونده کلاسه 140011443000۵000007 
به مساحت  از/ ششدانگ ساختمان  به کدملی 038۵694891در قسمتی  به خانم نرگس غریب فرزند محمد  مربوط 
180/8۵مترمربع پلاک شماره 31 فرعی از ۵۵ اصلی شهرستان جعفر آباد موسوم به اراضی گازران نو مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از امامقلی محمدی )م الف13211(
12- رای شماره 14006033000۵000373-1400/11/28مربوط به پرونده کلاسه 140011443000۵000014 
مربوط به آقای ماشاءاله صحت فرزند حسین به کدملی 0383074401در قسمتی از/ ششدانگ زمین مزروعی به مساحت 
160000مترمربع پلاک شماره فرعی از 16 اصلی شهرستان جعفر آباد موسوم به اراضی حیدرآباد خریداری به واسطه سند 

رسمی شماره 7۵872 مورخ 1318/11/19 دفتر 3 قم )م الف13212(
13- رای شماره 14006033000۵000370-1400/11/2۵مربوط به پرونده کلاسه 140011443000۵000017 
مربوط به آقای جواد عبادی آبدار فرزند اسحق به کدملی 13818۵۵431در قسمتی از/ ششدانگ دامداری به مساحت 
4000مترمربع پلاک شماره فرعی از 41 اصلی شهرستان جعفر آباد موسوم به اراضی مزرعه یوسف آباد خریداری از سند 

رسمی 143940-27-1400/03 دفتر 1۵ قم )م الف13213(
14- رای شماره 14006033000۵000412-1400/12/14مربوط به پرونده کلاسه 140011443000۵000037 
مربوط به آقای محمد علی کوه فرزند حسین به کدملی 038۵9۵764۵در قسمتی از/ ششدانگ زمین مزروعی به مساحت 
334960/26مترمربع پلاک شماره 2فرعی از 3 مکرراصلی)136/2 اصلی(شهرستان جعفر آباد موسوم به شکوهیه مبایعه 

نامه عادی/سند رسمی مع الواسطه از وراث خانم خانمها میراشرافی )م الف13214(
1۵- رای شماره 13996033000۵000218-1399/10/03مربوط به پرونده کلاسه 139811443000۵0000۵2 
مساحت  به  خانه  ششدانگ  از/  قسمتی  0383880238در  کدملی  به  اصغر  فرزند  محمدی  مریم  خانم  به  مربوط 
184/2۵مترمربع پلاک شماره 31 فرعی از ۵۵ اصلی شهرستان جعفر آباد موسوم به اراضی گازران نو مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از امامقلی محمدی )م الف1321۵(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد واملاک جعفریه تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و آفتاب یزد(
تاریخ انتشار اول: ۱۴۰۱/۰۱/۲۰  
تاریخ انتشار دوم: ۱۴۰۱/۰۲/۰۴
محمدرضا خدایاری- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان جعفرآباد
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یک کارشناس مسائل منطقه با تاکید بر اینکه آمریکا، انگلیس و عربستان تاثیرگذاری 
بسیاری بر احزاب پاکستانی دارند، گفت: عمران خان به درستی تقاضای انحلال 
پارلمان را مطرح کرد چراکه می دانست و مطمئن بود که اگر پارلمان با احزابی که با 
خارج از مرزها در ارتباط هستند به همین شیوه کار کند، بحران سیاسی در پاکستان 

عمیق و منجر به برکناری او خواهد شد. 
محمدرضا فرقانی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به تحولات سیاسی اخیر در پاکستان 
با بیان اینکه »دولت پاکستان طی هفته های اخیر شاهد بحران هایی بوده که این 
بحران ها در تاریخ سیاسی پاکستان تقریباً امری عادی است« اظهار کرد: طی 30 
الی 40 سال گذشته تقریباً تمامی دولت های پاکستان با بحران هایی از این دست 
مواجه بوده اند که در مواجهه با آنها از کار برکنار شده اند؛ برخی از دولت ها به صورت 
کودتا توسط نظامیان از قدرت کنار زده شدند و برخی دیگر نیز توسط سیاسیون و 
احزاب سیاسی و با زد و بندهای سیاسی پشت پرده از طریق پارلمان یا توسط رئیس 

جمهوری این کشور به نوعی کنار گذاشته شدند.
عمران خان تحولات عمده و اساسی در پاکستان ایجاد کرد

وی خاطر نشان کرد: گرچه آن چه در پاکستان در حال وقوع است، بحران جدید 
و تازه ای در تاریخ و عرف سیاسی پاکستان نیست اما ویژگی هایی دارد که آن را از 
بحران های مشابه قبلی برجسته تر می کند؛ یکی از این ویژگی ها سیاست های عمران 
خان)نخست وزیر پاکستان( در حوزه سیاست خارجی است. دولت آقای عمران خان 
طی مدتی که بر سر کار بوده، تحولاتی عمده و اساسی در پاکستان به ویژه در بعد 
خارجی ایجاد کرد. این دیپلمات بازنشسته ادامه داد: دولت عمران خان برای پیشبرد 
اهداف سیاست خارجی خود گرایش مطلوبی به سمت همکاری با کشورهای منطقه 
و همچنین در سطح جهانی داشت که تقریباً عملکرد یا رویکردی نو محسوب می شد؛ 
موضع دولت پاکستان در قبال حاکمیت طالبان بر افغانستان از جمله رویکردهای 

جدید عمران خان بود.
فرقانی گفت: زمانی که طالبان در افغانستان به قدرت رسیدند و توانستند با شکست 
دادن دولت اشرف غنی دولت را در دست بگیرند، بر خلاف آنچه بر اساس روال 
پیشین در پاکستان پیش بینی می شد، دولت پاکستان، از به رسمیت شناختن دولت 

طالبان خودداری کرد؛ این یک حرکت جدید در عرصه سیاست خارجی پاکستان 
در مورد افغانستان محسوب می شد که به نظر کارشناسان می توانست نشان دهنده 

تغییرات اساسی در نگاه سیاست خارجی پاکستان باشد.
سفر عمران خان به مسکو برای آمریکا و غرب بسیار گران تمام شد

وی با اشاره به سفر عمران خان به مسکو اظهار کرد: تحول و حرکت دیگر در 
سیاست خارجی پاکستان سفر آقای عمران خان به مسکو و ملاقات با پوتین بود که 
بعد از بیش از دو دهه این کار انجام شد و پاکستان برای نخستین بار در این سطح آن 
هم در زمانی که روسیه به اوکراین حمله کرده بود و سیاست آمریکا و غرب و متحدان 
غربی او بر تحریم پوتین و روسیه متمرکز شده بود، با مسکو ارتباط برقرار کرد. این 
کارشناس مسائل منطقه تاکید کرد: سفر نخست وزیر پاکستان به روسیه برای آمریکا و 
متحدان غربی او که به صورت سنتی متحدان سیاسی و نظامی پاکستان نیز محسوب 

می شوند، بسیار گران تمام و باعث ایجاد دل خوری و نگرانی شدید آنها شد.
فرقانی در ادامه رای ممتنع پاکستان به قطعنامه محکومیت حمله نظامی روسیه به 
خاک اوکراین در مجمع عمومی سازمان ملل را از دیگر ویژگی های تفاوت بحران فعلی 
پاکستان با بحران های مشابه قبلی عنوان و خاطر نشان کرد: ایالات متحده آمریکا و 
متحدان غربی او در سازمان ملل در محکومیت حمله نظامی روسیه به خاک اوکراین 
قطع نامه ای را ارائه کرده بودند و انتظار داشتند که پاکستان نیز از آنها حمایت کند اما 
رای ممتنع پاکستان برای آمریکایی ها بسیار گران تمام شد و غیر قابل تصور بود؛ به 
همین جهت تحولات موجود در پاکستان که از طریق سیاسی درحال پیگیری و انجام 

است را می توان به این عوامل مرتبط دانست.
و گفت: عدم  اشاره کرد  پاکستان  به نقش عربستان در تحولات جاری در  وی 
همکاری پاکستان طی سال های اخیر با عربستان سعودی و متحدان او در جنگ 
یمن و گرایشات آقای عمران خان در سیاست خارجی پاکستان نسبت به روابط با 
جمهوری اسلامی ایران را نیز می توان از دیگر دلایل اصلی و اساسی تحولات جاری 

در پاکستان تلقی کرد.
آمریکا، انگلیس و عربستان تاثیرگذاری بسیاری بر احزاب پاکستان دارند

این دیپلمات بازنشسته همچنین به ارائه تحلیلی درباره آینده تحولات پاکستان 

نظام  پیچیده است؛  پاکستان بسیار  اظهار کرد: تحولات سیاسی در  و  پرداخت 
سیاسی پاکستان مبتنی بر سیستم پارلمانی است و در این نظام احزاب حرف اول را 
می زنند. متأسفانه احزاب سیاسی پاکستان به صورت سنتی سوابق درخشان و خوبی 
در این کشور ندارند؛ بسیاری از احزاب وابستگی هایی به خارج از مرزهای این کشور 
دارند و عمدتاً نیز دو کشور آمریکا و انگلیس و سپس عربستان تاثیرگذاری بسیاری بر 

احزاب سیاسی و مذهبی این کشور داشته و دارند.
عمران خان به درستی تقاضای انحلال پارلمان را مطرح کرد

فرقانی افزود:  به همین جهت بعد از شروع بحران جاری در پاکستان، آقای عمران 
خان به درستی تقاضای انحلال پارلمان را مطرح کرد چراکه می دانست و مطمئن 
بود که اگر پارلمان با احزابی که با خارج از مرزها را ارتباط هستند به همین شیوه کار 
کند، بحران سیاسی در پاکستان عمیق و منجر به برکناری او خواهد شد، به همین 
جهت با درخواست از رئیس جمهوری برای انحلال پارلمان و موافقت او با این موضوع، 

پارلمان منحل شد.
مشخص نیست که اعلام برکناری نخست وزیر 

توسط کابینه دولت قانونی است یا خیر
وی به اعلام برکناری عمران خان توسط کابینه دولت پاکستان اشاره کرد و گفت: 
متاسفانه در روزهای اخیر اعضای کابینه دولت پاکستان که در گروه ها و احزاب 
سیاسی و مذهبی عضویت دارند وارد عمل شدند و به نیابت از احزاب و گروه های خود 
و دستوراتی از سوی این احزاب صادر به اقدام به برکناری نخست وزیر کرده اند که این 
اقدام از نظر حقوقی برای اولین بار در نظام سیاسی پاکستان انجام شده و مشخص 

نیست که قانونی است یا خیر.
ارتش پاکستان فعلًا به صورت غیر مستقیم اهداف خود را دنبال می کند

این کارشناس مسائل منطقه همچنین درباره نقش ارتش پاکستان در تحولات 
جاری در این کشور و احتمال وقوع کودتای نظامی تاکید کرد: ارتش پاکستان 
ارتش قدرتمندی است و کاملًا هم در تحولات سیاسی و نظامی و امنیت و اقتصادی 
پاکستان نقش اساسی دارد و تقریباً تصمیم گیر اصلی در تحولات اساسی است. 
بر اساس اطلاعات موجود، اختلافاتی میان آقای عمران خان و رئیس ستاد ارتش 

وجود دارد. نظامیان در پاکستان معمولًا برای دخالت در امور سیاسی به دو روش 
عمل می کنند؛ نخستین روش دخالت مستقیم است که معمولًا به صورت کودتا انجام 
می شود و تا به حال نیز چندین مرتبه انجام شده و نظامیان با کنار زدن دولت ها، برای 

دوره گذار موقتاً قدرت در دست گرفتند تا زمینه برای برگزاری انتخابات فراهم شود.
فرقانی ادامه داد: روش دیگر دخالت نظامیان پاکستانی، دخالت غیر مستقیم 
سیاسی است؛ در این حالت ارتش با دستگاه های عریض و طویل اطلاعاتی خود با 
تطمیع احزاب، گروه ها و شخصیت های سیاسی و نمایندگان پارلمان یا با تهدید آنها 
مهره چینی می کند و سیاست مورد نظر خود را  پیش می برد. به نظر می رسد که ارتش 
پاکستان تا به امروز تصمیم گرفته که به صورت غیر مستقیم و سیاسی اهداف خود را 
دنبال کند اما اگر شرایط به گونه ای شود که تقابل احزاب، گروه ها و شخصیت های 
سیاسی کشور موجب ناکارامدی وضعیت اداره کشور شود، در آن صورت قطعاً ارتش 

به صورت مستقیم وارد خواهد شد و قدرت را در اختیار خواهد گرفت.
تحولات داخلی در پاکستان تاثیر زیادی

 بر روابط حسنه ایران و پاکستان نمی گذارد
وی همچنین درباره تاثیر تنش های جاری در پاکستان بر روابط با ایران خاطر 
نشان کرد: در طول تاریخ سیاسی دو کشور ایران و پاکستان، با وجود تحولات متعدد 
سیاسی در داخل پاکستان، خوشبختانه این تحولات در روابط دو کشور تاثیر زیادی 
نداشته است. ایران و پاکستان دو کشور واقعاً دوست و برادر هستند و می توان گفت 
که همدیگر را درک می کنند؛ پاکستان تقریباً دارای بهترین موضع سیاسی نسبت به 
جمهوری اسلامی ایران بوده، هست و خواهد بود چراکه پاکستان برای برقراری موازنه 
سیاسی با هند به عنوان دشمن دیرینه خود به روابط حسنه و برادرانه با ایران نیاز دارد.
این دیپلمات بازنشسته در پایان با تاکید بر اینکه به نظر نمی رسد که بحران جاری 
و تحولات داخلی در پاکستان تاثیر زیادی بر روابط حسنه ایران و پاکستان بگذارد، 
اظهار کرد: جمهوری اسلامی ایران بحران جاری در پاکستان را از موضوعات داخلی 
پاکستان می داند و درباره این گونه تحولات نیز همواره سیاست عدم مداخله را در 
پیش گرفته است. ایران معتقد است که این مردم و گروه ها و شخصیت های پاکستانی 

هستند که در نهایت درباره سرنوشت دولت خود تصمیم گیری خواهند کرد.

یک کارشناس مسائل منطقه تشریح کرد:

بانیان وضع موجود پاکستان چه طرف هایی هستند؟

چگونه می توان از توافق حداقلی
 دستاورد حداکثری داشت؟

علیرضا قاسمی
 شواهد بیانگر آن است که خروجی مذاکرات رفع تحریم ها منتج به یک توافق جدید 
خواهد شد. حال این پرسش مطرح می شود که با وجود ضعف های ذاتی این توافق، 

چگونه می توان از آن بهره حداکثری داشت؟ 
به نظر می رسد تمرکز بر نتیجه مذاکرات وین و مطالبه آن از طرف مقابل به جای تمرکز 
بر رفع تحریم ها، خنثی کننده راهبرد طرف غربی و عاملی برای بهبود پیشبرد حداکثری 

منافع ملی ایران باشد.
مذاکرات احیای برجام در وین حدود یک ماه است به صورت رسمی متوقف شده اما با 
وجود این، هنوز تلاش ها برای دستیابی به توافق و احیای برجام در پایتخت طرف های 
مرتبط با برجام ادامه دارد؛ اگرچه در این مدت هیچ چیز در وین نهایی نشده اما آن چیزی 
که کاملا مشخص بوده و مورد تاکید دیپلمات های طرف های حاضر در مذاکرات نیز است، 

مساله نزدیک بودن طرفین به توافق و احیای برجام است.
برجام،  احیای  مذاکرات  از  سیزدهم  دولت  هدف  شده،  بیان  بارها  که  همان گونه 
بهره مندی حداکثری از توافق حداقلی بوده است. به بیانی دیگر، تیم سیاست خارجی 
توافق  این  حداقلی  امتیازهای  از  مذاکرات،  پیگیری  با  تا  بود  آن  بر  سیزدهم  دولت 
بهره برداری حداکثری کند. انتفاع حداکثری از حداقل برجام، هیچگاه در دوران برجام و 
زمان پابرجا بودن آن محقق نشد. برای نمونه جواد ظریف وزیر خارجه وقت، بارها بر نقض 

برجام در دوران باراک اوباما رئیس جمهوری وقت ایالات متحده تاکید کرد.
از سویی دیگر، ضعف ذاتی برجام و محدود بودن مذاکرات، این پرسش را مطرح می کند 
که با وجود پابرجا ماندن تحریم هایی همچون »آیسا، کاتسا و تحریم چرخه دلار« چگونه 

می توان شاهد انتفاع اقتصادی از توافق احتمالی بود؟
در عین حال، دامنه رفع تحریم ها، محدود به تحریم های هسته ای – ثانویه و مالی ایالات 
متحده بوده و همچنان شاهد باقی ماندن ساختار تحریم های اولیه خواهیم بود. در این 
شرایط فعالیت بانک های بزرگ بین الملل با نهادهای ایرانی همچنان با اختلال مواجه 
خواهد بود. امری که »استوارت لوی« معاون وقت اطلاعات مالی و مبارزه با تروریسم 

ایالات متحده در زمان انعقاد برجام به آن اشاره می کند.
پاسخ به این مساله نیازمند بیان چند نکته مهم است:

1. سطح تقابل و اختلاف جمهوری اسلامی ایران و ایالات متحده آمریکا، محدود 
به مساله هسته ای نیست. از این رو حتی در صورت بازگشت ایالات متحده به برجام، 
تقابل این کشور با جمهوری اسلامی ایران همچنان ادامه دار خواهد بود. بنابراین حتی 
در صورت اجرای توافق، آمریکا از هر فرصتی برای اختلال در امتیازهای بدست آمده از 

توافق استفاده خواهد کرد.
از این رو حتی در صورت لغو تحریم های آیسا، کاتسا و تحریم های چرخه دلار، وضعیت 
تجارت بین الملل به شرایط پیش از تحریم باز نخواهد گشت. این نکته را باید یادآور شد که 
افزایش ریسک مبادلات اقتصادی بر کشورهای ثالث، فقط محدود به تحریم ها نخواهد 
بود؛ بلکه می توان وضعیتی را تصور کرد که بدون اعمال تحریم و فقط با افزایش ریسک 
تعامل، فعالیت های کشور هدف را محدود کند. به عنوان نمونه در زمان تصدی »خوآن 
زاراته« معاون وقت مبارزه با تروریسم و اطلاعات مالی خزانه داری ایالات متحده در دولت 
جرج بوش، این دولت موفق شد بدون اعمال تحریم بر اقتصاد کره شمالی، مبادلات 

بین المللی آن را محدود کند.
2. در حال حاضر تحریم های اثرگذار بر مبادلات اقتصادی ایران در سطح بین الملل، 
مربوط به تحریم های کنگره آمریکاست. از سویی دیگر در موضوع تحریم های ایران 
شاهد چینش دیواره های تحریمی هستیم. به بیانی دیگر تحریم های اثرگذار ذیل قوانین 
تحریمی مختلف و دسته بندی های متعدد قرار گرفته است. بنابراین رفع همه آنها مستلزم 
تغییر در ساختار تقنینی قوانین ایالات متحده است. امری که با توجه به وضعیت دولت 
ایالات متحده و مخالفت کنگره آمریکا با توافق، غیرممکن است؛ با وجود این موارد، 

راهکار چیست؟
مطالبه نتیجه برجام از طرف مقابل

در همین راستا به نظر می رسد راهکار مناسب برای بهره مندی از امتیازهای مذاکرات 
وین، تمرکز بر نتایج توافق و مطالبه امتیازهای آن به صورت عینی و راستی آزمایی شده با 
معیارهای کمی و سپردن فرآیند آن به طرف مقابل است. به بیانی دیگر می توان به جای 
مطالبه رفع تحریم از طرف مقابل، دستاوردهای رفع تحریم یا انتفاع اقتصادی مورد نظر از 

توافق را مطالبه و شیوه تحقق آن را به طرف مقابل واگذار کرد.
برای مثال در حوزه فروش نفت و راستی آزمایی آن، می توان مساله ارزیابی فروش 
مقدار معینی از نفت و بازگشت پول آن در بازه های زمانی معین را مطرح کرد. در این 
حالت به جای درگیرشدن با دیوار تحریم ها و قرارگرفتن در آن، این راهبرد طرف مقابل 

را خنثی کرد.
در چنین شرایطی، طرف آمریکایی موظف است با ایجاد ساختار مناسب برای فروش 
نفت ایران و انتقال پول آن، اقدام به فراهم کردن مقدمات توافق کند. حال ممکن است این 
امر از طریق تعلیق تحریم های چرخ دلار یا صدور مجوزهای موردی یا حتی چشم پوشی 
ایران، مطالبه دستاورهای عینی و  طرف آمریکایی باشد. در چنین شرایطی موضع 

ملموس امتیازهای توافق خواهد بود.
امکان  باشد،  و ملموس  احتمالی کمی  توافق  امتیازات  نکنیم که هر چه  فراموش 
بهره مندی بیشتری از توافق را فراهم ساخته و راهبرد طرف غربی مبنی بر سنگ اندازی 
در مسیر انتفاع اقتصادی ایران را خنثی می کند. بنابراین مطالبه نتایج رفع تحریم به جای 

خود تحریم، کمک شایانی در پیشبرد منافع ملی خواهد داشت.

دبیرکل حزب اراده ملت گفت: متاسفانه امروز، مسئولیت ها در کشور مکان تاخت 
و تاز افرادی شده است که به هر قیمتی به دنبال مقام هستند و مجال کنش برای 
فرصت طلب ها بیشتر از آدم های دلسوز فراهم است. در نتیجه با نوع نگاهی که همه 
چیز را سیاسی و امنیتی می بیند، فاصله ها بیشتر شده و عملا احساس می شود 

گاهی مردم و حاکمیت یکدیگر را درک نمی کنند. 
احمد حکیمی پور در گفت وگو باایلنا، در پاسخ به این سوال که راهکار افزایش 
اعتماد و مشارکت مردم در امور کشور چیست، گفت: با توجه به تجارب نظام های 
اجتماعی در دنیای قدیم و جدید، تجربیات بشر نشان داده وقتی مردم احساس 
کنند در سرنوشت خود، حق مشارکت و دخالت دارند، انگیزه آنها بالا رفته و با 

حساسیت و احساس مسئولیت بیشتری با این موضوع برخورد خواهند کرد.
وی افزود: مهم ترین راهکار این است که مردم به این باور برسند با مشارکتی که 
انجام می دهند، چه تغییری در شرایط زندگی و خواسته هایی که برای آن ها مهم 

است، ایجاد می شود.
این فعال سیاسی تصریح کرد: مشارکت سیاسی اجتماعی یک بحث دو طرفه 
است. همان طور که از اسم مشارکت برمی آید، نوعی »شراکت« است. طرف های 
موجود در شراکت باید سود و منفعتی را احساس کنند. این منفعت می تواند از 
هر بُعدی مثل منفعت اقتصادی، فرهنگی، معنوی و مادی داشته باشد و باعث 
انگیزش او شود. یعنی فرد به این اعتقاد برسد که در صورت مشارکت، بهبودی در 
وضعیت جامعه و او ایجاد شده، مطالبات و خواسته هایی که مردم دارند تحقق پیدا 

کرده و برای او این موضوع قابل لمس باشد. این مهم ترین دلیل مشارکت است.
حکیمی پور گفت: از سوی دیگر باید کاری انجام شود تا میل مشارکت به شکل 
فرهنگ عمومی دربیاید. این امر، فرهنگی بوده و به مرور در یک کشور و جامعه رخ 
خواهد داد. زمانی این موضوع اتفاق خواهد افتاد که مردم احساس کنند، نظارت  
آن ها بر کارگزاران و دست اندرکاران امور، نظارت کامل، هدفمند و نتیجه بخش است.

وی افزود: نظارت فقط از طریق انتخابات انجام نمی شود. انتخابات مدخلیت و 
قرارداد اجتماعی است که شکل حقوقی تضمین شده به خود می گیرد. اما این 
موضوع باید دائمی باشد. موضوع نظارت، مطالبه گری و رصد دست اندرکاران 
امور باید دائما در طول سال و تمام دوران حیات سیاسی و اجتماعی مردم وجود 
داشته باشد.  تحقق این امر، نیاز به نهادسازی و ایجاد تشکل های صنفی و سیاسی 
دارد که کار مشارکت نتیجه بخش را استمرار می دهند. در دنیای جدید همه این 
موضوعات اثبات شده است و تجربه کشورهای مختلف نشان می دهد هرکجا 
مشارکت عقلانی، هدفمند و قابل سنجش وجود داشته، شرایط بهبود پیدا کرده 

است.
حکیمی پور گفت: امروز با توجه به اینکه کشور ما نظام جمهوری است و در آن 
انتخابات به رسمیت شناخته شده و اداره کشور از طریق انتخابات و با رای مردم 
انجام می شود، اثر این موضوع باید در زندگی مردم کاملا معلوم شود. اما در این 

موضوع مشکل داریم، بارها و بارها کارشناسان در این زمینه صحبت کردند.
دبیرکل حزب اراده ملت در پاسخ به این سوال که باید چه کارهایی در موضوع 
کاهش اعتراضات معیشتی مردم انجام داد، گفت: باید به خواسته آنان توجه شود 
تا وضعیت معیشتی مردم بهبود پیدا کند. اعتراضات معیشتی جزو مدنی ترین 
اعتراضات در کشور بوده و اهداف و خواسته های این اعتراضات هم کاملا روشن 
و ملموس است. مسئولان باید با نمایندگان معترضان که مطالبات آنان را پیگیری 
می کنند صحبت کرده و موضوع را حل کنند. این اعتراضات در مسیر نرم، قانونی و 
حقوقی وجود دارد که مطالبات را به صورت مدنی پیگیری می کنند و نباید با اینگونه 

مسائل برخورد سخت انجام شود.
وی افزود: حل این مشکل بستگی به تدبیر دست اندرکاران دارد که با خواسته های 
قانونی و حقوقی مردم برخورد سخت انجام ندهند. مردم وقتی ببینند خواسته ها و 
مطالباتشان دیده و شنیده می شود و مسئولان به دنبال راه حلی برای حل مشکلات 

مطالبه گران  و  مسئولان  بین  گفت و گو  راه های  اما  می شوند.  دلگرم  هستند، 
هموار نشده و همچنان بی اعتمادی وجود دارد و امروز باید به دنبال حل بحران 

بی اعتمادی بود.
راه حل از بین بردن شکاف نسل ها، حکمرانی عقلانی و قانونمند است 

دبیرکل حزب اراده ملت درباره ترمیم شکاف میان نسل ها گفت: اختلاف نسل ها 
را در چارچوب  نتوانند بحران مشارکت  در کشور ما وجود دارد. کشورهایی که 
هنجارهای موجود حل کنند، شکاف ها روز به روز عمیق تر و با بهانه های کوچک 
فعال می شود. سال های سال است که شکاف نسلی، اقتصادی، قومی - فرهنگی و 
مذهبی را داریم. متاسفانه گاهی اوقات هم فعال شده و حل این شکاف ها به تعویق 
می افتد. این شکاف ها در سطح و عمق بوده و روی هم تلنبار شدند و زمانی که فعال 

شوند، آثار و تبعات آن عمیق و سنگین خواهد بود.
وی افزود: تنها راه حل از بین بردن شکاف نسل ها، حکمرانی عقلانی و قانونمند 
است. در کشوری که نظام آن جمهوری و مبتنی بر رای مردم است، نهادهایی که 
نقش واسطه دارند نباید نصف و نیمه و به شکل کاریکاتور وجود داشته باشند. باید 
حضور واسطه ها را جدی گرفت و روی آنها سرمایه گذاری کرد. امروز نه تنها در این 
زمینه بهایی داده نشده و سرمایه گذاری هم صورت نگرفته بلکه به نوعی حضور 

آن ها را هم محدود می کنند. 
و  احزاب  سازمان ها،  نهادها،  که  هم  زمانی  کرد:  تصریح  سیاسی  فعال  این 
گروه های مدنی بین مردم و مسئولان ضعیف شوند، به کنار رفته و منفعل می شوند. 
در اینجا آن حالت طبیعی معادله به هم خورده و مشکل ایجاد می شود. امروز 
مشکل ما این است که مسئله به خوبی روشن می شود اما آن فرآیندی که باید این 
مسائل را حل کند، نداریم. این چرخه معیوب است و به جای آنکه بهبودی حاصل 

شود، شرایط بدتر می شود.
دبیرکل حزب اراده ملت گفت: انتخابات روز به روز محدودتر و مشارکت گریزتر 
شده، مردم روز به روز ناامیدتر می شوند و در مورد نسل ها همین روند تکرار می شود. 
نسل امروز وقتی می بیند سر پدرانشان چه اتفاقی افتاده، راه خود را کج می کنند. 
حالا میان نسل امروز با گذشته انقطاعی ایجاده شده است که می گویند شما 
هر کاری کردید حاصل آن برای ما امیدوارکننده نبوده و ما علاقه ای نداریم که 
مسیرشما را دنبال کنیم. ما مسیر خودمان را می رویم. بنابراین اسم آن را انقطاع 

تجربی تاریخ یک ملت می گذارم.
 باید نگاه امنیتی و سیاسی به نگاه حقوقی و قانونی تغییر کند 

حکیمی پور درباره اینکه نقش حاکمیت در این اتفاقات چیست و در کجا باید 
نقش خود را ایفا کند تا این نیازها را برطرف کند، گفت: اگر مسئولان خود را از ملت 
بدانند، دیگر نمی شود گفت حاکمیت و ملت جدا هستند. مشکل امروز ما این است 
که این فاصله زیاد شده است. اوایل انقلاب هیچ فاصله ای میان حاکمیت و ملت 

نبود. اما امروز این فاصله زیاد و بی اعتمادی ایجاد شده است.
وی افزود: متاسفانه امروز، مسئولیت ها در کشور  مکان تاخت و تاز افرادی شده 
است که به هر قیمتی به دنبال مقام هستند و مجال کنش برای فرصت طلب ها 
بیشتر از آدم های دلسوز فراهم است. در نتیجه با نوع نگاهی که همه چیز را سیاسی 
و امنیتی می بیند، این فاصله بیشتر شده و عملا احساس می شود گاهی مردم و 
حاکمیت یکدیگر را درک نمی کنند. معتقدم که این فاصله باید کم و نگاه ها عوض 
شود. این مورد دیگر ارتباطی به مردم ندارد بلکه مسئولان باید چشم ها را شسته و 

جور دیگری ببینند.
وی تصریح کرد: تا زمانی که نگاه به مسائل جامعه ایران از دریچه تئوری توطئه 
است، باعث می شود تا دلسوختگان و دلسوزان کشور حذف شوند و از طرف دیگر 
راه برای نفوذ، ضربه به سیستم از طریق متملقان و چاپلوسانی که به سرعت رنگ 
عوض می کنند، فراهم شود. بنابراین باید نگاه امنیتی و سیاسی به نگاه حقوقی و 

قانونی تغییر کند. این موضوع کمک می کند تا فضا مقداری تلطیف شود.

احمد حکیمی پور :

امروزمجال کنش برای فرصت طلب ها بیشتر از آدم های دلسوز فراهم است 

فرجی راد تحلیل گر ارشد سیاست خارجی:

ظرفیت توقف مذاکرات در حال اتمام است

یک تحلیل گر ارشد سیاست خارجی گفت: تیم بایدن در 
تلاش است تا گروه های مخالف برداشته شدن تحریم سپاه 
را به نحوی با خود همراه کرده و با اتخاذ سیاستی بینابین هم 
ایران و هم کنگره را راضی نگاه دارد و من معتقدم زمانی لازم 
است تا آن ها بتوانند به موفقیت دست پیدا کنند که البته این 

زمان نمی تواند خیلی درازمدت باشد 
عبدالرضا فرجی راد در گفت وگو باایلنا،  در تحلیل دلایل 
طولانی شدن توقف رخ داده در مذاکرات وین و در پاسخ 
به این سوال که با توجه به تاکید طرف ایرانی بر فرسایشی 
نشدن روند احیای برجام، دو طرف ایران و ایالات متحده تا 
چه زمانی به این شرایط زمان خواهند داد، گفت: در حال 
حاضر نمی توان به این پروسه صفت فرسایشی اطلاق کرد؛ 
چراکه تنها یک موضوع خاص باقیمانده که طرف ایرانی 
می گوید باید تحریم سپاه برداشته شود و علت را نیز در این 
مساله می داند که سپاه با بخشی از اقتصاد کشور مرتبط 
است و طبیعتا وقتی ما می گوییم سپاه از لیست گروه های 
سیاه خارج و تحریم آن برداشته شود، در واقع به این دلیل 
است که اقتصاد کشور آزاد شود و اگر این اتفاق رخ ندهد 
باز هم برجام بصورت ناقص اجرا خواهد شد و این در حالی 
است که طرف آمریکایی نیز اصرار دارد و می گوید این مورد 

مربوط به بندهای برجام نیست.
وی ادامه داد: معتقدم تیم آقای بایدن می خواهد به شکلی 
این مشکل را حل کند تا گره توافق باز شود چرا که عدم 
موفقیت این مذاکرات مشکلات به مراتب بیشتری برای آن ها 
به همراه خواهد داشت اما از طرفی حل و فصل این موضوع 

باقی مانده هم مخالفانن سرسختی چه در داخل آمریکا و چه 
در منطقه دارد؛ به این معنا که هم در داخل حزب دموکرات 
و جمهوری خواهان تندرو با این موضوع مخالف هستند و 
در منطقه نیز اسرائیل، عربستان، امارات و برخی دیگر از 

کشورها از آن استقبال نمی کنند. 
وی افزود: البته بارها نیز پیش آمده که آمریکایی ها بدون 
تصمیم  اتخاذ  به  اقدام  منطقه  حساسیت های  به  توجه 
کرده اند و در دوره اوباما و زمان امضای توافق 201۵ نیز 
شاهد همین مساله بودیم اما در رابطه با داخل آمریکا، تیم 
با  نحوی  به  را  تا گروه های مخالف  است  در تلاش  بایدن 
خود همراه کرده و با اتخاذ سیاستی بینابین هم ایران و هم 
کنگره را راضی نگاه دارد و من معتقدم زمانی لازم است تا 
آن ها بتوانند به موفقیت دست پیدا کنند که البته این زمان 
نمی تواند خیلی درازمدت باشد و طبیعتا باید بین یک هفته 
تا 10 روز آینده به سرانجام برسد؛ چراکه ظرفیت توقف به این 
شکل در حال اتمام است و دو طرف نیز راه حلی جز توافق 

ندارند. 
این دیپلمات پیشین در پاسخ به این سوال که در خصوص 
امروز دیدگاه های متفاوتی  بر شرایط  اوکراین  تاثیر بحران 
وجود دارد، تا چه میزان می توان این تنش روزافزون را بر 

توقف طولانی مدت مذاکرات تاثیرگذار دانست، گفت: این 
جنگ دشمنی جدی میان روسیه و غرب ایجاد کرده و ایران 
هم دوست روسیه است و کسی این مساله را انکار نمی کند؛ 
طبیعتا ایران دشمنی هم با آمریکا دارد و در این شرایط ایران، 
روسیه را رها نخواهد کرد تا با ایالات متحده توافق کند؛ با این 
حال نمی خواهم بگویم دلیل اصلی توقف مذاکرات وابسته 
به این موضوع است اما نمی تواند بی تاثیر هم باشد؛ چراکه 
دقیقا پس از بحران اوکراین این توقف طولانی ایجاد شد. 
حالا اگر بخواهیم صحبت های آقای جوزپ بوررل را ملاک 
قرار دهیم ایشان هم معتقد است یک موضوعی مطرح شده 
و این موضوع باید مورد کنکاش واقع شود که در نهایت یا 
طرف آمریکایی بپذیرد یا طرف ایرانی قانع شود و اما ایشان 
هم اشاره کرده که مساله جنگ روسیه و اوکراین روی این 

توقف بی تاثیر نبوده است. 
وی ادامه داد: البته می دانید که از نظر من مذاکرات تمام 
شده و روی بسیاری از مسائل توافق شده و تنها موضوع 
خاص سپاه باقیمانده و به عنوان مانع نقش بازی می کند 
و اگر طرف آمریکایی پیشنهادی ارائه دهد که من معتقدم 
می دهد و طرف ایرانی هم قبول کند، طبیعتا با یک جلسه 

می توان به جمع بندی رسید. 
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زنان ، در خانه مردان ، اختیار هیچ سود و زیانی 
را برای خود ندارند . آنان امانت خدا در نزد شما 
هستند . بنا بر این ، به آنان گزند نزنید و با ایشان 

بدرفتاری نکنید .

شنبه -20فروردین ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5476

مستدرك الوسائل : ج ١٤ ص ٢5١ ح ١66٢٢ و ص ٣٢5 ح ١68٤0 وفیه »عقد الرجال« بدل »عند الرجال« وکلاهما نقلًا

انتصابات جدید در استانداری قم
با حکم استاندار قم، عباس شیر محمدی به عنوان سرپرست دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم 
منصوب شد. به گزارش روابط عمومی استانداری قم در حکم سید محمد تقی شاهچراغی خطاب به عباس 
شیرمحمدی آمده است: با عنایت به تعهد، سوابق و تجارب جنابعالی و پیشنهاد معاون هماهنگی امور اقتصادی، به 
موجب این ابلاغ به سمت سرپرست دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم منصوب می شوید.شیرمحمدی 
پیش از این مسئولیت دفتر اتباع استانداری قم را بر عهده داشت.همچنین با حکم استاندار قم چند انتصاب دیگر 
در زیرمجموعه های استانداری انجام شد، در همین راستا استاندار قم در حکمی، میثم سلطانی را به سمت بخشدار 
بخش قاهان شهرستان جعفرآباد منصوب کرد. همچنین استاندار قم، در حکمی ابوالفضل شهیدی مهر را به عنوان 
سرپرست دفتر هماهنگی امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری منصوب کرد. در ادامه این انتصابات استاندار قم 
در حکمی، مهدی متقیان مدیرکل پدافند غیر عامل استانداری را به عنوان مسئول نظارت بر چگونگی و مدیریت 
مصرف حامل های انرژی در دستگاه های اجرایی استان تعیین و معرفی کرد.  همچنین با حکم استاندار قم، حسن 

بافرانی به عنوان بخشدار خلجستان منصوب و در سمت خود ابقا شد.

علی دایی: هیچ بحثی با سفیر ایران در قطر نداشتم 
طی چند روزاخیر در کانال های ورزشی و بعضا سیاسی، شایعه ای مبنی بر درخواست سفیر ایران در قطر از علی 
دایی برای باز کردن کراوات قبل از حضور روی سن مراسم قرعه کشی فیفا، پخش شده است. دایی در این باره کامل 
توضیح داد.علی دایی با اشاره به جدا بودن محل استقرار مدعوین با برگزارکنندگان مراسم و مهمانان ویژه فیفا که قرار 
بود روی سن بایستند، توضیح داد که اصلا دیدار و گفت  وگویی با سفیر نداشته و چنین درخواستی از او نشده است، 
چون او به همراه سایر مهمانان ویژه مراسم قرعه کشی، پشت سن حاضر بوده و قبل از شروع مراسم هم با سفیر ایران 

روبرو نشده بود که بخواهد مکالمه ای با این مضمون یا هر محتوای دیگری صورت گرفته باشد.

آخرین وضعیت کرونا دراستان قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طی شبانه روز گذشته، 97 آزمایش کرونا در این استان صورت گرفته 
که نتیجه 40 مورد آن مثبت بوده است. به گزارش عصر جمعه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی 
مصری در گفت وگویی اظهار داشت: در 24 ساعت منتهی به نوزدهم فروردین ماه جاری، 38 بیمار با علائم کرونا 
توسط اورژانس مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.وی کل بیماران بستری کرونا مثبت در بیمارستان های 
استان را 22 تَن ذکر کرد و افزود: 10 تَن به دلیل وخیم بودن وضعیت جسمی، در بخش مراقبت های ویژه نگهداری 
می شوند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: خوشبختانه از میان افراد کرونا مثبت هیچ فوتی نداشتیم.مصری 
بیان کرد: از ابتدای اجرای طرح همگانی واکسیناسیون کرونا در قم، یک میلیون و 839 هزار و ۵42 دُز واکسن 
به جامعه هدف تزریق شده است.قم از بیست وهشتم اسفندماه سال قبل در فهرست مناطق زرد و نسبتا پرخطر 

کرونایی قرار دارد..

انتصاب مدیر جدید روابط عمومی حرم حضرت معصومه)س( 
تولیت حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( با صدور حکمی حجت الاسلام علی قاسمی را به عنوان مدیر روابط عمومی 
و تبلیغات آستان مقدس منصوب کرد. آیت الله سیدمحمد سعیدی تولیت آستان مقدس بانوی کرامت طی حکمی 

حجت الاسلام علی قاسمی را به سمت مدیر روابط عمومی این آستان مقدس منصوب کرد.

انتقال دو تابلوی حدترخص قم به مکان جدید
به خاطر توسعه شهر مقدس قم، دو تابلوی حدترخص قم به مکان جدید انتقال یافت. مدیر ستاد اقامه نماز استان 
قم گفت: تابلوهای حدترخص جاده قم - سلفچگان به دو کیلومتر عقب تر و تابلوی آزاد راه قم- تهران نیز با یک 
کیلومتر تغییر، به قبل از مجتمع خدمات رفاهی مهتاب منتقل شد.خامه یار افزود: این انتقال با توجه به توسعه شهر 

قم و بنا به کارشناسی ها صورت گرفته انجام شد.

پیش بینی جدید احمدی نژاد از آینده جنگ در اوکراین
محمود احمدی نژاد در ادامه اظهارات جدید و اعلام مواضع خود در توئیتی، نگاهی به تحولات اوکراین داشته 
است.رئیس جمهور سابق کشور در توئیتی نوشت: پوتین پس از مواجهه با مقاومت سرسختانه مردم اوکراین و تحمل 
شکست در جبهه های مختلف، درصدد تجزیه این کشور به دو بخش مستقل برآمده است. شواهد نیز از موافقت و 

همراهی آمریکا با این امر حکایت می کند!

مدیرکل دامپزشکی استان قم:

هفت تُن فرآورده خام دامی غیربهداشتی
 در قم معدوم شد

 مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت: در بازرسی های صورت گرفته از مراکز عرضه فرآورده های خام 
دامی، هفت هزار و 426 کیلوگرم فرآورده خام دامی غیربهداشتی در این استان ضبط و معدوم شد. 

مهدی رفیعی محمدی افزود: طرح تشدید نظارت بر فرآورده های خام دامی از 14 اسفندماه سال گذشته 
آغاز شده و تا 1۵ اردیبهشت ماه امسال ادامه دارد. وی اضافه کرد: در طول یک ماه از اجرای این طرح،  
بیش از 2 هزار و 100 مورد بازدید از مراکز عرضه فرآورده های خام دامی صورت گرفت و 3۵3 مورد موارد 
غیربهداشتی شناسایی و منجر به 20 مورد نمونه برداری شد. وی ادامه داد: در سطح مراکز عرضه نیز حدود 
هفت هزار و 426 کیلوگرم فرآورده های خام دامی ضبط و معدوم، پنج پرونده تشکیل و به مراجع قضایی 
ارجاع شد. رفیعی خاطرنشان کرد: در این مدت، در سطح کشتارگاه های دام ۵3 هزار و ۵00 راس دام 
سبک و یک هزار و ۵81 راس دام سنگین کشتار شده است. به گفته وی، در کشتارگاه های دام 17 هزار 
و 600 کیلوگرم لاشه و در کشتارگاه های طیور 787 هزار قطعه طیور کشتار شده و هفت تن گوشت مرغ 
غیربهداشتی از چرخه مصرف خارج شد. وی بیان کرد: در اجرای این طرح، 10 تیم نظارت دامپزشکی 
در روزهای تعطیل و غیرتعطیل از ساعت 8 تا 20 فعالیت می کنند که 2 تیم در شهرهای کهک و جعفریه 
و هشت تیم در شهر قم بر کشتارگاه های دام و طیور و مراکز عرضه فرآورده های خام دامی نظارت دارند. 
مدیرکل دامپزشکی قم افزود: در این مدت بر بعضی مراکز عرضه که در مسیر زائران بودند، از جمله 
رستوران ها، هتل ها، چلوکبابی ها، مراکز عرضه فرآورده های خام دامی و قصابی ها تمرکز ویژه صورت گرفت. 
وی اضافه کرد: کشیک آزمایشگاه ها و داروخانه ها در این ایام فعال بودند تا خدمات رسانی به دامداران، 
مرغداران و بهره برداران به نحو مطلوب صورت گیرد. به گفته وی،  امسال برای اولین بار در روزهای 12 و 
13 فروردین ماه مرغ تازه در سطح شهر عرضه شد و کشتارگاه ها کشیک فعال بودند. رفیعی تاکید کرد: 
شهروندان می توانند تخلفات بهداشتی را به شماره تلفن های 1۵12 و 361234۵6 اطلاع دهند. وی 
همچنین گفت: با توجه به این که در استان قم الزامی بودن بسته بندی مرغ در تمام سطوح اجرا می شود، از 
شهروندان درخواست داریم هرگونه محصولات مرغ را فقط به صورت بسته بندی که توسط مراکز مجاز انجام 
شده، تهیه کنند و از خرید قطعات مرغ به صورت فله یا پاکت های درباز خودداری کنند. وی با بیان این که 
عرضه مرغ به صورت فله غیربهداشتی است، افزود: اگر شهروندی تمایل به خرید مرغ قطعه قطعه شده 

دارد، ابتدا مرغ را به صورت کامل خرید نماید، سپس درخواست کند در همان مرکز مرغ قطعه قطعه شود.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

۵ آپارتمان، طعمه سارق غیربومی 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری یک سارق غیر بومی و اعتراف نامبرده به ۵ فقره 
سرقت منزل در قم خبر داد  سردار بهادر اسماعیلیاظهارداشت: در پي وقوع چندین فقره سرقت از 
آپارتمان های سطح شهر، موضوع با جدیت در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت. 
وی افزود: در ادامه با اعزام کارآگاهان به محل هاي سرقت و بازبیني دوربین هاي مداربسته مشخص 
شد سارق با پارک خودرو پراید خود در خیابان هاي اطراف به صورت پیاده محل سرقت را شناسایي و 
اقدام به سرقت مي کند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: سپس با گستره تحقیقات، هویت 
سارق اهل یکی از شهرستان های غربی کشور مشخص و با هماهنگی مقام قضائی و تعامل با پلیس 
آگاهی آن شهرستان نامبرده دستگیر و به قم منتقل شد. سردار اسماعیلی تصریح کرد: در نهایت متهم 
طی تحقیقات صورت گرفته به ۵ فقره سرقت اعتراف و به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف یک دستگاه موتورسیکلت13۰۰ قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف یک دستگاه موتورسیکلت1300 سی سی قاچاق به ارزش 
8 میلیارد ریال در قم خبر داد  سرهنگ امیرمختاری  در تشریح این خبر گفت: در پی کسب خبری 
مبنی بر نگهداری موتورسیکلت سنگین قاچاق توسط فردی در یک کارواش، رسیدگی به موضوع 
در دستور کار مأموران انتظامی کلانتری 21 یزدانشهر قرار گرفت. وی افزود: مأموران کلانتری 21 با 
انجام یک سری اقدامات اطلاعاتی، موفق به شناسایی گاراژ موصوف شده و با هماهنگی مقام قضائی 
از این واحد صنفی بازدید و بازرسی به عمل آمد که در نتیجه یک دستگاه موتورسیکلت هوندا 1300 
سی سی قاچاق کشف شد. فرمانده انتظامی شهرستان قم بیان داشت: برابر اعلام کارشناسان ارزش 
موتورسیکلت مکشوفه 8 میلیارد ریال برآورد شده است. سرهنگ مختاری با قدردانی از همیاری مردم 
شریف استان قم، ضمن اشاره به برخورد قاطع پلیس با قاچاقچیان کالا به صورت مستمر خاطرنشان 
کرد: شهروندان عزیز مي توانند هرگونه اطلاعات خود را از طریق تلفن 110 و همچنین پیشنهاد، انتقاد، 

شکایت و تقدیر از عملکرد کارکنان را از طریق سامانه 197 مطرح کنند.

مدیرکل محیط زیست استان قم در دیدار با فرماندار شهرستان کهک:

توسعه کهک متناسب با شرایط زیست محیطی این شهرستان باشد
 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: 
در  و خدماتی در شهرستان کهک  توسعه صنعتی 
این استان باید متناسب با شرایط زیستی و وضعیت 

اقلیمی این منطقه ارزشمند باشد. 
با فرماندار  سید رضا موسوی مشکینی در دیدار 
این  داشت:  اظهار  سخنانی  در  کهک  شهرستان 
شهرستان در هر دو حوزه محیط زیست طبیعی و 
انسانی دارای ظرفیت های بسیار چشمگیری است 

که باید مورد توجه قرار بگیرد.
گسترده  حضور  به  توجه  با  اینکه  بیان  با  وی 
صنعتی،  توسعه  کهک،  شهرستان  در  گردشگران 
خدماتی و گردشگری در این منطقه باید متناسب 
باشد،  آن  اقلیمی  وضعیت  و  زیستی  شرایط  با 
خاطرنشان کرد: به طور حتم باید برای عدم استقرار 

صنایع آلاینده و توسعه صنعت پاک و سبز در کهک 
برنامه ریزی کنیم.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره 
ضرورت  بر  سیرو،  صنعتی  شهرک  توسعه  طرح  به 
ساماندهی چاههای ذغال صرم تأکید کرد و گفت: 
فعالان تولید ذغال در این منطقه باید به دنبال راه 
اندازی واحدهای صنعتی بدون آلایندگی در شهرک 

های تخصصی مربوطه باشند.
باید برای حفظ کاربری باغ های شهرستان 

کهک تلاش شود 
وی لزوم توجه بیشتر به مدیریت پسماندها و نخاله 
های ساختمانی شهرستان کهک را نیز مورد توجه 
قرار داد و گفت: باید جانمایی مناسبی برای تخلیه 
پسماندهای شهرها و روستاهای این شهرستان به 

صورت تجمیعی انجام شده و از تفکیک غیربهداشتی 
زباله در محل تخلیه به شدت جلوگیری شود.

موسوی با بیان اینکه باید برای حفظ کاربری باغ 
کرد:  تصریح  شود،  تلاش  کهک  شهرستان  های 
و  اجرایی  دستگاههای  میان  هماهنگی  و  تعامل 
نظارتی در شهرستان تازه تأسیس کهک بسیار مهم 
بوده و باید از تخلفات زیست محیطی در منطقه به 

شدت جلوگیری شود.
ارزشمند  زیستی  تنوع  به  اشاره  با  پایان  در  وی 
در منطقه شکار ممنوع کهک، گفت: ارتقاء سطح 
بانی، عدم  پاسگاه های محیط  حفاظتی، ساخت 
تجاوز به حقابه های زیست محیطی و حفظ و حراست 
و  صنایع  اندازی  دست  از  طبیعی  زیستگاه  این 

متخلفان، بسیار اهمیت دارد.

 رییس کل دادگستری استان قم وضعیت نگهداری کالاها در انبار سازمان اموال 
تملیکی قم را رضایت بخش دانسته و در جهت تسریع در تعیین تکلیف این اموال، 

دستورات قضایی لازم را صادر کرد.
رئیس کل دادگستری استان قم، دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم و معاون 
مالی، پشتیبانی و عمرانی دادگستری کل استان قم از انبار سازمان جمع آوری و 

نگهداری اموال تملیکی استان قم بازدید کردند.
حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری، ضمن بازدید از بخش های مختلف این انبار 
و پیگیری نتایج بازدیدهای قبلی، اظهار داشت: هر چند موضوع نظارت بر انبارهای 
اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان قم از یکسال گذشته در دستور کار بوده 
و بازدیدهای مکرری از این انبارها انجام گرفته است و نتایج خوبی در جهت ساماندهی 
این انبارها بدنبال داشته است؛ اما به دستور ریاست قوه قضائیه در خصوص تعیین 

تکلیف اموال تملیکی کشور، این بازدید صورت گرفته است.
رئیس کل دادگستری استان قم وضعیت شرایط نگهداری کالاها در این انبار را 
رضایت بخش دانسته و در راستای تداوم و استمرار انجام اقدامات جهادی در جهت 
تسریع در تعیین تکلیف اموال، دستورات قضائی لازم را به منظور رسیدگی بهنگام و 
رفع موانع موجود صادر کرد. در ادامه این بازدید حجت الاسلام والمسلمین غریب، 
دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم نیز اظهار داشت: در طی یکسال اخیر 

بازدیدهای مکرری از انبار اموال تملیکی استان قم صورت گرفته است.
حجت الاسلام والمسلمین غریب افزود: بخشی از عدم تعیین تکلیف این کالاها، عدم 
تسریع در پاسخگویی از سوی مراجع مربوطه به استعلامات است و در این خصوص 
بصورت جدی پیگیرهای لازم از سوی مراجع پاسخگو را انجام خواهیم داد تا حقوق 

بیت المال و اموال مردم تضییع نشود.

رئیس کل دادگستری استان قم:

شرایط انبار سازمان اموال تملیکی قم رضایت بخش است

شهردار قم تاکید کرد؛

لزوم تسهیل دسترسی زائران
 به حرم مطهر حضرت معصومه)س(

اولویت های حرکت شهرداری در سال جاری را تسهیل  از   شهردار قم یکی 
دسترسی مردم و زائران کریمه اهل بیت )س( به حرم مطهر حضرت معصومه)س( 

برشمرد.
سید مرتضی سقائیان نژاد، توجه به مسئله تأمین پارکینگ در شهر قم را یکی 
دیگر از اولویت های کاری شهرداری در سال جاری دانست و ابراز کرد: مسئله دیگر 
تسهیل گری در دسترسی زائران به حرم مطهر که باید به طور ویژه مورد توجه قرار 

بگیرد.
وی سیما و منظر شهری را از دیگر مسائل مهم شهر قم و از اولویت های کاری 
شهرداری قم در سال 1401 دانست و افزود: برای طراحی الگوی معماری ایرانی 

اسلامی آماده همکاری با متخصصین شهرسازی و نهادهای حوزوی هستیم.
سقائیان نژاد گفت: بروز رسانی ضوابط اجرای نماهای ساختمانی با محوریت 
معاونت شهرسازی یکی از اقداماتی است که باید در اولویت قرار گرفته و از طریق 

تشکیل کمیته های تخصصی در سطح مناطق و شهرداری مرکز پیگیری شود.
وی همچنین خواستار فعال شدن دوباره کمیته سیما و منظر استان با هدف 
نمای  اجرای  ضوابط  بروزرسانی  و  معماری  در  اسلامی  ایرانی  الگوی  ترسیم 

ساختمان ها در شهر قم شد.
رشد شهر قم نباید متوقف شود 

شهردار قم پیگیری 17 پروژه نیمه تمام شهرداری را از دیگر اولویت های مهم سال 
جاری دانست و عنوان کرد: معاونت های شهرداری قم برای اجرای این پروژه ها 
زمان بندی دقیقی اعلام کنند. وی به اهمیت بازآفرینی شهری در برنامه های 
شهرداری قم اشاره کرد و گفت: پروژه ساماندهی چهل اختران از اولویت های این 
حوزه است. سقائیان نژاد با تاکید بر اینکه رشد شهر قم نباید متوقف شود اظهار 
داشت: پروژه های جدید شهر قم مانند تقاطع کیوانفر و صدوق باید با برنامه ریزی 

دقیق پیش برود.
 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

آغاز به کار مرکز پژوهش های
 شورای اسلامی شهر قم

 رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم از 
تشکیل و آغاز به کار مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم خبر داد.

سید محمدحسین دهناد در دیدار اعضای شورای اسلامی شهر قم با آیت الله 
علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور، نحوه عملکرد مرکز پژوهش های 
شورای اسلامی شهر قم را تشریح کرد و اظهار داشت: در شورای اسلامی شهر قم 
6 کمیسیون تخصصی وجود دارد که متناظر آن ها کارگروه هایی در مرکز پژوهش ها 

تشکیل شده است.
وی با اشاره به اعضای مرکز پژوهش شورای اسلامی شهر قم، گفت: اعضای 
این مرکز پژوهش، از اساتید دانشگاه و نخبگان حوزه علمیه بوده که موضوعات 

کمیسیون ها در این کمیته ها موردبررسی علمی قرار می گیرد.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم به 
آخرین رهنمودها و توصیه های آیت الله اعرافی در دیدارهای گذشته اشاره و یادآور 
شد: افزایش بودجه سال 1401 می توانست تا 10 هزار میلیارد تومان باشد اما 

شهرداری نمی تواند تنها به درآمد عوارض ساختمانی و ساخت وساز متکی باشد.
به گفته وی، با همین شرایط بودجه چهار هزار و 200 میلیارد تومانی قابلیت 
افزایش داشته و اگر ما به موضوع سرمایه گذاری نگاه دقیقی داشته باشیم و املاک 
و زمین های محدوده شهری را با توجه به ماده 101 شهرداری ها بررسی کنیم 

می توانیم به این مهم دست پیدا کنیم.
دهناد ادامه داد: یکی دیگر از راه های افزایش بودجه، جذب اعتبارات ملی است 
که شاهد فعالیت و تلاش بیشتر شهرهای دیگر در این حوزه هستیم و همچنین 
موضوعات داخلی شهرداری و اجرای طرح تفصیلی بدون فشار بر مردم می توانیم 
بودجه را افزایش دهد. وی نگاه شورا را در تصویب بودجه، برنامه محور دانست و 
تأکید کرد: کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک تلاش کرده در بررسی بودجه 
بسیار برنامه محور پیش رفته و در این راستا سند هشت برگی در حوزه حمل ونقل و 

بار در نظر گرفتن اسناد بالادستی تدوین شد.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم حوزه 
عمران را نیز مورد توجه قرارداد و خاطرنشان کرد: در حوزه عمران نیز اولویت بر 
اتمام پروژه های نیمه تمام است، اما وضع موجود با موضع مطلوب بسیار فاصله 

داشته و بسیاری از پروژه های مهم مانند بست شرقی در مرحله طراحی است.
وی با اشاره به فعالیت های مرکز پژوهش های شورا، گفت: تلاش زیادی برای 
راه اندازی این مرکز انجام شده است و سعی شده با دانشگاهیان ارتباط گرفته 
و علاوه بر نخبگان در حوزه عمران با نخبگان حوزه اقتصاد شهری نیز ارتباط 

برقرارشده است.
  

سرپرست اتوبوس رانی قم:

نرخ  جدید کرایه درون شهری 
اتوبوس رانی قم مشخص شد

 سرپرست اتوبوس رانی شهرداری قم با اشاره به نرخ گذاری جدید کرایه اتوبوس 
درون شهری قم گفت: پرداخت کرایه با قم کارت 1۵ هزار ریال و به صورت نقدی 
30 هزار ریال و همچنین کرایه رینگ طلایی اطراف حرم حضرت معصومه)س( با 

قم کارت پنج هزار ریال و به  شکل نقدی 10 هزار ریال است. 
محمدصادق زمانی در گفت و گویی با اشاره به تصویب نرخ کرایه اتوبوس های 
درون شهری توسط کمیته انطباق فرمانداری اظهار داشت: بعد از مصوبه شورای 
اتوبوس های  کرایه  قم،  فرمانداری  انطباق  کمیته  در  تصویب  و  شهر  اسلامی 

درون شهری از هجدهم فروردین ماه جاری تغییر کرد.
وی میزان کرایه اتوبوس های درون شهری در همه خطوط را با قم کارت مبلغ 1۵ 
هزار ریال دانست و تصریح کرد: به منظور تشویق شهروندان به استفاده از قم کارت، 

پرداخت کرایه به صورت نقدی 30 هزار ریال است.
سرپرست اتوبوس رانی قم ادامه داد: کرایه اتوبوس در رینگ طلایی که در هسته 
مرکزی شهر وجود داشته و تمامی خطوط به آن متصل می شوند نیز پنج هزار ریال 

نرخ گذاری شده است.
وی با بیان اینکه رینگ طلایی بین پایانه های زمزم، شهید مطهری و شهید 
منتظری به صورت دائم در حرکت است، تصریح کرد: این رینگ در مسیرهای 
میدان شهید مطهری، سه راه بازار، عمار یاسر، چهار راه شهدا، پل حجتیه و خیابان 
اراک به صورت مستمر در حال جابه جایی مسافران خطوط دیگر خواهد بود که 

نرخ این اتوبوس ها به صورت نقدی10 هزار ریال می باشد.
زمانی با درخواست از شهروندان برای تهیه قم کارت برای پرداخت کرایه های 

اتوبوس یادآور شد: تمامی اتوبوس ها مجهز به دستگاه های کارت خوان هستند.
وی تعامل و همکاری با آموزش وپرورش در زمینه تامین قم کارت برای استفاده 
دانش آموزان را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: با هماهنگی های صورت گرفته، 
ایستگاه های نزدیک مدارس برای تهیه و شارژ قم کارت با تخفیف آماده سازی 
شده اند و محصلان و فرهنگیان می توانند به منظور کاهش آلودگی هوا و ترافیک 

شهر از اتوبوس استفاده کنند.

مدیر منطقه چهار شهرداری قم  خبرداد:

اجرای 1۴۰ پروژه با اعتباری
 بالغ بر 2۰۰۰ میلیارد ریال 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم از اجرای بیش از 140 پروژه عمرانی، خدماتی، 
فضای سبز و ترافیکی در سال جدید با اعتباری بالغ بر 2 هزار میلیارد ریال خبر داد.
علیرضا اقبالیان با اشاره به برنامه ریزی ها برای انجام پروژه های مختلف در سطح 
منطقه چهار اظهار داشت: در راستای خدمات رسانی مطلوب به شهروندان، در 

سال جاری بیش از 140 پروژه در سطح منطقه چهار اجرا می شود.

 تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س( گفت: نباید با زدن برچسب تاریخی به 
بافت فرسوده مانع از ایجاد تغییر و تحول در این مناطق شد چرا که این اقدام موجب 

بروز مشکلاتی برای مردم شده است.
آیت الله سیدمحمد سعیدی عصر سه شنبه در دیدار فرماندار قم که در حرم مطهر 
حضرت معصومه )س( برگزار شد در سخنانی اظهار داشت: موضوع حجاب و 
عفاف از جمله مسائل مهم در شهر مقدس قم است و این موضوع که قم با شهرهای 

دیگر متفاوت است می بایست برای مردم تبیین شود.
تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س(، با تاکید بر اینکه باید جایگاه ویژه شهر 
مقدس قم شناسانده شود افزود: برخی افراد از ویژگی این شهر بی خبر و برخی نیز 
نسبت به آن بی تفاوت هستند؛ اما عده ای معدود نیز مغرض هستند که دست به 
بی حرمتی به تمثال امام راحل و آیت الله بروجردی می زنند که می بایست برای هر 

یک از این افراد برنامه هایی داشت.
بازی و سیاست مداری، گفت:  تفاوت سیاست  به  با اشاره  الله سعیدی  آیت 
سیاست مداری را کسی محکوم نمی کند و انبیاء و ائمه)ع( ما سیاست مدار بودند، 
ولی سیاست بازی محکوم است بنابراین باید سیاست مدارانه کار کرد، ولی سیاست 

بازی نکرد.
مسئولان نباید با جریانات سیاسی قهر کنند

 وی با بیان اینکه مسئولان باید همه ابعاد جامعه را ببینند و با هیچ جریانی بجز 
جریاناتی که معاند هستند قهر نکنند، گفت: باید به گونه ای رفتار کرد که همه 
راضی باشند و همه در کنار یکدیگر به اهداف نظام اسلامی کمک کنند و هنر این 
است که معاندین را به موافقین تبدیل کنیم در حالی که هنر برخی این است که 

موافقین را به معاندین تبدیل می کنند.
 وی گفت: اقدامات فرهنگی در شهر قم می بایست افزایش یابد و همه نهادها در 

این زمینه باید با قرارگاه 19 دی همکاری و همراهی داشته باشند و فعالیت های 
فرهنگی با محوریت حرم مطهر باشد.

آیت الله سعیدی در ادامه با بیان اینکه مسئولین تمامی جامعه را می بایست در 
نظر داشته باشند ابراز داشت: باید تلاش کرد و زمینه ای فراهم آورد تا همه افراد 

جامعه در کنار یکدیگر اهداف نظام اسلامی را دنبال کنند.
تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س(، با بیان اینکه نباید با زدن برچسب 
تاریخی به بافت فرسوده مانع از ایجاد تغییر و تحول در این مناطق شد افزود: این 

اقدام موجب بروز مشکلاتی برای مردم شده و نارضایتی آنها را در پی دارد.
فرماندار قم:

۸۵ درصد مسافران نوروزی کمتر از ۲۴ ساعت درقم اقامت داشتند 
فرماندار قم نیزدراین دیدار گفت: حدود 14 میلیون مسافر نوروزی وارد قم شدند 
که 8۵ درصد از این مسافران و زائران کمتر از 24 ساعت در این شهر اقامت داشتند. 
عباس ذاکریان در دیدار با آیت الله سیدمحمد سعیدی در سالن محراب حرم 
مطهر، افزود: نزدیک به 1۵ میلیون و ۵00 هزار خودرو وارد استان شدند که برخی 

از آن ها فقط از این استان عبور کرده و وارد شهر قم نشدند.
وی اظهار کرد: قبل از نیمه شعبان در شهر مقدس قم کمیته هایی تشکیل شد و 
پیش بینی این بود که جمعیت زیادی به قم بیاید از این رو همه استان و شهر بسیج 

شد و خدمات خوبی به زائران نیمه شعبان داده شد.
فرماندار قم گفت: با توجه به افزایش تقاضا در ایام نوروز مشکلی در تأمین ما 

یحتاج در شهر مقدس قم نداشتیم.
وی افزود: درسال جدید باید بین شورای اسلامی شهر، شهرداری وادارات استان 
تعامل بیشتری ایجاد شود تا پروژه هایی که سال ها است نیمه تمام مانده تعیین 

تکلیف شود و ظاهر مناسبی را در شهر قم و اطراف حرم داشته باشیم.
ذاکریان ادامه داد: اولویت دیگر ما در سال جدید بحث های فرهنگی در شهر قم 
است زیرا شرایط قم متفاوت است و ارگان های فرهنگی باید برای بهبود وضعیت 

عفاف و حجاب بیش از پیش پای کار بیایند.
فرمانداران نقطه وصل مردم با نظام اسلامی هستند 

وی با بیان اینکه فرمانداران نقطه وصل مردم با نظام اسلامی هستند و باید امید 
و باور به نظام اسلامی را در مردم تقویت کنند، افزود: امید و باور به نظام اسلامی در 

میان مردم جز با کار و تلاش شبانه روزی مسئولان تقویت نمی شود.
فرماندار قم با بیان اینکه بزرگترین معروف امیدواری مردم به نظام اسلامی است، 
افزود: فرمانداری وظیفه هماهنگی بین دستگاهها را دارد و بخش قابل توجهی از 
نارضایتی مردم نیز از ناهماهنگی بین ادارات و پاسکاری کار مردم بین ادارات است 
و ما به دنبال این هستیم که پاسکاری ها کاهش یابد و مردم احساس کنند در این 

نظام برای آن ها کار انجام می شود.

آیت الله سعیدی در دیدار فرماندار قم :

زدن برچسب تاریخی به بافت فرسوده مانع از تحول این مناطق شده است

 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان قم از بازدید بیش از 107 هزار نفر از جاذبه های 

گردشگری و تاریخی استان در ایام نوروز خبر داد. 
علیرضا ارجمندی با اشاره به استقبال میهمانان 
استان  گردشگری  و  تاریخی  جاذبه های  از  نوروزی 
اظهار کرد: از تاریخ 2۵ اسفند تا سیزدهم فروردین 
جاری، 107 هزار و 7۵9 نفر از جاذبه های تاریخی، 
که  کرده اند  دیدن  استان  توریستی  و  فرهنگی 
در  نفر   ۵88 و  هزار   91 با  تاریخی  جاذبه های 
میراث فرهنگی،  مدیرکل  دارد.  قرار  بازدیدها  صدر 

وجود  به  اشاره  با  قم  صنایع دستی  و  گردشگری 
ملی  ثبت  گردشگری  و  تاریخی  اثر   3۵0 حدود 
شده در استان ادامه داد: برای آگاهی هر چه بهتر 
میهمانان نوروزی از جاذبه های تاریخی و گردشگری 
در قالب نقشه، کتابچه های راهنمای گردشگری و 
بنر در سطح شهر اطلاع رسانی شد. وی افزود: بیت 
تاریخی امام خمینی )ره(، گنجینه آثار مراجع تقلید، 
خانه زند، خانه ملاصدرا، مقابر گنبد سبز، محوطه 
باستانی قلی درویش، مسجد جامع، دیرگچین، خانه 
یزدان پناه و تیمچه بزرگ از آثار تاریخی شاخص استان 

در ایام نوروز بوده  است. ارجمندی گفت: راهنمایان 
گردشگری با استقرار در نوروزگاه ها به میزبانی خانه 
تاریخی زند و مجموعه تاریخی گنبد سبز و در تیمچه و 
موزه آثار مراجع تقلید، به معرفی جاذبه های فرهنگی، 
تاریخی، طبیعی و گردشگری استان پرداختند. وی 
با اشاره به اسکان ۵41 هزار و 726 مسافر در اماکن 
اقامتی استان در ایام نوروز افزود: از این تعداد 189 
هزار و 982 مسافر در اماکن تحت نظارت اداره کل 
میراث فرهنگی و 3۵3 هزار و 864 مسافر در دیگر 

اماکن اقامتی اسکان داشتند.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم اعلام کرد:
بازدید1۰7 هزار مسافر نوروزی از جاذبه های گردشگری و تاریخی قم 

  گوجه و سیب زمینی رکورد زدند!

طرح: مهدی عزیزی

بر اساس گزارش های منتشر 
در  ها  فروشی  خرده  از  شده 
زمینی  سیب  جدید،  سال 
فهرست  صدر  در  گوجه  و 
قیمت  افزایش  با  که  اقلامی 

روبه رو بودند، ایستاده اند. 


